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Kedves Olvasónk! 

Ahogy a magazinunk címlapján elhelyezett logóból is sejtheti, zenekarunk 
most, 2023-ban tölti be 30. hivatásos zenekari életévét. 

Ha ön velünk van, olvas és hallgat minket, lehet, hogy „régi motoros”, 
de lehet, hogy mostanában kapott rá a „BDZ-ízre”. Akárhogy is, biztosan 
ér zi, látja, hallja ön is, hogy megbízhat bennünk. Kiszámíthatóan nyújtjuk 
a legmagasabb színvonalat, s közben kitartóan haladunk előre; fejlesztünk, 
ötletelünk, belevágunk akár a leghajmeresztőbb elképzelésekbe is, ha hiszünk 
abban, hogy önt érdekelheti, és hogy a szimfonikus koncertek közönségének 
körét bővítheti.  

Jubileumi koncertünket 2023 szeptemberében tartjuk. Ezúton már most 
hívjuk önt is szeretettel a szeptember 24-ei, immár hagyománnyá vált BDZ-
NAP elnevezésű, egész napos, zeneakadémiai rendezvényünkre, ahol az esti, 
„Ünnep” című koncertünk keretében virtuális jubileumi koccintásra várjuk 
közönségünket. De nem várunk őszig az ünnepléssel, most tavasszal is 
előrukkolunk egy, a jubileumhoz és a BDZ hitvallásához szervesen illeszkedő 
újítással: videójáték-zene (Gamer Symphony) koncertshow-t tartunk többezer 
fős közönségre számítva. Jövő évi koncertsorozataink közül pedig forradal-
mian megújítjuk Dohnányi-bérletünket. A részletekért olvassa lapunkat és 
látogassa honlapunkat: bdz.hu! 

Itt a Hangoló hasábjain is felüti fejét egy-egy újdonság. E számunkban például 
elindul a „BDZ szubjektív” rovat; most először nem egy vendégművészünk 
vagy alkotótársunk, hanem a fentebb említett „nagydobás” koncertshownk-ra 
utaló grafika foglalja el a címlapot; virtuális kerekasztal-beszélgetésről is 
tudósítunk igazán lényegi, emberek feletti témában; hírt adunk több, a kon-
venciókkal kisebb-nagyobb arányban szembe menő jelenkori és múltbéli 
törekvésről. 

A fentieken túl sok egyéb érdekességről is olvashat magazinunk e lapszá-
mában, de az olvasmányoktól függetlenül is arra buzdítjuk önt, bízzon 
bennünk továbbra is, és kísérletezzen velünk közösen! Jöjjön el, élje át velük 
hagyományainkat és újdonságainkat egyaránt, és ossza meg velünk benyo-
másait, ötleteit! 

30 éve vagyunk már önnel, önért. Eddig túléltünk mindent: rendszerváltást, 
covidot, forráshiányt, energiaválságot… Megyünk előre, önért, a szimfonikus 
zene terjesztéséért, no és persze saját magunkért.

Bizakodunk. Bízunk önben. Bízzon bennünk ön is!
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A filmzenének mintegy tíz évre volt szüksé-
ge, hogy a teljes némaságból a mozizongoristán 
keresztül eljusson az első eredeti, kifejezetten 
a filmhez írt zenéhez, a videojátékhoz írt zene 
pedig ennél is hosszabb utat járt be. Ennek oka 
elsősorban a technika. Kezdetben a zeneszerző 
magán a videojáték „helyszínén”, a computeren 
írta a zenét, és a zenei hangképre a tárhely- és 
műveleti kapacitás szűkössége miatt leginkább 
az egy-két szólamú, mono hangzás lehetett csak 
jellemző.

A kezdetek: intergalaktikus 
űrháború

A korai játékokat játékgépeken lehetett játszani, 
melyek közül egy gép általában egyfajta játék 
lejátszására volt alkalmas. Ráadásul pénzbedo-
bással működött, jelentős vagyonokat lehetett 
eljátszani. Sokkal lukratívabb megoldásnak szá-
mított a játékkonzol, amit az 1970-es évektől saját 
használatra vehetett meg a játékos, és hozzá meg-
vásárolhatott tetszőleges számú játékot, melyeket 
kazettán, később CD-n játszhatott le a konzolon 
keresztül. Ma már a játékokat egy felhőből lehet 
letölteni és online játszani.

Az első videojáték egy ún. „katódsugárcsö-
ves szórakoztató eszköz” volt, ami egy rakéta 
röptét szimulálta, amit a képernyőn megjele-
nő célokba kellett navigálni. Ezt követték olyan 
emblematikus játékok, mint a Tennis for Two 
(1958) vagy a Spacewar (1961). Ennek rajongói 
1972-ben megrendezték az első Intergalaktikus 
Űrháború Olimpiát, ami így az első hivatalos 
e-sport rendezvényként vált ismertté. 

Míg ezen játékok legfőbb célja a szórakozta-
tás volt, addig jópár játék született, melyeken 
az emberek tesztelhették alkalmasságukat, tu-
dásukat. Ilyen pl. az 1958-as The Management 
Game, melyben a játékos kipróbálhatta, hogy 
alkalmas-e egy vállalat irányítására, az 1968-
as Hammurabi játékban pedig egy ókori király 
bőrébe bújva próbálhattuk ki egy birodalom kor-
mányzásának nehézségeit háborús vagy járvá-
nyos időszakban. Ezeknek a játékoknak azonban 
még nem volt hangja.

Áttörés: a Pong

Az első áttörést az 1972-ben megjelent Pong nevű 
játék jelentette, az első játék, amely hangot is 
adott. Ezt persze nem értelmezhetjük zeneként, 
de a létrejöttéhez kapcsolódó anekdota előre ve-
títette, hogy a videojáték hangjainak és zenéinek 
a technika fog csak határt szabni. Az Atari cég 
egyik alapítója azzal a kéréssel fordult a játék 
programozójához, hogy mi lenne, ha akkor, ami-
kor a játékos pontot ér el (a Pong egy ping pong 
szimuláció), a teniszmeccseken hallható nézői 
tetszésnyilvánítás, pontvesztés esetén pedig mo-
raj hallatszódna. A programozó azonnal jelezte, 
hogy örül, ha a processzor egyáltalán a játékot 
magát képes működtetni, így hangot továbbító 
sávot nehéz lesz kialakítania. Hogy a Pongnak 
mégis lett hangja, az végül is a programozó öt-
letességén múlt: műveleti kapacitás híján ugyan 
a közönség hangját nem tudta megoldani, de 
az áramkörökben keletkező feszültségcsúcsot 
képes volt kihangosítani, ami így megteremtette 
a pingponglabda pattogásának a hangját. Az 
első videojátékok hangja tehát hangeffektusokra 
korlátozódott.

A Space Invaders (1986) nevű japán fejlesztésű 
játékkal a videojátékok hangja új szintre lépett: 
a játék lényege, hogy a képernyő felső részében 
érkező alieneket a képernyő alján egy vonalban 
jobbra és balra mozogni képes avatárunkkal ki 
kell lőni. A játék négy hangot produkál, melynek 
a tempója a játék előrehaladtával gyorsulni képes, 
ezzel fokozva a feszültséget.

A szintén japán fejlesztésű Frogger (1981) nevű 
játék már igazi zenét kínált, mely ráadásul pá-
lyánként változott, a DigDug (1981) pedig már 

 „Jé, hát én ezt ismerem!”

Csippanástól a szimfonikus szvitig
A videojáték zene meghökkentő története nagyra nőtt dióhéjban 

Lélegzetelállító látvány, lebilincselő történetek, rejtély, verseny,  
izgalom, és nem utolsósorban epikus zene. Ezt kínálják a mai videojá-
tékok, melyek közül sok valódi mestermű, fejejthetetlen audiovizuális 
élmény. Megalkotásában nem csak a programozó, a tervező és  
a zeneszerző vesz részt, hanem sokszor történészeket, régészeket, 
tudósokat vonnak be a minél inkább élethű látvány és a történelmi 
hűség megteremtése érdekében. De hogy jutottunk el a Tennis  
for two-tól az Assasin’s Creed-ig, a játékok csippanó hangjától  
a szimfonikus hangzásig? Ezt próbáljuk kibogozni ebben az írásban.

Szöveg: Ortutay Réka 

A videojáték zene, „magyarul” Game-zene a zene-
irodalom leginkább alábecsült műfaja. Talán azért, 
mert sokunk fülébe beleégett a kezdeti videojá-
tékok kissé idétlen, monoton csipogása, melyet a 
hangeffektusok meglehetősen természetellenes, 
sokszor idegtépő, de rendkívül széles skálája kí-
sért. Kezdetben a filmzenét is alacsonyabb rendű 
zenei műfajnak tartották, azonban olyan zeneszer-
zők, mint Erich Wolfgang Korngold, Max Steiner 
vagy John Williams bebizonyították, hogy a film-
zene a koncerttermekben is megállja a helyét. A 
videojáték zenéknek is megvan a maga Steinere, 
Korngoldja és John Williams-e, akik eljuttatták a 
játékok zenéit a koncerttermekig. Bár Japánban 
évtizedek óta rendkívül népszerű koncerttéma, s 
Magyarország koncerttermeibe eddig nem tette be 
a lábát ez a zenei világ, bizony a lipcsei Gewand-
hausban már 2003-ban, a Game Convention nyi-
tóhangversenyén csendültek fel videojáték zenék. 

Miért kell  
a videojátékhoz zene?

Bevallom, hogy amíg el nem kezdtem anyagot 
gyűjteni ehhez a cikkhez, nem játszottam vi-
deojátékot, és a hangzásvilágát illetően is csak a 

csippanás volt a fejemben. Ahogy azonban e cikk 
érdekében egyre inkább elmerültem a videojáté-
kok világában, világossá vált számomra, hogy ez 
a műfaj fantasztikus fejlődésen ment keresztül. 
Olyannyira, hogy idén először már Grammy-díjat 
is adnak videojáték zene kategóriában. De tovább 
megyek: a világ vezető egyetemein game studies 
szakon is lehet diplomát szerezni, és a számítógé-
pes játékok zenéivel kapcsolatos ismereteket ösz-
szefoglaló új tudományág is született, mégpedig 
a ludomuzikológia (a latin ludere: játszani igéből).

Érteni vélem, miért is kell zene a videojátékhoz. 
Azért, amiért egész életünk minden történéséhez 
zenét hallgatunk. Zenével ünnepeljük a születést, 
az esküvőt, a szomorúságot és a vidámságot, és 
zene szól a temetésen is. Az életünk minden 
mozzanatához van megfelelő zenénk, amit szí-
vesen hallgatunk. Nos, a videojátékban sincsen 
ez másként. A zene ugyanazt a célt szolgálja, 
mint egy filmben. Hozzájárul a játékban előtö-
rő érzelmek jobb átéléséhez, képes feszültséget 
kelteni, segíti az azonosulást bizonyos helyze-
tekkel, szereplőkkel, fel tud készíteni a közelgő 
veszélyre, megteremti a helyszín és az idő, az 
adott történeti korszak atmoszféráját, és nem 
utolsó sorban növeli a játékos motivációját a játék 
befejezésére. Mindezzel együtt pedig jelentősen 
gazdagítja a játékélményt.

Újdonság

Space Invader
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olyannyira, hogy 2003-ban, a bizonyos első  
európai videojáték zene hangversenyt követően 
Final Symphony néven egy komplett projekt jött 
létre, mely a játék zenei anyagaiból fantasztikus 
hangszereléseket hozott létre, amik alkalmassá 
tették a zenét koncerttermi előadásokra. A játék 
különböző évadainak zenéjét egy szimfonikus 
költeményben, egy zongoraversenyben és egy 
szimfóniában összegezték méltó és értő feldol-
gozásban. Nobuo Uematsu zenéjét a hihetetlen 
érzelem- és dallamgazdagság, ügyes karakteri-
záló képesség jellemzi. Ő a videojáték zene igazi 
romantikus figurája.

Végül elérkezett az első nemzetközi díj is: 2011-
ben Christopher Tin Civilisation IV c. játékhoz 
írt főcímdala, a Baba Yetu a videojáték zene 
történetében egyedüliként nyert Grammy-díjat. 
Mivel akkor ez a műfaj még nem rendelkezett 
önálló kategóriával, a „legjobb énekest kísérő 
hangszeres feldolgozás” (Best Instrumental Ar-
rangement Accompanying Vocalist) kategóriában 
nyerhetett. Christopher Tint egyébként az idei, 
első videojáték zene kategóriában is jelölték a 
One World nevű játék zenéjéért. (A győztes végül 
Stephanie Economou Assassin's Creed Valhalla 
című játékhoz írt zenéje lett.)

2013-ban Austin Wintory Journey c. játékhoz 
írt zenéjét is jelölték Grammy-díjra a „legjobb 
vizuális média számára írt zene” (Best Score 
Soundtrack for Visual Media) kategóriában, és 
bár nem nyert, de a sorozatos jelölések is bizo-
nyítják, hogy évről-évre nő a videojátékokhoz írt 
zenék ázsiója a szakmán belül is. 

A mai játékok zenéit már szimfonikus zene-
karok játsszák fel, így igazi zenekari hangzást 
élvezhetünk játék közben. Ezek közül érdemes 
megemlíteni (a teljesség igénye nélkül) az Assa-
sin’s Creed (Jesper Kyd, Lorne Balfe, Brian Tyler 
szerzeményei), a Call of Duty (Sarah Schacht-
ner), a The Elder Scrolls (Jeremy Soule), a The 
Wicher (Paweł Błaszczak, Adam Skorupa), a  
World of Warcraft (Russel Brower és sokan má-
sok) zenéjét, melyek már valóban szinte filmzenei 
soundtrackek.

Az utóbbi időben megfigyelhető, hogy filmze-
neszerzők leigazolnak videojátékokhoz, pl. Harry 
Gregson-Williams (Metal Gear Solid), Michael 
Giacchino (Medal of Honour), Hans Zimmer 
(Call of Duty: Modern Warfare 2 – main theme).

Olyan, mint a filmzene,  
de mégsem

Sokszor hasonlítjuk a videojátékokat a filmekhez, 
azonban van közöttük egy jelentős különbség: 
a filmben a néző nem képes befolyásolni az ese-
ményeket, a történet lineáris, a film zenéje pedig 
mindig az adott képhez rögzül. Azaz akárhány-
szor nézünk meg egy filmet, a 34. percben mindig 
ugyanazt a történést látjuk és ugyanazt a zenét 
halljuk. A videojátékban más a helyzet: a játékos 
maga irányítja a történést, így aktív résztvevője 
a folyamatoknak. Pl. ha két ember ugyanazt a 
játékot játssza, vagy ugyanaz az ember többször 
lejátszik egy játékot, akkor bizonyos, hogy három 
óra múlva egészen máshol tart: más a történés és 
más zene szól. Éppen ezért a videojáték zenéje 
flexibilis és dinamikus kell, hogy legyen.

Másik jelentős különbség, hogy amíg egy film 
hossza meghatározott, addig egy mai videojáték 
akár 8-10 órát is eltarthat, és ehhez változatos 
zenére van szükség. 

Videojáték esetén ugyanakkor figyelembe kell 
venni azt is, hogy egy-egy szituáció bizonytalan 
ideig tarthat: elképzelhető, hogy egy játékos két 
perc alatt megnyer egy csatát, de lehet, hogy a 
jelenet akár 8-10 percig is elhúzódik. A zenének 
alkalmasnak kell lennie arra, hogy ezt az időt 
kitöltse.

A játékzene tehát nem más, mint zene egy bi-
zonyos szituációhoz, mely bizonytalan időben 
következik be és bizonytalan ideig tart, majd 

arra is képes volt, hogy a zene csak akkor szóljon, 
amikor a játékos mozgásban van. Ha tehát pihent, 
akkor csönd volt. 

Új szakma:  
videojáték zeneszerző

Kezdetben a játékokhoz kapcsolódó zenét nem 
zeneszerzők szerezték, hanem minden, a gépből 
kicsikart hang a programozó kreativitását dicsér-
te. Mérföldkő volt a videojátékok történetében, 
hogy a Nintendo 1984-ben felvette munkatársai 
közé Koji Kondot, és így elsőként saját főállású 
zeneszerzőt foglalkoztatott. Koji Kondo azt a 
szerepet tölti be a videojáték zenében, mint a 
filmzenében Max Steiner vagy Erich Wolfgang 
Korngold. Amikor egyetemista volt, a Nintendo 
közzétett egy hirdetést, hogy az újonnan meg-
alakuló hangosztályukra embereket keresnek. 
Koji Kondo jelentkezett, és ezzel forradalmasí-
totta a játékipart. Nem csak a zeneelméletben és 
zeneszerzésben volt járatos, hanem magában a 
programozásban is. Felismerte, hogy a zene és a 
hangeffektusok nagyban tudják növelni a játékél-
ményt, ha képesek alátámasztani a történéseket. 
Mindemellett a hangeffektusok és a zene ritmi-
kájának precíz összehangolásával megteremtette 
a videojáték zene sztenderdjeit. Nemcsak a zenei 

leleményességével végzett úttörő munkát, hanem 
a hangchipek adta lehetőségeket is maximálisan 
ki tudta használni. Az ő nevéhez fűződik a Super 
Mario Brothers (1985) és a The Legend of Zelda 
(1986) ikonikus zenéje.

A kezdeti zenék még elég rövidek voltak, de 
az 1986-ban megjelent Tetris nevű játék már 26 
percnyi zenét tartalmazott. Bár ezek a zenék még 
nem érték el a mai játékok zenéi által produkált 
hangzásélményt, valahogy mégis beleégtek a 
kollektív zenei emlékezetbe. Hallgassanak csak 
bele a Super Mario vagy a Tetris zenéjébe a you-
tube-on! Le fog esni az álluk a „Jé, hát én ezt 
ismerem!” élménytől.

Míg a DigDug vagy a Frogger esetében még 
nem beszélhetünk igazán szofisztikált zenei tex-
túrákról, addig a Koji Kondo által elindított út-
törő munka hatására már rafinált zenei anyagok 
születnek. Michiru Yamane Castlevania (1994) 
c. játékhoz írt zenéje a klasszikus zenét keveri 
rockzenei elemekkel, hogy megteremtse a vám-
pírvilág misztikus-félelmetes atmoszféráját. A 
zene hangzása már lényegesen sokrétűbb, mint 
a kezdeti chiptune. 

A korai videojáték zenék között egy igazán jól 
sikerült mű Yasonuri Mitsuda Chrono Trigger 
c. játékhoz írt zenéje, melynek kifinomultságát 
mutatja, hogy máig az egyik legnépszerűbb vi-
deojáték zene, és az ilyen jellegű – hazánkban 
egyelőre ismeretlen – koncertek kedvelt műsor-
száma is. Bár még szintetizátoron szólal meg, de 
a hangzása mégis annyira gazdag, hogy számos 
orchesztrációt ért már meg.

Felfigyel a Grammy!  
Gamer szimfóniák!

Amikor videojáték zenékről beszélünk, nem me-
hetünk el szó nélkül Nobuo Uematsu munkás-
sága mellett, akinek zenéi olyan hatással bírnak 
videojáték körökben, mint a filmzenében John 
Williams. Elég megemlítenünk a Final Fantasy 
sorozathoz írt zenéjét, melynek összetettsége 
és változatossága méltó a szimfonikus megszó-
laláshoz, annak ellenére, hogy még szintetizá-
tor hangot hallhattuk. A játék és zenéje a leg-
népszerűbbek és legismertebbek közé tartozik,  

Super Mario Brothers

Ori and the blind forest
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számos kis zenei gondolatot vetett papírra, 
mindegyiknek adott egy számot, és a társaság 
tagjai dobókockával sorsolták ki, hogy milyen 
sorrendben játssza le őket. A játék lényege az volt, 
hogy a kis kompozíciók bármilyen sorrendben 
és bármikor elkezdve és befejezve lejátszhatók 
legyenek. 

Az adaptivitás a zenének az a képessége, hogy 
alkalmazkodik a játékos mozgásához, reagál az 
általa előhívott cselekvéssorra. Ennek elérésére 
négyfajta technikát alkalmaznak: branching, 
layering, transition, parallel composing.

A branching (magyarul szétágazás)-technika 
lényege, hogy a szerző a zenei szekvenciát külön-
böző sávokra bontja, pl. többféle ritmusszekciót 
és basszusszekciót ír, melyek különböző sávo-
kon futnak, és tetszőleges módon variálhatók 
egymással. A játékmotor a játékos irányításának 
megfelelően a szükségtelen sávokat lenémítja, 
míg a szükséges sávok szólnak. Pl. hősünk sétál, 
ekkor csak a dallamsáv van bekapcsolva, veszé-
lyes helyre ér, megszólal a feszültséget jelző ütő-
hangszeres sáv, meglátja, hogy nincs veszély, a 
feszültséget jelző sáv kikapcsol, helyette egy má-

egy bizonytalan időpontban egy bizonytalan 
helyzetbe vált át. A játékzene ezért nem történetet 
mesél el, hanem hangulatot teremt, szituációkhoz 
és karakterekhez alkalmazkodik. 

A játék irányítása informatikai szempontból 
bonyolult folyamat. A játékmotor (game engine) 
a játéknak az a része, amely a játékot irányítja. 
A game engine felelős azért, hogy a szereplő 
arra mozogjon, amerre a játékos irányítja. A mai, 
technikailag fejlett játékokban a hangot (zenét 
és effektusokat) az audio engine szabályozza. A 
game engine a játékos mozgása alapján küld jelet 
az audio engine-nek, amely ezáltal a megfelelő 
szituációhoz a megfelelő zenét szekvenálja. Így 
a zene tulajdonképpen a mozgással együtt képes 
változni.

Ebből következik, hogy míg a filmzene megírá-
sához akkor kezdenek hozzá, amikor a filmet már 
készre vágták, addig a videojáték zeneszerzője már 
a programozás előtt megkezdi a munkát, és szo-
ros együttműködésben dolgozik a programozóval 
és a tervezővel. Már az elején tájékoztatást kap a 
történetről, a szereplőkről, helyszínekről és szitu-
ációkról. A zeneszerzőnek ezután már „csak” arra 
kell ügyelni, hogy a zene megfelelően reagáljon a 
történésekre. Amikor egyik szituációból átváltunk 
a másikba, azt nem kísérheti csend, vagy a fül szá-
mára kellemetlen zenei ugrás. A szerzőnek tehát fo-

kozottan figyelnie kell arra, hogy az átmenet zenei 
szempontból zökkenőmentes legyen. Mindemellett 
fel kell készülnie minden lehetséges helyzetre is. 
Ezért a videojáték zene legfőbb követelménye a 
variabilitás és az adaptivitás.

A videojáték-zene ismérvei

A variablilitásra, azaz változatosságra azért van 
szükség, mert, ha a játékos a játék során állandó-
an ugyanazt a zenét hallja, akkor a zene elveszti 
a motivációs erejét: a játékos vagy kikapcsolja a 
zenét, vagy az, egy idő után nem ösztönzi őt arra, 
hogy a játékot befejezze. Erre megoldás lehet, 
hogy a szerző rengeteg, rövid zenei gondolatot 
hozzon létre, melyeket a játékmotor tetszőleges 
sorrendben játszik le, így a zene mindig tartogat 
újdonságot a játékos számára. Itt tehát statikus 
zenéről beszélünk, ami 8-10 variációban áll ren-
delkezésre (hangszerelés-, harmónia- és dallam-
variánsok), melyek egymással tetszőleges módon 
kombinálhatók. Ezeknek a zenei anyagoknak 
nincsen eleje és vége, úgy vannak megírva, hogy 
bárhol be- és ki lehessen kapcsolni.

Itt kell megjegyezünk, hogy ez a kompozíci-
ós játék igen régi keletű. Mozart levelezéséből 
tudjuk, hogy előszeretettel játszott olyat, hogy 

A videojáték zenék 
technikai háttere

Anélkül, hogy nagyon elmerülnénk a 
számítástechnikában, érdemes pár 
szót fecsérelni a computertechnika 
fejlődésére is. Egy számítógép vagy 
játékkonzol tárolókapacitását a me-
móriája, műveleti kapacitását pedig 
a processzora határozza meg. (A mai 
computerek általában már több TB 
memóriával és 64 bites processzorral 
rendelkeznek, melyek adott egység-
nyi idő alatt 264 számú adatot képesek 
feldolgozni. A kezdeti 4 illetve 8 bites 
processzorok 24, illetve 28 számú mű-
velet elvégzésére voltak képesek, és 
tárolókapacitásuk sem volt említésre 
méltó!). Mivel kezdetben minden mű-
veletért (azaz a hang és kép továbbí-
tásáért is) a processzor felelt, már nem 
volt kapacitása arra, hogy bonyolul-
tabb hangképet vagy grafikát meg 
tudjon jeleníteni. Mivel a hang- és ké-
padatok tárolása és feldolgozása igen 
jelentős tároló- és memória-, valamint 
műveleti kapacitást igényel, a játék 
lejátszhatósága érdekében a zenének 
kellett engednie. Ezért jellemezte a 
kezdeti játékok hangját az idegtépő 
csipogás. 

Kezdetben integrált hanggenerá-
tor chipeket használtak a hanghatás 
feljavítására. A hangchipek korszaka 

a Commodore 64 megjelenésével 
érte el tetőpontját, ez az ún. 8 bites 
éra csúcspontja. Ez a személyi számí-
tógép az első, mely rendelkezett egy 
ún. SID-kártyával (Sound Interface De-
vice), ami egy olyan hangchip, mely 
már egy szintetizátorral egyenértékű 
hang kibocsátására képes, mindemel-
lett pedig 64 KB memóriával felszerelt.

A 16 bit-korszakot a műveleti és tá-
rolókapacitások növekedése okán az 
olyan technikák jellemezték, mint a 
sampling (olyan zenei minták rögzíté-
se, tárolása, melyeket felhasználni és 
módosítani is lehetett a munka során), 
vagy az FM-szintézis (frekvenciamo-
dulációs szintézis: ezen eljárásnak kö-
szönhetően a hanghatás egyre inkább 
hasonlított a hangszerekére), melyek 
tovább tágították a zeneszerzők lehe-
tőségeit. 

Később az olyan bővítőkártyák, mint 
a hang- vagy videokártya megjelené-
se jelentősen csökkentette a procesz-
szorra háruló terheket, amely a kapa-
citásait így a műveletek gyorsabb és 
hatékonyabb elvégzésére tudta for-
dítani. (A hangkártya a processzortól 
veszi át annak vezérlését, hogy a multi-
médiás alkalmazás által keltett digitális 
audio jelet a gép hogyan dolgozza fel, 
és alakítja hallható hangokká.) Ennek 
hatására lehetővé vált a szimfonikus 
hangzás a videojátékokban. 

The Legend of Zelda
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A nagyközönség először a 2022. októberi Rém-
ségek kicsiny éjszakája című koncertünkön ta-
lálkozhatott Szüts Apor zenéjével, majd nem 
sokkal később, december végén hétezer ember 
előtt szólalt meg a Hollerung Gábor ötlete nyo-
mán született Igazából kiskarácsony című variációs 
darabja. 

Mennyi idő alatt írtad meg az Igazából 
kiskarácsonyt?
Körülbelül másfél-két hét alatt. A Rémségek ki-
csiny éjszakája című koncert után kb. 5 perccel 
talált meg Gábor az ötlettel. Másnap leültem dol-
gozni… Eleinte egy medley-ben gondolkodtunk, 
magyar karácsonyi dalokból állt volna. De rá 
kellett jönnünk, hogy azokból viszonylag kevés 
van, és amelyek vannak, azok is inkább egyházi 
körökben ismertek csak. Aztán kikristályosodott 
a követendő út: a Kis karácsony, nagy karácsony 
című, mindenki által ismert dalra szülessenek 
stílusvariációk! 

Hogy kell nálad elképzelni, amikor leülsz 
és megrendelésre darabot írsz?
Nem ülök le. Nem tudok. Általában valami 
kattog a fejemben, azt próbálom hangszersze-
rű formába önteni. Ilyenkor járkálok, dúdolok, 
gondolkodom, bambulok, papírra vagy telefonba 
jegyzetelek, bontogatom a saját ötleteimet. Aztán 
egyszer csak leülök és leírom. Nem szeretek a 
zongoránál ülni ilyenkor, engem az csak összeza-
var. Az az érdekes, hogy amikor megszületett a 
mű s látom magam előtt a kottát, már magam 
sem emlékszem, hogyan kezdtem neki. 

A munkaidődet tudod irányítani? Tehát 
tudod, hogy alkotni kell, és akkor alkotsz? 
Igen, így működöm. 

Hogy zajlott most az alkotói folyamat? 
Ez egy könnyebb alkotási folyamat volt, hiszen 
volt egy adott dallam, amit használni kellett. A 
variációkban pedig alapvetően jól érzem magam, 
több ilyen darabom is született már saját kezde-
ményezésből, kimondottan humornak szánva. 
Nem rég mutattuk be például a Pannon Filhar-
monikusokkal a Pál, Kata, Péter-variációk egy 
gyermekdalra című zongoraversenyemet, ahol 
magam játszottam a zongora szólót. De visszatér-
ve az Igazából kiskarácsonyra: könnyen, gyorsan 
ment, mert megvolt a zenei alapanyag, és mert a 
variációk írása nagy kedvencem. 

Milyen, amikor először hallod meg a da-
rabodat? Már gyakorlatod van ebben, nem? 
Nem lehet megszokni. Otthon ugyan már hallom 

„A zongora az utam . Anatómiailag is .”
Szüts Apor első évadát tölti zenekarunk berkeiben. Zongorázik és 
zenét szerez, vagy éppen koncertújításokról ötletel. Ripsz-ropsz 
„bdz-sesedett”. S bár túl hosszú életút még nem áll mögötte,  
kirívóan izgalmas a szakmai élete. 

Szöveg: Czingráber Eszter

BDZ-berkek

sik dallamsáv kapcsol be. Ennek hátránya, hogy 
sok tárhelykapacitást igényel, hiszen minden sáv 
foglalt, csak éppen nem mindig szól mindegyik.

A layering (rétegezés) hasonlít a branchinghez. 
Itt egy ambient (hangulati) zene szól, melyhez 
néha hozzákapcsolódik egy-egy sáv. Ez kevésbé 
variábilis, mint a branching-technika, ahol min-
den sávon más hangszer, hangulat hallható, ezért 
ennek a technikának nem jósolnak túl nagy jövőt.

A transition, azaz áttűnés azt jelenti, hogy a 
szerző minden egyes zenei szekvenciához egy 
átmenetet ír (transition piece), amely abban a 
pillanatban, hogy a játékos egyik helyzetből a 
másikba vált, megszólal, és átvezeti az egyik 
zenei motívumot a másikba. Ez a módszer elég 
körülményes, hiszen a komponistának rengeteg 
átmenetet kell írnia attól függően, hogy hány 
szituációba válthat át a játékos.

A parallel composing esetében a zeneszerző több 
párhuzamos zenét komponál, melyek tempó-
ban, hangnemben megegyeznek egymással, de 
mégis más hangulatot fejeznek ki. Ezeket a ze-
néket a motor egyszerre játssza le, de csak az a 
sáv szól, melyet a játékos szekvenál. Ez egy jól 
működő módszer, hiszen a szerző alkalmazhat 
modulációkat, ritmusváltásokat, melyek minden 
variációban pontosan ugyanakkor következnek 
be, így a zenei folyamat sokkal változatosabb tud 
lenni. De túl sok munkát igényel a zeneszerzőtől, 
hiszen komplett trackeket kell többféle variáci-
óban megírnia.

A videojáték-zene eszközei

A videojáték zeneszerzők az eszköztárukat első-
sorban a filmzene világából merítik. A leginkább 

használt technika az ún. mood-technika, azaz a 
hangulatteremtés. Ezek a zenei motívumok meg-
határozzák a játék egyes szituációinak hangula-
tát. Ez esetben a kép és a zene laza kapcsolatban 
áll egymással, a zene nem a képernyő történéseit 
festi alá, hanem sokkal inkább megteremti az 
adott jelenet alaphangulatát. 

A leitmotiv-technikát már ismerjük olyan filmek-
ből, mint a Star Wars, illetve Wagner operáiból. 
Ez azt jelenti, hogy személyek, helyzetek, tárgyak 
megjelenítésére a komponista markáns témákat 
választ, melyek jelzik az adott személy, tárgy 
megjelenését vagy egy esemény bekövetkeztét, 
mindannyiszor, ahányszor a személy, tárgy, ese-
mény megjelenik a képernyőn. A leitmotiv-tech-
nikát tehát a folyamatos visszatérés jellemzi, így 
a zene a vezérmotívum felcsendülésével jelezheti 
a játékos számára egy-egy szereplő közeledtét.

A harmadik eszköz az underscoring, azaz az 
aláfestő zene. A videojátékokban a fent vázolt 
okok miatt ez kevésbé használatos technika, ám 
az ún. scripted sequence-ben ez a technika kerül 
előtérbe. A scripted sequence egyfajta vágójele-
netként fogható fel, és narratív funkciót tölt be 
a történetben. Akkor kerül elő, amikor a játékos 
teljesít egy szintet, vagy kiválaszt egy szituációt. 
Ekkor ennek az új szituációnak egy rövid képes 
és zenei összefoglalását, felvezetését láthatjuk.

Gamer Symphony 
Magyarországon először!

A bevezetőben jeleztük, hogy Japánon kívül, ahol 
e koncerteket már az 1980-as évektől kezdve ren-
dezik, először 2003-ban hallhattunk videojáték 
zenét hangversenyen. Ez a műfaj azóta ipari mé-
retűvé nőtte ki magát, ahol – akárcsak a filmzenék 
esetében – igazi, szimfonikus zenekarra írt szvi-
tek, feldolgozások csendülnek fel. Zenekarunk 
Magyarországon először rendez ilyen hangver-
senyt, ahol a zenékhez egyedülálló látványvilág, 
énekszó és tánc társul, a koncert előtt pedig in-
teraktív keretprogramok várják az érdeklődőket.
A Gamer Symphony című videojáték zene 
koncertshow 2023. május 13-án kerül meg-
rendezésre az MVM Dome-ban.
 ■

Tetris
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egyben is, de csak a számítógépen, ami ugyan ma 
már nagyon fejlett szintű lehetőség, de mégsem 
igazán releváns. Amikor először megszólal a 
fülem hallatára egy zenekari művem, akkor az 
idegesítő és felemelő is egyszerre. Minden zene-
szerzőnél megfigyelhető, hogy idegesen járkál-
nak fel-alá, amikor először felcsendül a művük. 
Engem erőteljes izgatottság jár át ilyenkor. De 
tudom, hogy elsőre, főleg egy blattoló, azaz elsőre 
kottából olvasó próbán soha nem úgy szólal még 
meg, ahogy az ember elképzeli. 

Mennyi idő alatt állt össze a BDZ-nek 
írt, az Igazából karácsony című december  
28-ai szimfonikus koncertshow-nkon elhang-
zott Igazából kiskarácsony című variációs da-
rabod itt a BDZ próbatermében? 
Két-három próba alatt. És a koncerten már pont 
úgy szólt, ahogy elképzeltem. 

Mennyire értettetek egyet Hollerung Gá-
borral, a megrendelővel a művel kapcsolatban?
Teljes mértékben egyetértettünk. Alig kellett 
hozzányúlnom az első változat után. Még bele-
írtunk utólag egy kórust, de strukturálisan nem 
változott ettől a darab.

Min dolgozol most? 
Most épp nem nagyon alkotok. 2022-ben írtam 
egy gyerekoperát, abból készítettem egy monu-
mentális zenekari szvitet. Fodor Sándor: Csipike 
című meséjét dolgoztam fel egy négy felvonásos 
operává, a Coopera Egyesület (Vadász Dániel és 
Bocskor Lóránt) felkérésére. Ez egy népzenei ih-
letettségű, tulajdonképpen négy különálló opera 
sorozata, ami gyerekeknek készült. Sajnos alig 
öt hónapom volt rá, azaz nagyon kevés időm 
adatott. 2022 júniusában lett teljesen kész. Áp-
rilisra befejeztem a hangok alkotását, utána jött 
a sziszifuszi munka, a kottázás, a hangszerelés. 

Hozzánk, a BDZ-hez mindezek után, 2022 
őszén kerültél hivatalosan, zongoristaként, ze-
neszerzőként. Merre jártál korábban? 
A Virtuózok Kamaraegyüttesnek voltam a mű-
vészeti vezetője és zongoristája, de ez a formáció 
sajnos megszűnt. A Virtuózok című tévés, ko-
molyzenei tehetségkutató egyik zenei vezetője 
voltam Werner Gábor, a BDZ karmestere mellett, 

illetve a produkció művészeti vezetője is voltam. 
Mindezeket megelőzően pedig még a Zeneaka-
démia tanulója voltam.

Akkor a BDZ tulajdonképpen életed má-
sodik munkahelye. Hogy érzed itt magad? 
Sok zenészt ismertem már régebbről, elsősorban 
a Virtuózokban közösen töltött időkből. Nagyon 
szeretek itt lenni, nagyon szeretem ezt a csapatot. 
Régóta vágytam rá, hogy egy ilyen közösséghez 
tartozzam. Nekem a zenekari zenélés mindig is 
a non plus ultra volt. Így számomra az, hogy itt 
lehetek, egy kisebb álom beteljesülése. Zongoris-
taként és zeneszerzőként is számít rám Gábor. Az 
mindig megtisztelő feladat, amikor felkérik az 
embert, hogy írjon egy művet egy zenekar szá-
mára. Hiszen folyamatosan lehet belőle és általa 
tanulni, fejlődni. Ez egy olyan munkafolyamat, 
amit nem lehet az iskola falai között életszerűen 
megtanulni, kell hozzá a gyakorlati közeg. Itt 
pedig olyan zenészekkel találkozom nap mint 
nap, akik professzionális szinten űzik a zenélést, 
befogadók, kritikusak, együttműködők. 

Hollerung Gábort is a Virtuózok során 
ismerted meg? 
Nem. Gáborral 2016-ban találkoztam először. A 
Budavári Önkormányzatnak volt egy kadenciaíró 
versenye a Beethoven Budán rendezvénysorozat 
keretein belül. Első díjat nyertem, s ennek része 
volt az, hogy az általam kiválasztott zongoraver-
senyt, amihez a kadenciát írtam, teljes egészében 
előadhattam a Budafoki Dohnányi Zenekarral. A 
későbbiekben aztán együtt dolgoztunk Gáborral 
a Virtuózokban. Amikor az ottani kötöttségeim 
megszűntek, Gábor jelezte nekem, hogy nagyon 
szívesen venné, ha a BDZ-hez tartoznék, több 
okból is. Egyrészt, a zenekari zongorista pozíció 
mindig egy érzékeny pont a zenekaroknál, és 
úgy gondolja, a BDZ-nél ez a pozíció rám vár, 
másrészt a zeneszerzői, hangszerelői attitűdöm, 
képességem is nagyon jól tudna jönni a BDZ-nél. 
Hát sokat nem vacilláltam a válaszon…

Menjünk még visszább az időben! Mikor 
dőlt el a sorsod? 
Már kisgyerekként. Anyai ágon zenész család-
ból származom, Ungár Imre, anyai, vak déd-
nagyapám Kossuth-díjas zongorista, zenepro-

fesszor volt, aki maga is nagy figyelmet szentelt 
a vak növendékeknek. Anyai nagymamám is 
zenész volt. Anyukám ugyan nem a zenéből él, 
tanítónő lett, de ő is sokáig tanult zenélni, ő maga 
is hangszeren játszott évtizedekig. Én meg min-
dent magamba szívtam, ami megtalált. Ott kez-
dődött talán az egész, amikor 4-5 évesen elkezd-
tem utánozni, amit anya gyakorolt. Leültem a 
zongorához, és egy az egyben leutánoztam őt.  Én 
alapvetően hegedülni akartam, mert szerelmes 
voltam a Csajkovszkij-hegedűversenybe, amit 
kazettáról hallgattam a végtelenségig, a pör-
gő magnószalagot bámulva közben. A szüleim 
egyébként sokáig nem is tudták eldönteni, hogy 
a zene köt-e le ennyire, vagy autista vagyok-e, 
ugyanis a pörgő mosógépet is pont ugyanúgy 
bámultam órákon át, mint a kazettát. Ma már 
azt mondom, talán mindkettő, jómagam az au-
tista vonásokat sem zárom ki… Azért mégiscsak 
feltételezték, hogy a zene van rám erős hatással, 
de anyukám nem szerette volna, ha hegedülésre 
adom a fejem. Otthon volt eleve zongora, így 
adta magát az irány. Zeneiskolai felmérésen is 
megnéztek anatómiailag, és ott is az jött ki, hogy 
a zongora az én hangszerem. Ami azt illeti, elé-
gedett is vagyok vele, valószínűleg jobban jártam 

így. Más hangszer ma már nem is vonz igazán.  
A billentyűsök viszont minden változatban!

Feleséged szintén zenész?
Brácsaművész, még zeneakadémiai növendék.

A gyerekvállalás talán még odébb van 
nálatok, de vajon milyen hangszert képzelsz 
leendő gyerekeidnek?
Bármilyen hangszeresek lehetnek, ha egyáltán 
érdekelni fogja őket a zene… 

Mivel töltöd az idődet, amikor nem ze-
nével?  
Egészen profán módom szoktam pihenni. Példá-
ul döglök a tv előtt, nézem a Netflixet. Kedvenc 
filmem, műsorom nincs, szezononként válto-
zik. Aztán van egy vasúti szimulátorom is, ami 
órákra leköt. Apukám kötöttpályás járműveken 
volt vezér, innen a vonzódás. Nem tudok amúgy 
sokat pihenni, egy-két óra után biztosan meg-
nyitom a kottaíró programot. Meg lennék lőve, 
ha nem kellene, nem szabadna dolgoznom… Itt 
a BDZ-ben ez az első évadom, de úgy érzem, 
igen jó helyre kerültem. Jó a csapat, érdekes és 
intenzív a munka. Jó itt nekem! ■

Igazából karácsony koncertshow
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Gurfinkel-tradíció:  
a klarinétharmóniák iker-mesterei 
Sűrű mentális közelség, összecsengő szívverés

Bevallom, az egyik kedvenc hangszerem a klarinét, bár tulajdon-
képpen minden fúvós hangszerbe szerelmes vagyok. Egy klarinét 
hangzása is csoda, de rögtön két klarinét teljes szinkronban való 
megszólaltatása egyenesen varázslat. A Gurfinkel–ikrek,  
Alexander és Daniel egészen biztosan klarinéttal jöttek a világra, 
olyan harmonikus a játékuk. Összhangjáról híres örömzenélésük 
végre Magyarországon is hallható – a BDZ koncertjén. 

Szöveg: Máté Kriszta

A Gurfinkel család fiú gyermekeinek nem kel-
lett különösebben a pályaválasztás kérdésé-
nek rögös útját járnia, alanyi jogon járt a kla-
rinétművészi cím. Természetesen a kemény 
munka nem maradhatott el náluk sem. A fiúk 
mindenesetre, hallva az édesapjuk, Michael 
Gurfinkel és nagypapájuk, Arkady Gurfinkel 
játékát, közös gyakorlásaikat, maguk is klari-
nétművészek lettek. „Nagyon inspirált minket, 
amikor édesapánk és nagypapánk gyakorolt. 
Nem is volt kérdés számunkra, hogy szeretnénk 
folytatni a családi tradíciót.” – nyilatkozta Ale-
xander. Édesapjuk, aki többek között az Izraeli 
Filharmonikusok szóló klarinétosa, kicsi koruk 

óta tanáruk és menedzserük. Már 11 évesen 
meghívást kaptak Zubin Mehtatól, aki azóta 
is mentorálja őket, így időről-időre szólistaként 
játszanak az Izraeli Filharmonikusokkal. Da-
niel így emlékszik a legelső találkozásra: „Na-
gyon-nagyon izgultunk, pedig édesapánk is a 
zenekarban játszott… Zubin Mehta átölelt és 
bátorított minket, ami óriási önbizalmat adott 
mindkettőnknek.” Ma nézve és hallgatva őket 
úgy tűnik, erre a bátorításra talán nem is iga-
zán volt szükségük. 30 éves korukra bejárták 
az egész világot, koncertjeik hangulata pedig 
minden alkalommal olyan, mintha nem is akar-
nák soha abbahagyni a játékot. 

„Egy lélek két fele”

„A közönség öröme ránk is átragad. Külön emlí-
tésre méltó a kínaiak ragaszkodása. Csupa lelkes 
arc nézett velünk szembe kínai koncertünkön. 
Úgy tűnik, európaiságunk ott még eggyel fokoz-
ta érdekességünket.”– mesélte Alexander egy 
interjúban. Testvérek esetén mindig van egyfajta 
közös, titkos tudás, ikreknél ez bizonyára még 
inkább felerősödik. „Tökéletesen kiegészítjük 
egymást. Amikor együtt állunk a színpadon, 
érezzük a másikat.” Mindketten úgy gondolják, 
hogy ez valamiféle titkos tudás, amikor az egyik 
bizonyos trükkökkel el tudja fedni a másik hibáit, 
zenei tévedéseit. „Sűrű mentális közelség, össze-
csengő szívverés.” – fogalmazta meg Alexander.

Amennyire hasonlítanak egymásra, olyany-
nyira vannak természetesen különbségek is 
közöttük: az interjúk során mindig Alexander 
válaszol elsőként, Daniel megfontoltabb, Ale-
xander inkább focizni szeret, míg Daniel a Salsa 
szerelmese. A színpadon persze csak a kettejük 
közti erős kapocs számít, és ez minden mozdu-
latukban, hangszerük hangjában érezhető.  
Aki nem hiszi, járjon utána és látogasson 
el a Budafoki Dohnányi Zenekar koncert-
jére 2023. március 13-án a Zeneakadémiára!  
Az esten 19:30 órai kezdettel felcsendül Levitas 
Remembering Benny Goodman című műve, 
amelyet a szerző két klarinétra és szimfoni-
kus zenekarra írt. A hangversenyen elhangzik 
még Dvořák IX. (Újvilág) szimfóniája és Sztra-
vinszkij Tűzmadár-szvitje. Az est karmestere  
Vakhtang Kakhidze grúz zeneszerző és kar-
mester. Közreműködik a Duo Gurfinkel.  ■

Gurfinkel Duó – Róluk írták

„Virtuozitás és elegancia dupla pél-
dányban.” (Donau Kurier) 

„Szuverén és humorteli előadás olyan 
zenészektől, akik klarinéttal az anya-
méhben születtek.” (Stadtzeitung Bad 
Neuenahr-Ahrweiler )

„Egész biztosan már az anyaméhben 
is egyszerre lélegeztek. A két klarinét 
hangja ugyanabban a század másod-

perc ben lengi be a teret, ér véget, min-
den hajlítás és frázis olyan hihetetlenül 
egyszerre ér össze, mintha egyetlen 
zenész játszana két hangszeren” (Lau-
sitzer Rundschau)

„Játékos, és testbeszédükben harmoni-
kus örömzenélés, szinkronizált légzéssel 
egybekötve.” (Merkur Stadtanzeiger)

„Mindegy, hogy halkan suttogva, vagy 
vulkanikus kitöréssel, a minőség ugyan-
az.” (Rheinzeitung)

ÉLETÚT:

A Gurfinkel testvérek 1992-ben szü-
lettek Izraelben, zenész családban. 
Édesapjuk Michael Gurfinkel és nagy-
papájuk, Arkady Gurfinkel is klarinét-
művészek. Már 11 éves koruk óta kon-
certeznek, első nagyobb fellépésük 
a Zubin Mehta vezette Irzaeli Filhar-
monikusokkal volt. Azóta bejárták az 
egész világot. Tanulmányaikat Izrael-
ben, majd szólóklarinét képzésüket a 
berlini Hans Eisler Zenei Főiskolán vé-
gezték Martin Spangenbergnél. Kon-
certeztek az Egyesült Államokban, 
bejárták Európa országait, játszottak 
a Zágrábi és Belgrádi Filharmoniku-
sokkal, a Nemzeti Ukrán Szimfonikus 
Zenekarral, Franciaországban az Or-
chestre National des Pays de la Loire 
meghívására is bemutatták tudásu-
kat. Németország több városában is 
hallhatóak voltak, de Svájc, Orosz-
ország, Szlovákia, Ausztria, Horvát-
ország, Olaszország, sőt Hong Kong 
és Dél-Afrika is szerepel a koncert 
naptárukban. Rendszeres fellépők a 
Kreuthban megrendezett zenei fesz-
tiválon és a berlini Konzerthausban. 
2016-ban második helyezést értek el 
az olaszországi 18. ’Concorso Fiorin-
do’ Nemzetközi Kamarazene feszti-
válon Nichelinoban.

Alexander és Daniel Gurfinkel
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Tbiliszi, Szovjetúnió, Budapest

A zene és a tradíció, a népművészet és a min-
dennapok nagyon mélyen gyökereznek a lel-
kekben, behálózzák a grúz mindennapokat, 
elválaszthatatlanok egymástól. Ilyen szemmel 
érdemes figyelni a Tbiliszi születésű karmestert, 
aki hatéves korában kezdett zongorázni, majd 
a tbiliszi zeneiskolában tanult bele a kórusve-
zetés rejtelmeibe. Ezután – még a Szovjetunió 
éveiben – a moszkvai Állami Zeneművészeti 
Egyetemen végezte zeneszerzés és hangszerelés 
tanulmányait. Nikolai Sidelnikov és Edison De-
nisov voltak híres tanárai, majd saját édesapjától 
tanulta a karmesterséget 1988-89-ig. Szülőváro-
sához hűséges, hiszen 1993 óta karmestere, majd 
2002 óta vezető karmestere a Tbiliszi Szimfoni-
kus Zenekarnak, és zenei vezetője a családjáról 
elnevezett és alapított Jansug Kakhidze Zenei és 
Kulturális Központnak. Komponistaként külön-
böző zenei ágazatokban dolgozik, szerzeményeit 
bemutatták Európa szinte minden országában, 
de Indiában, Izraelben, az Amerikai Egyesült 
Államokban és Japánban is. Filmzenék, drámai 

előadások aláfestő dallamai, jazz és pop dalok 
is színesítik a repertoárját. A Grúz Filmakadé-
mia a legjobb filmzenéért járó díját neki ítélte 
1997-ben, a Színház Egyesület legjobb drámai 
előadásokhoz komponált zenéjéért több évben 
is ő kapta az első díjat. Emellett több neves grúz 
állami kitüntetés tulajdonosa.
Közönségünk a Zeneakadémián egy igazi színes, 
nemzetközi, a grúz, az izraeli és a zeneszerzők 
révén közép-európai és orosz lelki és zenei ka-
valkád tanúja lehet, utazást téve a klasszikus 
zene és a jazz világában is.

Vakhtang Kakhidze grúz zeneszerzőt és kar-
mestert a Budafoki Dohnányi Zenekar kon-
certjén, 2023. március 13-án a Zeneakadémián 
láthatja, hallhatja közönségünk. Az esten 19:30 
órai kezdettel felcsendül Levitas Remembering 
Benny Goodman című műve, amelyet a szerző 
két klarinétra és szimfonikus zenekarra írt. A 
hangversenyen elhangzik még Dvořák IX. (Új-
világ) szimfóniája és Sztravinszkij Tűzmadár 
szvitje. Az esten klarinéton közreműködik a 
Duo Gurfinkel.  ■

Pulpituson

Grúz karmesterünk: Vakhtang Kakhidze
Továbbá: zongorista, karnagy, zeneszerző, hangszerelő – a grúz 
tradíciók világhírű megtestesítője

Szöveg: Máté Kriszta

Grúzia bővelkedik tehetséges zenészekben, 
kicsi a bors, de erős alapon, hiszen az ország-
nak alig négymillió lakosa van. Ez egyfelől a 
magas színvonalú zeneoktatásnak köszönhető, 
másfelől annak is, hogy a népi hagyományok 
és velük a grúz népzene a hétköznapokban is 
nagy szerepet játszanak. Grúziában kivétel 
nélkül mindenki énekel. Olyannyira, hogy a 
grúz éneket az UNESCO a világörökség ré-
szének nyilvánította. Annál is fontosabb ez 
a tény, minthogy egy birodalom részeként 
meglehetősen nagy nyomás nehezedik ma is 
Oroszország felől Grúziára, amely próbál a 
Nyugattal is kapcsolódási pontokat találni, mi-
közben szerencsére a Szovjetunió alatt is meg-
tarthatta saját írásképét és betűkészletét. Ez a 
„politikai küzdelem” része az ottani életnek, 
hiszen „nem lehet egyik pillanatról a másikra 
elköltöztetni az országot” – ezt a mondatot 
egy grúz zongoristától hallottam egyszer, és 
nagyon megtetszett. 

Grúz családi polifónia

Ebben a furcsa világban nőtt fel az 1959-ben 
született grúz karmester Vakhtang Kakhidze, 
aki világhírű édesapja, Jansug Kakhidze nyom-
dokaiba lépett. A koncerten, amelyet az ő ve-
zényletével hallgathat meg közönségünk, nem ő 
lesz az egyetlen, aki folytatja a családi tradíciót, 
hiszen a Duo Gurfinkel ikerpárja is édesapjuk és 
nagyapjuk nyomán lett klarinétművész. Micsoda 
véletlen. Vakhtang Kakhidze szintén egy ének-
lő-zenélő családban nőtt fel. „Egy grúz család 
asztalánál egy Supra (ünnepi étkezés) alkalmá-
val az ember megtapasztalhatja, hogy mindenki 
énekel. Mi is nagyon sokat énekeltünk otthon, 
így a későbbiekben a klasszikus zenében is sok 
minden egyszerűbb lett számomra.” – meséli a 
karmester egy interjúban. A grúz ének külön-

legessége ugyanis a komplex polifón hangzás, 
ami egy zenekar esetében alapvető ugyan, de 
az énekesi kultúrában ritka hagyomány. Sztra-
vinszkij egyenesen a nyolcadik világcsodának 
nevezte a grúz énekkarok, elsősorban férfikarok 
polifon hangzását. 
A grúz zenetörténetről Vakhtang Kakhidze így 
mesélt egy alkalommal: „A tizedik század előtt 
a zene elsősorban a templomok falain belül zaj-
lott, csakúgy, mint a bor irodalma és kultúrája. 
{Grúziában több évezredes a borkultúra hagyománya, 
amelyre a grúzok rendkívül büszkék – Szerk.} A má-
sodik században ez megváltozott. Az egyház 
demokratikusabb lett, népdalok születhettek a 
munkáról, a szerelemről és az élet más témáiról. 
Így alakult ki a népművészet kultúrája, amelyet 
minden egyes családban egyedi vonások jelle-
meztek.”
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Jubileum

Véghelyi Márk, hegedű

Milyen érzés a 
BDZ -ben zenéln i? 
2001 óta vagyok zenekari 
tag, de idén lesz 30 éve, 
hogy ismerem Gábort a 
középiskolás kórusból. 
Végig kísértem a fejlő-
dést, és azt, hogy mi-
lyen küzdelmek árán 
jutott el oda a zenekar, 

ahol most vagyunk. 

 Hogyan értékelnéd az elmúlt öt évet a ze-
nekar teljesítményének szempontjából? Milyen 
kihívásokat látsz a zenekar előtt a jövőre nézve?
Lenyűgöző ez az életút. Most épp, beszélgetésünk 
idején teljes bizonytalanság tapasztalható a magyar 
komolyzenei életben, és ez egy kicsit lohasztó. Úgy 
gondolom, hogy a BDZ kitűnik  sokszínűségével 
a magyar komolyzenei palettából, és koncertjeink 
jelentős része kifejezetten „piacképes”. Azt kívá-
nom a BDZ-nek születésnapja alkalmából, hogy 
a következő öt évet is békében, együtt éljük meg.

Werner Gábor, karmester

Nagyon komoly célt tűzött ki maga elé Hollerung 
Gábor akkor, amikor ebből az együttesből egy 

profi zenekart csinált, 
és szerintem ezt sok-
kal gyorsabban elérte, 
mint ahogy gondolta 
volna bárki. Hál ’Is-
tennek a zenekar 
menedzsmentjében 
történő innováció 
még annyit hozzá-
tett a dologhoz, hogy egy gazdaságilag 
működőképes zenekar állt össze. Azzal az erővel, 
ami bennünk van – főleg az összetartás –, át tud-
juk vészelni a jelenlegi nagyon nehéz helyzetet.

Ami talán különbség a mi zenekarunk és a többi 
magyarországi zenekar között, az az, hogy ná-
lunk hatalmas mennyiségű innováció van. Olyan 
ötletek, hogy hogyan lehet egy kicsit máshogy 
megfogalmazni azt, ami klasszikus érvényű érték, 
de mégis befogadják olyan emberek is, akik alkal-
masint a mostani fogyasztói társadalomban nem 
igényelnék ezt a minőséget. Az összes többi ze-
nekarnál azt látom, hogy egy 40 feletti muzsikus 
kiég, ebben a zenekarban viszont erről szó sincs. 
Itt már az első próbára felkészülten, lelkesen, 
nyitottan érkeznek a zenészek,  a szólamvezetők 
összeülnek, megbeszélik a vonásokat, gyakorol-
nak. Ebben a társaságban sokkal nagyobb erő van 
ezáltal, mint egy másik zenekarban.

Szerinted milyen kihívások állnak még 
a BDZ előtt?
Az biztos, hogy még hangsúlyosabban meg kell 

tudnunk magunkat különböztetni az átlagos 
magyarországi zenekaroktól. Egy időben Kocsis 
Zoli mondta, hogy a BDZ-re azért van szükség, 
mert a komolyzenének ez egy olyan, a komoly-
zenét professzionális szinten űző zenészeket 
kinevelő táptalaj, ahonnan más zenekarok el 
tudják szipkázni a zenészeket. Szerintem lassan 
elérjük azt az állapotot, hogy mi tudjuk elszip-
kázni azokat a művészeket, akik fel vannak 
készülve a pályára. Szerintem ez lesz a kihívás, 
hogy tudunk-e egy olyan életpályát kínálni a 
művészeknek, hogy hozzánk jöjjenek muzsi-
kálni.

Hova pozícionálnád a zenekart a magyar 
kulturális zenei életben?
Ha csak abból indulunk ki, hogy meghallgatjuk 
a zenekart, akkor nincs senki, aki azt mondaná, 
hogy nem az élvonal. Természetesen azokat a 
nagy múltú zenekarokat, amelyeket a múltbéli 
elismerések megillettek, nagyon nehéz bármi-
lyen módon megelőzni. Ha meghallgatjuk az 
élvonalbeli magyar zenekarokat és magunkat, 
akkor szerintem vagyunk ugyanolyan jók, ha 
nem jobbak.

Mit kívánsz a zenekarnak az elkövetke-
zendő időszakra?
Azt kívánom a zenekarnak, hogy Hollerung 
Gábor bírja ezt a strapát, és bírja azokat a kihí-
vásokat, amik előttünk állnak, mert ő nem csak 
mint művészeti vezető áll a zenekar élén, hanem 
mint ügyvezető is.

A másik, hogy az a fajta lelkesedés, ami meg-
van a zenekarban, ne szűnjön meg. Maradjon 
meg a hit és a kitartás mindenkiben, még ezek-
ben a vészjósló pillanatokban is. Mert amit ed-
dig csináltunk, az jó volt, és ha kitartunk, akkor 
egészen biztos, hogy célt érünk.

Kusz Viktória, brácsa szólamvezető

A 2018-as interjúban többek között az 
alábbit mondtad: „A 2018-as jubileum alkalmá-
ból még legalább 25 évet kívánok magunknak 
így együtt – azaz innen szeretnék nyugdíjba 
menni!”

Az előző interjú óta már én 
is öt évvel lettem idősebb. 
A kor előrehaladtával 
egyre nehezebb magun-
kat karban tartani, egyre 
jobban kell tudatosan 
összpontosítani az ener-
giáinkat, hogy tényleg 
a topformánkat tudjuk 
nyújtani. Az egyik leg-
nagyobb problémánk az lehet mostanában, 
hogy nem látjuk a kottát…  Most azzal küzdünk, 
hogy hogyan állítsuk a kottaállványt, hogy az 
mindenkinek jó legyen. Szóval érdekes, hogy 
hogyan tolódnak el a prioritások.

Mi volt számodra a szakmai csúcspont 
eddig itt a BDZ-ben?
Számomra a legutolsó Don Quixote volt az (2017-
ben). A karrierem során sokszor volt lehetőségem 
szólót játszani. Azt szeretem, ha a színpadon 
fölényesen tudok játszani. Akkor tudom azokat 
az érzéseket és érzeteket átadni, amiről szól a 
zenélés. Ha az egész küzdelmes, az nem olyan jó 
érzés. A Don Quixote olyan volt, hogy az elejétől 
a végéig élveztem, nagy kihívás, akárhányszor 
játssza is el az ember. Ezt a darabot egyébként 
kétszer játszottuk, a kettő között 10-15 év telt el 
körülbelül. Számít az is, hogy mikor találja meg 
az embert egy darab. Én a másodiknál már jóval 
érettebb voltam, és úgy érzem, hogy ez egy na-
gyon fontos állomása volt a zenei pályámnak, és 
erre nagyon szívesen emlékszem vissza. Ezekre 
a dolgokra (szólószerepekre) azért van szükség, 
mert az embert óhatatlanul karban tartják. Egy 
szóló eljátszása mindig egy sokkal reflektáltabb 
helyzet, már maga a felkészülés is másfajta atti-
tűdöt is igényel. Én egyébként nagyon szeretem 
és igénylem is, hogy ilyen helyzetekben megmu-
tassam magam. 

Ha egy szóval jellemezhetnéd a zenekart, 
akkor mi lenne az?
Nem tudnám egy szóval jellemezni, mert nagyon 
sok minden igaz a zenekarra. Nem ismerek még 
egy ennyire kitartó és küzdő zenekart, mint a 
BDZ. Mindig mindenki az utolsó utáni erőtarta-
lékait is tudja mozgósítani, még ilyen leterheltség 
mellett is. Mindentől függetlenül ez a fajta tűz 

A lepöckölősditlenkedés magasiskolája
Tűz és lelkesedés már harminc éve a BDZ-ben

Egyik interjúalanyunk találó jelzőit kölcsön véve „vagány és egye-
di” zenekarunk idén ünnepli hivatalos zenekarrá válásának  
30. jubileumát. Így hát fogtuk magunkat, és ebből az alkalomból 
száguldó riporterünk néhány kérdés erejéig kikérdezte zenekarunk 
néhány régi, még régebbi és újabb tagját. Faggatta őket otthon-
érzetről, a zenekarról, múltról, jövőről, vágyakról. No meg arról, 
hogy ennyi idő elteltével látják-e még a kottát (szemüveg nélkül)… 

Szöveg: Borbély Linda
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és lelkesedés, és a zenélés öröme a mai napig 
megtalálható bennünk. Ezt szeretem nagyon 
ebben a zenekarban.

Török Beáta, cselló

Miért szeretsz a 
BDZ-ben zenélni?
Ez a zenekar abban kü-
lönbözik más zeneka-
roktól, hogy az itt folyó 
munka légköre más. Ol-
dottabb, mondhatnám 
barátibb. Szerintem 
ennek gyökerei arra 
az időre nyúlnak visz-

sza, amikor Gábor kezdett dolgozni a zene-
karral. Én is akkortájt csatlakoztam a csapathoz, 
ami szinte kizárólag huszonéves fiatalokból állt. 

Mi jellemző szerinted a BDZ-re?
Korábban, mikor elkezdtünk együtt dolgozni, 
fiatalon, óriási lelkesedéssel, tenni akarással, a 
tudásunk megmutatásával ugyanakkor tanul-
ni akarással fogtunk munkához, szerintem Gá-
borral egyetemben. A koncerteken mindig volt 
valami plusz, valami varázslat, ami nem csak a 
közönségnek, hanem nekünk muzsikusoknak is 
katartikus élményt okozott. Ez a varázslat a mai 
napig megvan a legtöbb hangversenyünkön, és jó 
lenne, ha így is maradna, nem válna egyszerűen 
csak rutinná a koncertezés. Ebben, remélem, se-
gítenek a hozzánk csatlakozó fiatalok, akiknek át 
tudjuk adni ezt a szemléletet, hozzáállást!

Lázár Gyula, bőgő szólamvezető

Hogyan érzed itt 
magad? Miért jó en-
nek a közösségnek a 
tagja lenni?
2019 óta vagyok 
tagja a zenekarnak. 
Nagyon-nagyon jól 
érzem magam itt, 

nagyon jó kis összetartó csapat ez. A repertoár 
is nagyon változatos, ezt is nagyon szeretem a 
BDZ-ben.

Hogyan értékelnéd a zenekar teljesítmé-
nyét, munkáját az elmúlt években?
Abszolút pozitív fejlődést tapasztalok a zenekar 
munkájában és teljesítményében évről évre. Re-
mélem, hogy ez folytatódik, és továbbra is ilyen 
magas minőségben szólal meg a zenekar minden 
koncerten.

Mi az, amin szerinted változtatni kellene?
Amin változtatnék az az, hogy legyen büfé az 
épületen belül… 

Szepesi Bence, klarinét szólamvezető

Az öt évvel ezelőt-
ti interjúban az alábbi-
akat mondtad, többek 
között: „A Dohnányi 
Zenekar az egyetlen 
olyan zenekar Ma-
gyarországon, amely 
nem a klasszikus 
módon lett felépít-
ve, hanem egyfaj-
ta amerikai modell szerint a 
sokoldalúságra, a műfaji határok lebontására 
épült, megteremtve a különböző művészeti 
ágak összekapcsolását. Arra a szakmai és üz-
leti modellre, amit a zenekar Hollerung Gábor 
vezetésével felépített, valamint hosszú évek 
óta teljesen egyedülálló módon és kimagasló 
szinten megvalósít, mi zenészek is mind büsz-
kék vagyunk.” A zenekar jelenlegi helyzetét 
tekintve, hogy vélekedsz most erről?

Ezt most is így gondolom. A világ és az emberek 
is változnak, a magyar kulturális, illetve zenei 
életből pedig csak nagyon kevesen akarnak és 
mernek ezekhez a változásokhoz idomulni. 
Olyan vezetőkre és művészekre van szükség, 
akik nemcsak értik, hanem akarnak és képesek 
is alkalmazkodni a felgyorsult világhoz. Külső 
körülmények miatt a közönség összetétele, szá-

ma is változik; alkalmazkodni, nyitni kell feléjük. 
Amit a BDZ csinál, az minden szempontból egy 
működőképes modell. 

Hová tennéd a BDZ-t a magyar kulturális 
élet térképén?
Abszolút a vezető zenekarok közé helyezem, de 
azt hiszem, hogy nálam sokkal többet mondanak 
azok a számok és sikerek, amelyek a koncertje-
inket, közönségünket jellemzik. Gondolok itt 
főként arra, hogy a zenekar képes rendszeresen 
teltházas koncerteket adni olyan jelentős befo-
gadóképességű koncerttermekben, mint a Müpa 
Bartók Béla Hangversenyterme, vagy több ezer 
nézőt bevonzani a legnagyobb sportarénákba 
is. A zenekar koncertjeinek mennyisége, reper-
toárjának sokfélesége egyedülálló. Játszunk a 
szűkebb értelemben vett klasszikus zenétől a 
jazzen, filmzenéken át a popzenéig mindent, a 
zenekar művészei pedig minden stílusirányzatot 
magas szinten tudnak képviselni, és akár pár 
napos különbséggel váltani két- vagy többfajta 
stílusú koncertműsor között. Zenészként a zene-
karban mi úgy érezzük, hogy sikerült a szakma 
elismertségét is kivívnunk. Nagyon sok munká-
ba került, és ez egy véget nem érő folyamat, de 
készen állunk továbbra is folyamatosan dolgozni 
a sikerért. Nyilvánvalóan nem lehet és nem is kell 
szakmailag összehasonlítani a zenekarokat, mert 
ez nem verseny. Egyedülálló műsorpolitikánkkal 
mi  amúgy is teljesen más utat járunk be, mint 
bármelyik másik zenekar, de ez így jó, nem kell 
mindenkinek ugyanolyannak lennie. 

Milyen pozitív jövőképet látsz a zenekar 
előtt realista szemmel nézve? 
A BDZ mindig is az élen járt abban, hogy hogyan 
lehet az embereket megszólítani, hogyan lehet 
a fiatalokat egészségesen formálni, a kultúra 
szeretetére nevelni. Hiszem, hogy a zenekar a 
jövőben is megtalálja azt az utat, amivel a klasz-
szikus zenét közelebb hozza azokhoz is, akik 
valamilyen okból kifolyólag távolságot tartottak 
ettől a műfajtól. Bízom abban, hogy a közönség 
jelenléte és öröme továbbra is megmutatja a ze-
nére és általában véve a kultúrára vonatkozó 
széleskörű társadalmi igényt, melynek alapján az 
azt közvetítő művészekre és együttesekre nem 
takarékossági lehetőségként, hanem a közelmúlt 

és a jelen minden nehézsége ellenére is támo-
gatandó értékként lehet és kell tekinteni.  Azt 
kívánom a zenekarunknak, hogy az elkövetkező 
30 évben is legalább olyan sikeres utat tudjon 
bejárni, mint amilyet ezidáig sikerült.

Nagy Veronika, cselló

Mióta vagy tagja a 
zenekarnak?
2000 szeptemberében jöt-
tem a zenekarba, előtte 
áprilistól kisegítő voltam.

Miért jó itt zenélni?
Azért szeretek itt zenél-
ni, mert jó a közösség, na-
gyon fiatalos. Az egész zenekar megőrizte 
a fiatalos lendületet, ami nagyrészt Gábornak 
köszönhető. Már a kezdetekkor azt éreztem, 
hogy ez a fajta mentalitású zenekar az én egyé-
niségemhez remekül illik.

Mit kívánsz a BDZ-nek születésnapja 
alkalmából?
Azt kívánom, hogy ameddig csak lehet, folytas-
suk közösen a zenélést, ezzel a mentalitással, len-
dülettel, odafigyeléssel menjen tovább a zenekar.

Szerinted mi az, ami miatt a BDZ az egyik 
legnépszerűbb szimfonikus zenekar ma Ma-
gyarországon?
Szerintem a sokszínűsége miatt. Sokkal közvet-
lenebbnek tartom magunkat, mint bármelyik 
másik zenekart itthon. Nem szigetelődünk el a 
közönségtől, hanem megpróbáljuk beépíteni őket 
magunkba, a működésünkbe. Ebben is nagyon 
nagy szerepe van Hollerung Gábor személyé-
nek és a Megérthető zene bérletsorozatunknak. 
Szerintem ez a legnépszerűbb sorozatunk. Közel 
tudja hozni a hozzá nem értőket is a zenéhez, 
és máris nem egy misztifikált, megfoghatatlan 
valami lesz számukra a komolyzene. 

Milyen nehézségeket látsz a zenekar előtt, 
és szerinted mi az, amiben még fejlődhetnénk?
Az elkövetkezendő időszakban anyagi nehéz-
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ségeket látok, de a részletekről nincs elegendő 
információm. Nekem az a legnagyobb félelmem, 
hogy mindig a kultúrára fordítanak a legkeve-
sebb figyelmet a döntéshozók, rajtunk kívülálló 
okok miatt. A műsorválasztás mindig sokszínű, 
és a zenészek is mindig felkészülten érkeznek 
a próbákra. Nekem, személy szerint, egy kicsit 
több kamaraprodukció beleférne. A belső kom-
munikáció pedig lehetne egy kicsit gördüléke-
nyebb, de az meg fejlődőképes. Összefoglalva, 
én nagyon szeretek itt játszani, egyszerűen azt 
érzem, hogy nekem itt van a helyem. Jó itt, én 
itt vagyok otthon.

Gyöngyösi Levente, zeneszerző

A Mester és Marga-
rita után milyen további 
terveid vannak a BDZ-
vel?
Ha minden jól alakul, áp-
rilis 12-én mutatjuk be a 
Müpában az új operá-
mat, Az ember tragédi-
ája I. felvonását a BDZ-
vel. Nagy izgalommal 
tekintek az alkalom 
elébe! 
{Ezzel kapcsolatos írá-
sunkat lásd a 44. olda-
lon! – Szerk.}

Milyen érzés 
egy ilyen közösségnek alkotni?

Úgy vélem, a BDZ egy kincs, a magyar szim-
fonikus zenekarok közül is kiemelkedik rend-
kívül széles műsorpalettájával, amely a klasz-
szikusoktól a kortárs zenén át a szimfonikus 
könnyűzene különböző megjelenési formájáig 
terjed. Ráadásul mindent remekül játszik a 
zenekar! Emellett a BDZ igazi közösség, baráti 
társaság is.

Mit kívánsz a BDZ-nek a következő idő-
szakra?
Hogy nagyobb megpróbáltatás nélkül átvészel-
jük ezt a nehéznek ígérkező évet.

Nagy Zsolt, ütő szólamvezető

Milyen eredmé-
nyeket ért el a BDZ az 
elmúlt öt évben meg-
látásod szerint, és ho-
gyan értékeled ezeket?
A zenekar az elmúlt öt 
évben minden tekin-
tetben hatalmasat fej-
lődött, szinte minden 
téren. A covid kez-
detével Gábor igyekezett olyan 
körülményeket biztosítani, amelyekkel a zenekar 
tagjainak nagy részét meg tudta nyugtatni. Pél-
dául az esetleges fertőzés terjedését akadályo-
zó plexi falak vásárlására gondolok, amelyek 
könnyen kezelhetők és adott esetben még kon-
certre is alkalmazhatóak, mikor nagyon sokan 
vagyunk egymáshoz közel. Ezekkel a hangerő 
által okozott kellemetlenségeket is könnyebben 
tudjuk kezelni. Továbbá nagyon sokat lendített 
mindenkinek a munkáján az új hangszerek be-
szerzése is, hisz már sok-sok éve vártuk az újítá-
sokat. Ezekkel a fejlesztésekkel olyan hangzást és 
egyedi előadásokat tudunk létrehozni, amelyek 
a zenekar további munkájához és a magas szín-
vonal képviseléséhez elengedhetetlenek. Biztos 
vagyok benne, hogy a koncertjeinkre járó kedves 
közönségnek is feltűnt ez a változás, például a 
korhű hangszerek vásárlása (barokk trombita, 
kürt és üstdobok).

Mit látsz a közeljövőben, mint kihívás, 
és milyen eredménynek örülnél?
A közeli jövőben nem látok semmi pozitívat, és 
ez elkeserítő. Sok zenész kollégának rengeteg 
kérdőjel van a fejében, és most alapvetően nem 
erről a zenekarról és nem csak a klasszikus zené-
ről beszélek; szélesebb körben érzem és látom ezt 
a fajta bizonytalanságot. A kihívás igazából az, 
hogy a közönség zene iránti érdeklődése ismét 
kimagasló szintű legyen, és az emberek eljöjjenek 
a hangversenyekre. Mindegyik koncert egysze-
ri és megismételhetetlen, csodálatos műveket 
és zenekarokat hallhatnak. Annyira önző ez a 
világ, és a zene az egyik kulcsa annak, hogy ez 
ellen tegyünk.

Aminek örülnék, az az lenne, ha nem kellene 
aggódnunk a holnap miatt, és ha ez a sok feszült-
ség nem befolyásolná a munkánkat. Bármeny-
nyire is elő tudjuk adni, hogy minden rendben 
van, ha az emberekben ott a kétség. Ez érezhető 
minden egyes hangban, még a szünetben is.

Mit gondolsz a zenész szakmáról?
Szeretem, amit csinálok, és az életemet tettem 
erre a gyönyörű hivatásra. Szeretném, ha azt, 
amit az elődjeimtől kaptam, az a zenében és a 
kollégáimban tovább élne. Így mi is a zene ré-
szévé válnánk az utókor számára…

Kirkósa Ágnes, hegedű

Mióta vagy zene-
kari tag?
2022. január elején 
kezdtem el a Budafoki 
Dohnányi Zenekarban 
zenélni.

Hogyan érzed 
itt magad, milyen 
érzés a BDZ-ben ját-

szani? 
Nagyon családias a hangulat a zenekarban, 

ezért gyorsan fel tudtam itt oldódni az új kollé-
gák körében, és ahol jó a hangulat, oda szívesen 
jár az ember dolgozni.

Miben más, mint az előző munkahelyed?
Sokkal nyugodtabb, kiszámíthatóbb. Itt megbe-
csülik a munkámat.

Mit kívánsz a BDZ-nek az elkövetkezen-
dő évekre?
Ugyanezt a jókedvet, összetartást. Az egymás 
iránti tisztelet elmélyítését.

Mit gondolsz a BDZ magyar kulturális 
életben betöltött szerepéről?
Egyik zenekarhoz sem hasonlítható. Sikerült 
ennek a zenekarnak megérintenie azt a korosz-
tályt, melynek tagjai már a virtuális valóság 
korába születtek bele. Ők a jövő, ők a következő 
generáció, akik megtölthetik a nézőtereket, hogy 

mi nekik is közvetíthessük a zenével azt, amit 
szavakkal már nem lehet.

Simkó-Várnagy Mihály, cselló

Milyen érzés a 
BDZ-ben zenélni?
2006 óta vagyok a ze-
nekar kötelékében. 
Különleges zenekar-
nak tartom a BDZ-t, 
ahol az ember egy 
közösség tagja lehet, 
önmaga maradhat, 
és zeneileg igen szé-
les palettát van alkalma bejárni.

Hogyan összegeznéd az elmúlt éveket 
itt a BDZ-ben?
Az elmúlt évek eléggé sajátosra sikerültek, főként 
a pandémia okozta zűrzavar miatt. Úgy gon-
dolom, hogy kihoztuk a maximumot az adott 
lehetőségekből, és a zenekar sem hagyta cserben 
a zenészeit, és a muzsikusok is mindannyian 
megtették a magukét, hogy a zenekar tovább 
létezhessen.

Mit javasolsz, hogyan tarthatná meg a 
zenekar a fiatalos lendületét, frissességét?
Szerintem remekül működnek mind a Megért-
hető zenék, mind a filmzene és crossover kon-
certek is, amik közönségépítő hatásúak. Így az 
embereket közelebb hozza a klasszikusabb vagy 
nagyobb lélegzetvételű koncertekhez is, kedvet 
csinálva a klasszikus zene világához.

Szerinted sikerült közelebb hozni a klasz-
szikus zenét a közönséghez?
Igen, a közönségünk szemmel láthatóan fiata-
lodik, és töretlenül teltházasak a koncertjeink.

Mi a BDZ legnagyobb erőssége?
Nagyjából az, amiket eddig felsoroltam. Széles 
spektrumon mozog a repertoár, a filmzene és 
a Megérthető zene sorozatok a teljesen laikus 
hallgatók számára is nagy élményt tudnak ad-
ni, ezzel fiatalítjuk és érdeklődésre sarkalljuk 
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a közönséget. Mindezt úgy, hogy a klasszikus 
zenét nem megtagadjuk, elkönnyítjük vagy 
megalázzuk, hanem érthetőbbé és közvetle-
nebbé tesszük.

Korda Nikoletta, fagott

A 2018-as jubile-
um alkalmával a kö-
vetkezőket mondtad, 
többek között: „A di-
gitalizáció mentén 
félő, hogy a gyer-
mekeim korosztálya 
már nem talál majd 
elég érdekesnek 
egy-egy „szimpla” 

koncertet: amin a közönség ül 
és az előadó vagy előadók pedig játszanak. Te-
hát, ha lehet, akkor ötletgazdagságot kívánok 
a zenekarnak. Hogy legyen erőnk úgy kitűnni 
a kulturális „zajból”, hogy méltók maradjunk 
a szerzőkhöz, a programhoz, a művészekhez, 
a helyhez és a szellemhez.” Szerinted sikerült 
kitörnünk ebből a kulturális zajból? 

Különös időszak van mögöttünk, és számomra 
igen félelmetes, amiben most élünk. Visszagon-
dolva a 2018-as jubileumi évre, szinte irigylem 
magunkat: pezsgő kulturális élet, teltházas kon-
certek, boldog közönség. Akkori kívánságom 
az volt, hogy az együttes, melyben megalaku-
lása óta játszom, egyéni hangjával, különleges 
programjaival a magyar zenei élet kompromisz-
szumok nélküli színfoltja maradhasson. Most 
pedig elmondhatjuk, hogy ez sikerült még ak-
kor is, amikor a karantén csendje borult ránk, 
és most is, amikor egy gazdasági világválság 
kellős közepében vagyunk. Egyik pillanatról 
a másikra kellett megteremtenünk a digitális 
koncerttermünket, megszoknunk, hogy a min-
ket értő, hallgató, krákogó, fészkelődő közönség 
helyett a süket, üres koncertteremnek játszunk. 
Kapcsolódnunk kellett még akkor is, ha a zenei 
fantáziáink mellett, most már a közönséget is 
el kellett képzelnünk. Jó érzés, hogy a minket 
választók mindig elégedettek lehettek, bármi-

lyen generációt is képviseljenek. A fiatalabbak, 
vagy akár a pedagógusok a Zenedoboz adása-
iból, az idősebbek az egyre szaporodó online 
koncertek közül válogathattak. Bámulattal tölt el 
az emberiség alkalmazkodó képessége, divatos 
szóval rezilienciája, de az elmúlt időszak meg-
annyi kihívására nem tudtunk volna megfelelő 
választ adni gyors reakciók nélkül. Az együttes 
mindig is élen járt abban, hogy a "közegellenál-
lást" leküzdve elsőként forduljon új lehetőségek 
felé. Ilyenek a filmzene koncertjeink, vagy a ka-
rácsonyi szimfonikus koncertshow-nk, mellyel 
többezres közönséget is meg tudunk szólítani. 
Hiszem, hogy mindig lesz néhány száz hallgató, 
akik ezek miatt az élmények miatt válnak végül 
klasszikus hangversenylátogatóvá. 

Tántoríthatatlanul hiszek a közösség erejében 
is, abban, hogy egy munkahely igenis lehet "bol-
dog" a nehézségek, a kikerülhetetlen surlódások 
ellenére is. A BDZ egy ilyen közeg: támogat és 
nem szétzilál, felemel és nem döngöl a földbe. 
Ez az, amit a közönség is érez, és a szünetekben 
elkapott nézői beszélgetések közt mindig fel-
bukkan az az észrevétel, hogy "azért szeretem 
ezt a zenekart, mert mosolyognak játék közben". 
Így. Ezt kívánom magunknak, hogy merjünk, 
tudjunk örülni és legfőképp: legyen minek örül-
nünk. Egymásnak, a közönségnek, a zenének.

Szüts Apor, zongorista, zeneszerző

Miben különle-
ges a BDZ szerinted?
A legerősebb eleme a 
BDZ-nek a nyitottsága. 
A komolyzenészek-
ben van egy kicsit 
undorral kezelt „le-
pöckölősdi”, amikor 
bizonyos stílusokban 
kell játszani. A BDZ-
ben ez nincs meg. Ugyanazzal a 
szakmai alázattal csinálunk meg egy könnyedebb 
hangvételű koncertet is, mint egy komolyabb, 
mentálisan és technikailag is más koncentrációt 
igénylő koncertet, és ez rettenetesen szimpatikus 
nekem. Szerintem a komolyzene egyik hibája az 

az attitűd, hogy magasabbra pozícionálja magát 
minden más műfajnál, és ez sokszor kiül a ze-
nészekre is. Szerintem a komolyzenének akkor 
van széles körben értelmezett jövője, ha egyfajta 
nyitottság övezi. Nem feltétlenül arról beszélek, 
hogy a saját igényeinkből lejjebb adunk, hanem 
arról, hogy más műfajokat, stílusirányzatokat 
megtanulni szerintem nem feltétlenül rossz do-
log. Ez a nyitottság azért is jó, mert egy sokkal 
szélesebb közönséget lehet vele megfogni, akiket 
aztán be lehet vonzani olyan koncertekre, ame-
lyek – komolyzenei mércével mérve – sokkal 
magasabb művészeti színvonalat várnak el az 
előadóktól. Ha ez az integritás megvan, azt még 
akár egyfajta missziónak is lehet tekinteni, ami-
vel ezt az átjárhatatlanságot, ami a zenei műfajok 
között könnyen létrejön, áthidaljuk. Szerintem a 
magyar komolyzenei élet most olyan állapotba 
került, mintha egy burokban létezne, és ebből a 
burokból nem látunk ki. Emiatt nagyon nehezen 
vagyunk képesek alkalmazkodni a 21. századhoz 
és elvárásaihoz. Az egész komolyzenei szcénát 
nézve, jobb lenne, ha egy kicsit kevésbé lennénk 
kényesek, szerintem.

Milyen terveid vannak itt a BDZ-ben mint 
zenész, alkotó?
Egyelőre úgy vagyok vele, hogy minden felada-
tot, amit kapok, nagyon megtisztelőnek érzek.  Ez 
nekem most bőven elég. Kívánok még legalább 
30 évet a BDZ-nek. A magyar komolyzenei élet-
nek mindig volt egy lenéző attitűdje a BDZ felé, 
abból fakadóan, hogy nem csak a Dvořák-mise 
meg Sosztakovics-szimfóniák kerülnek műsorra, 
hanem mindenféle 20-21. századi, könnyűzené-
vel átitatott darabok is megfordulnak a palettán. 
Nem vesszük észre, hogy ebben micsoda misszió 
van. Úgy gondolom, hogy a BDZ ebben nagyon 
erős, és ezt kell megtartanunk.

Turcsányi Ildikó, produkciós menedzser

Hogyan értékelnéd az elmúlt időszakot 
a BDZ-nél?
Mivel én gyakorlatilag a kezdetektől a zenekar 
mellett léteztem háromszor két év kihagyással, 
még most sem fogom fel, hogy hová jutottunk el. 

Természetesen művészi 
színvonal tekintetében 
is, de ez a nagyérdemű 
számára is nyilvánvaló. 
Inkább olyan dolgokat 
említenék, amit mi, a 
menedzsment tagjai 
látunk.

Elég, ha annyit 
mondok, hogy szép-
reményű frissdiplo-
másként jöttem ide, 
és majdnem elsír-
tam magam, amikor 
megláttam, hogy egy sötét lyukban kell 
dolgoznom. Egy ideig saját asztalom sem volt, 
csak egy fiók jutott.

Az az egy dolog tartott itt, hogy akkor már 
néhány éve tagja voltam Gábor kórusának (a 
jelenlegi Budapesti Akadémiai Kórustáraság-
nak), és tudtam, hogy az emberi faktor mindenért 
kárpótol majd. Ahogy a mesében mondják: így 
is lett.

Az, hogy ma már saját házacskánk van, ahol 
mindenki elfér, mindenkinek van bögréje a kony-
hában (mert ugyebár egy igazán otthonos házban 
van konyha!), és mindent megkaptunk, amire a 
munkához szükségünk van – még mindig álom-
szerű nekem.

Ahogy haladtunk előre a korban, egyre több 
kollégának lett családja, ahogy nekem is, és hi-
hetetlenül megnyugtató volt, hogy nem kell attól 
cidrizni, lesz-e még munkahelyem, mire vissza-
jövök. Azt hiszem, hogy ezt a fajta létbiztonságot 
nem lehet eléggé értékelni.

Milyen reális és milyen vágyott jövőképet 
látsz a zenekar előtt?
Lelki szemeim előtt a vágyott jövőkép egyértel-
műen egy hatalmas teltház képében jelenik meg.

Arra vágyom, hogy legyen mindig, aki kíván-
csi a BDZ-re. Akkor is, amikor a jelenlegi koncert-
járó generációt újabb és újabb generációk követik. 
Ez a legfontosabb, azt hiszem.

A reális jövőkép pillanatnyilag nem tud arany-
ban pompázni. De én valahogy mindig vakon 
bíztam abban, hogy túlélők vagyunk. Voltak dur-
va hullámvölgyek korábban is, de még mindig 
felfelé tartunk.
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Mit gondolsz a BDZ magyar kulturális 
életben betöltött szerepéről?
Úgy érzem, hogy vagányak és egyediek va-
gyunk. Bevállalunk olyan műfaji játékokat, 
keresztezéseket, hibrideket – ha úgy tetszik –, 
amiket más nem.

Szerintem az nem fontos, hogy a nagybetűs 
szakma mit gondol erről. Ezt a kérdést egysze-
rűen el kell engedni. Nekünk az a feladatunk, 
hogy a közönséget tegyük boldoggá, olyan ér-
téket adjunk át nekik, amit szívesen fogadnak 
és nem erővel kell a torkukon lenyomi, mint a 
tömött libáknak. Ahogy egy okos ember mondta: 
Inkább cross over, mint game over.

Miért jó itt dolgozni, miért szereted ezt 
a helyet?
Azért imádom, mert itt mindenkinek az öt-
lete benne van a pakliban. Bárki hozzátehet 

a műsortartalmakhoz, bárki előjöhet egy jó 
címmel.

Ilyen értelemben nincs hierarchia, csak csa-
pat. Nekem, személy szerint óriási lehetőség, 
hogy Gábor szinte túlzó bizalmának hála olyan 
kreatív feladatokat is kapok, amikről nem is 
álmodtam – illetve nem is hittem, hogy ké-
pes vagyok ilyesmikre. Ez nagyon doppingol, 
főleg, amikor a kissé egyhangú adminisztra-
tív teendőkkel küzdök, mert nyilvánvalóan 
egy ekkora intézményben arra is szükség van 
rendszeresen.

Bármilyen egyéb megjegyzés? 
Manapság már elég ritka, szerintem, hogy valaki 
egy munkahelyen éli le egész aktív életét. Én ide 
diploma után kerültem, és feltett szándékom, 
hogy innen is megyek majd nyugdíjba.
 ■

Hangszínfantázia
„Játszadozom, fúrok-faragok”

A most 80 éves Dubrovay László alkotott az összes hagyományos 
zenei műfajban; vokális és zenekari művek, kamaradarabok, 
opera, balett, szólóhangszeres kompozíciók, elektroakusztikus, 
computer darabok sora alkotja zeneszerzői palettáját. Az éppen 
a 80. születésnapjának dátumán az ő tiszteletére szervezett hang-
versenyünkön, március 23-án négy kompozíciója hangzik el. A 
BDZ-t érte a megtiszteltetés, hogy ezen az emberileg és zeneileg 
is igazán fontos napon Dubrovay László mellett és vele lehessen, 
hangban, lélekben és a szerző számára kiemelten fontos „hang-
színben” egy csodálatos koncerten a Zeneakadémián. 

Szöveg: Czingráber Eszter

Újít és hagyományt tisztel. Alkalmazza a legmo-
dernebb technikákat, beleértve az elektronikát és 
a computertechnikát, ugyanakkor ragaszkodik a 
gyökerekhez. Dubrovay László, a 20–21. század 
egyik legtermékenyebb magyar zeneszerzőjének 
habitusa talán ellentmondásosnak tűnik, de való-
jában nem az. Mert teljes munkásságát átjárja és 
egységessé teszi az inspiráció. Ő maga is hiszi és 
vallja, hogy az összes ismeret és hitvallás, amit az 
évtizedek alatt magába szívott, végül megtalálta 
a helyét életművében. 

Minek köszönhetjük a megtiszteltetést, 
hogy velünk ünnepli 80. születésnapját? 
Több művem előadása a Budafoki Dohnányi Ze-
nekarhoz és Hollerung Gáborhoz kötődik. Több 
évtizedre visszanyúló kitűnő együttműködés a 
mienk. A koncert megszervezésének ötlete is a 
BDZ-től és a Zeneakadémiától származik. 

Az est egyik szólistája Balázs János zon-
goraművész lesz. Ő hogy került a képbe?
Balázs János mindhárom zongoraversenyemet 
eljátszotta már a BDZ-vel, ezért egyértelmű volt a 
személye a műsorra tűzött II. zongoraversenyem 
kapcsán. Ráadásul mi nagyon régóta dolgozunk 
együtt. Először a Zeneakadémián találkoztunk, 
ott tanítottam őt pár hónapig. Aztán elváltak 

útjaink, de visszatértünk egymáshoz, s ő közben 
fantasztikus előadóművésszé vált, akinek a sze-
mélye és játéka nagyon sok mindenre inspirált. 
Egyszer például lejátszottam neki a Computer 
Mikrokosmos {Dubrovay Bartók Mikrokozmoszának 
mintájára írt computerzenei műve. a szerk.} darabjait, 
amelynek az utolsó darabja, az „A Clown utolsó 
álma” című  tétel, amely annyira megtetszett 
neki, hogy arra kért, írjak belőle számára egy 
virtuóz zongoradarabot. Én megírtam ennek 
alapján az „Hommage á Fellini” című zon-
goradarabot, amelyet  ő pár nap alatt kívülről 
megtanult s el is játszott nekem fantasztikusan.  

Boldog születésnapot
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A mű azóta is gyakran szerepel repertoárján. A 
„Sonata di Felicita” című művemet is neki írtam, 
ami a 19. századi Liszt: h-moll szonátájához és a 
20. századi Bartók: Szonátához kapcsolódik mint 
21. századi magyar szonáta. Huszonöt perces 
zenemű lett belőle. De bármely zongoradarabot, 
amit írtam, Balázs János eljátszotta és felvette 
CD-re, így most minden zongorás művem kap-
ható, a három zongoraversenyemet is beleértve. 
Ő minden művemet megtanulja és előadja, illet-
ve tanítványainak is továbbadja. Nagyon élő és 
gyümölcsöző kapcsolat a mienk. 

Az est trombitaszólistájával is kapcso-
latban áll? 
Pálfalvi Tamást is régről ismerem. Játszotta már a 
most is elhangzó II. trombitaversenyemet, akkor 
fúvószenekar közreműködésével. Ugyanis sok-
szor megírom ugyanannak a darabnak más-más 
hangszerelésű változatát is, hogy más műfajú 
együttes is előadhassa. Ezt a művet például egy 
németországi megrendelésre írtam, fúvósoknak. 
Később pedig készítettem belőle egy szimfonikus 
zenekari változatot.

Gyakori, hogy áthangszereli saját darab-
jait? 
Nem gyakori. De nem is áthangszerelésnek hív-
nám. Inkább csak más hangszínfantáziával egy 
másik zenei műfaj számára készítek egy új ver-
ziót. A hangszínnek ugyanis óriási szerepe van. 

Mintha önnek az átlagnál fontosabb len-
ne a hangszín kérdése… 
A 20. század második felében sokkal fontosabb 
lett a hangszín, mint korábban. A szerzők renge-
teg új hangszert, új hangszínt beépítettek műve-
ikbe. Gondoljunk csak Sztravinszkijre, Bartókra! 
De még ezeket a hangzásokat is tovább lehet ma 
már fejleszteni, olyan új játéktechnikai elemek-
kel, amiket akkor még nem ismertek. Ugyanis 
fejlődött az előadóművészek előadói képessége, 
és folyamatos volt a hangszerek tökéletesítése. 
Ezek a hangzások új zenei nyelv létrejöttét ered-
ményezhetik. Jómagam valóban nagyobb hang-
súlyt fektetek a hangszínre az átlagnál. Írtam 
például egy „Hangszín szimfóniát”, amelyben 
igen fontos a hangszínek változása, átalakulása, 
metamorfózisa.

Ön úgy általában is szeret kísérletezni. 
Igen egyedi hangzásvilága van műveinek.
Magyarországon kiváló előadóművészeink 
vannak! Jómagam 1971-75 között Német-
országban tanultam, hazajöttem, nem csak 
azért, hogy itthon dolgozhassak és a magyar 
zenekultúrát szolgálhassam, hanem az engem 
inspiráló remek zenészek miatt is. Nekik sze-
rettem volna darabokat írni, velük szerettem 
volna együtt dolgozni, gazdagítani közös re-
pertoárunkat. Ez a fajta sajátos műhelymunka 
meg is valósult. Ennek eredménye egy tizen-
öt különböző hangszerre írt szóló-sorozat, 
amely egyfajta 21. századi hangantológia. 
Újfajta hangzások, hangképzések, technikák 
gyűjteménye, amelyek alapvetően tetszenek 
a zenészeknek, mert ezek által megmutat-
hatják kiváló, virtuóz képességeiket. Ezen 
az úton tovább haladva olyan versenyműve-
ket is írtam, amelyekben egyedi hangzások, 
hangeffektusok sora jelenik meg, beépülve a 
zenekari hangzásba. Létrejött az én saját zenei 
nyelvem, amelyhez a rám jellemző hangszín-
fantázia társul. 

Ön igazán optimista embernek tűnik…
Igen, jellemző rám az optimizmus. Vallom 
továbbá, hogy az embernek felfelé kell néz-
nie, a művésznek pedig kapcsolatot kell te-
remtenie Ég és Föld között. A Földről kell 
indulnia egy magasabb, tisztább szféra felé. 
Ezen az úton sok szenvedésben lehet része, 
de hiszek abban, hogy ezekre is szüksége 
van a művészembernek. Egyébként amikor 
reménytelenséget érzünk, a legjobb, ha kime-
gyünk a természetbe. A magyar táj szépsége 
erőt ad ahhoz, hogy bárki továbblendüljön a 
megtisztulás felé. 

Ön tulajdonképpen a hitről beszél – na-
gyon szépen. A hit önnél egy fontos motívum?
Igen. Hit és erkölcs nélkül anarchista világ ala-
kul. Szükségünk van arra, hogy ne csak tárgyi 
dolgok legyenek körülöttünk. Muszáj mozgósí-
tanunk a szellemi erőket, hogy jobb és tisztább 
világot tudjunk létrehozni. Ehhez a hit és az er-
kölcs mindenképpen nagyon fontos támaszték 
– ezek adják meg a vázát annak, amire a csodát 
építeni lehet. 

Visszakanyarodva a földi dolgokhoz: mi 
lesz a jubileumi koncerten megszólaló négy 
Dubrovay-mű?
Abban mindannyian egyetértettünk, hogy az 
első az Ünnepi zene legyen, hiszen ünneplünk. 
Ezt a Millenniumra készítettem, akkor sokszor 
elhangzott hangversenytermekben, szoborava-
tások alkalmával szabadtéren, de felcsendült a 
győri Széchenyi Egyetem alakuló díszhangver-
senyén is. 

Aztán következik Balázs Jánossal a fentebb 
már említett II. zongoraverseny. Mivel sok kiváló 
szólistánk van, arra gondoltam, mindenképpen 
legyen még egy versenymű a koncert műsorán. 
Így esett a választásunk a II. trombitaversenyem-
re, amit a kivételes tehetségű trombitaművész, 
Pálfalvi Tamás fog előadni. 

Befejezésül pedig a Magyar szimfóniát vá-
lasztottam, ami ikonikus alkotásom, amit a Mil-
lenniumra írtam. Azóta sok zenekar játszotta 
már. Egy optimista kicsengésű, a jövőhöz hitet 
adó darab. Megfelelő egy ilyen koncert záró-
számának. 

Ha még hozzátehetne egy művet a koncert 
programjához, melyik lenne az?
Nehéz kérdés… Talán a nem rég írt „Szerelem, 
szerelem…” című Petőfi dalciklus, amit eddig 
még nem mutatott be senki. Ez egy tenor szólóra 
és szimfonikus zenekarra, Petőfi kilenc versére 
írt, 25 perces, nagyszabású alkotás.

Hogy zajlik önnél általában a téma ki-
választása? Miért nyúlt most pont Petőfihez? 
Most a 200 éves évforduló miatt választottam 
az ő verseit. Több magyar költő verseit megze-
nésítettem már, mint Ady Endre, József Attila, 
Nagy László, Weöres Sándor, Gyurkovics Tibor, 
de Petőfi eddig kimaradt. Most úgy éreztem, 
tartozom neki ezzel. 14 éves korom óta foglal-
koztatott költészete. Amikor egy távoli rokon-
nál Kiskőrösön nyaraltam, elvittem magammal 
Petőfi összes verseit és végigolvastam. Végül 79 
évesen készítettem el a dalciklust.

Családja „szintén zenész”? 
Feleségem, Ménes Aranka klarinét szakon 
végzett, és a Bartók Rádióban szerkesztő-mű-
sorvezetőként dolgozott. Zsófi lányom ve-

gyész lett, de kórusban énekelt, 19 és 17 éves 
unokáim pedig más irányú tanulmányokat 
folytatnak, kiváló eredményeket érnek el a 
zenével rokon matematika területén, és ze-
neszeretőek.

Ön mennyire aktív mostanában?
Ön is épp komponálás közben kapott telefon-
végre, zongorára írok épp könnyebb darabokat. 
Könnyebbeket, hogy minél többen el tudják ját-
szani. 

Az utolsó nagyszabású művem a fentebb em-
lített „Szerelem, szerelem…” volt, abból készítet-
tem ének-zongora változatot is. 80 évesen már 
nem ír az ember nagyszabású műveket, egysze-
rűen nem bírja a szeme, a háta, a csontozata. Ezért 
döntöttem kisebb művek mellett, amelyekkel 
eljátszadozom, fúrom-faragom őket. Még nem 
látom pontosan, milyen nehézségűek lesznek e 
kis zongoradarabok. 

És miért pont a zongora a hangszere e 
daraboknak? 
A zongora képes a legkomplexebb zenei anyagot 
megszólaltatni. Ugyanakkor a zongorára fóku-
szálva a fiatalok számára is készíthetek néhány 
új darabot, amelyek kisebb technikai tudást igé-
nyelnek. A zongora végigkísérte egész életemet, 
és szeretem ezt a hangszert!

Zenekarunk is ünnepel 2023-ban. Har-
minc éve lettünk hivatásosak. Mit üzenne 
nekünk és közönségünknek ennek apro-
póján?
Mindig öröm számomra, amikor a BDZ-vel és 
karmesterükkel, Hollerung Gáborral együtt dol-
gozhatok. Kitűnő zenekarnak tartom a csapatot, 
amely ráadásul minden elképzelésemet és ötlete-
met remekül megvalósította eddig. Remélem, ez 
így marad a következő harminc évben is.

Közönségünk 2023. március 23-án, 19.30 óra-
kor ünnepelheti velünk Dubrovay Lászlót a 
Zeneakadémián. Műsoron: Dubrovay: Ünnepi 
zene, II. zongoraverseny, II. trombitaverseny, 
Magyar szimfónia. Közreműködik: Balázs 
János – zongora, Pálfalvi Tamás – trombita. 
Vezényel: Guido Mancusi

 ■
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„A kürt fejleszt engem”
Börzsönyi Máté, kürtös lett a BDZ legfrissebben megválasztott 
évad művésze a fúvósok között. Az elismerést a zenészek  
szavazzák meg titkos állásfoglalással, egy-egy művészt választva  
a vonósok, és egyet a fúvósok közül, évadonként egyszer.  
Máté nevéhez ma már hozzátartozik a natúrkürt, a szordínó és  
a vadregény társítása is. És hogy kicsoda Tátu? A beszélgetés  
végére ez is kiderül…

Szöveg: Borbély Linda

Gratulálok! Hogyan érint a frissen neked 
megszavazott zenekari kitüntetés? 
Nagy megtiszteltetés számomra, hogy a fúvósok 
között én lettem a zenekarban az évad művésze!
Nagyon jól esett a kollégáktól ez az elismerés.

Mi volt az az út, aminek a végén a kürt 
mellett kötöttél ki?
Gyermekkoromban 6 és 11 éves korom között 
zongoráztam. Jól ment, de mindenképpen fúvós 
hangszeren akartam játszani. Eredetileg a trom-
bita lett volna a hangszerem, de pont akkor ment 
nyugdíjba az a tanárnő, akinél tanultam volna. 
Anyukám kollégája mondta, hogy „hozd hozzám 
a gyereket”, így lett végül a kürt a hangszerem. 
Ahogy hazavittem a kürtöt, szerelem volt első 
látásra, azt lehet mondani.

Anyukád zenetanár?
Nem, ő fagottos volt az ÁHZ-ban (Állami Hang-
versenyzenekar, ma Nemzeti Filharmonikus 
Zenekar). Még Ferencsik János ideje alatt került 
oda, és 40 évig tagja volt a zenekarnak. Az akkori 
ÁHZ egy nagyon jó társaság volt, anyukámék 
gyakran összejártak a kollégákkal, nekem pedig 
nagyon megtetszett ez a légkör, vonzott ez az 
egész világ.

Apukád is zenész?
Nem, ő matematikus, az Állatorvosi Egyetemen 
tanított matematikát, valószínűségszámítást, és 
matematikai statisztikát. Egyébként a testvéreim 
is zenélnek. Janka oboázik, Imola pedig még 
egyetemista, ő klarinéton játszik. Egyszer csa-

ládilag játszottuk Mozarttól a Sinfonia Concer-
tantét, ez a darab pont erre a négy hangszerre 
íródott. Visszakanyarodva a tanulmányaimhoz, 
Samu László volt a kürttanárom kilenc évig, akit 
nagyon szerettem, felnéztem rá, baráti kapcso-
latunk volt. Sajnos másfél évvel ezelőtt meghalt. 
Az iskolai tanulmányaimat a Budapest-Fasori 
Evangélikus Gimnáziumban végeztem, ahova 
hat évig jártam. Az utolsó két évben mentem át 
a konziba (Szent István Király Zeneművésze-
ti Szakközépiskola), mert a gimnáziumban az 
osztályfőnököm nem nézte jó szemmel, hogy 
zenélek is.

Akkor ott megtaláltad a közegedet?
Igen, a konziban nagyon sok olyan barátot sze-
reztem, akikkel a mai napig tartom a kapcsolatot. 

Onnan a Zeneakadémiára kerültem, ahol Ma-
gyari Imre volt az első tanárom, később pedig 
Friedrich Ádám. A ZAK-os tanulmányaimmal 
párhuzamosan volt egy év, amikor kijártam Bécs-
be órákat venni Hector McDonaldhoz. Ő egy 
legendás bécsi- és natúrkürtös, sok mindenben 
segített nekem, bár az ő metodikája nem har-
monizált velem, amit ő is nagyon intelligensen 
megértett. Viszont rengeteg hasznos gondolatot 
és könyvet adott a kezembe azzal kapcsolatban, 
hogy milyen irányban lenne érdemes folytatnom 
az utamat a kürttanulmányaim során. Ezek mér-
földköveknek bizonyultak később. Másik fontos 
külföldi tapasztalatom az Erasmusos olaszorszá-
gi tanulmányom volt, Luca Benuccinál. Tőle ren-
geteget tanultam a különböző fújástechnikákról 
és levegőfelhasználásról. Luca a Maggio Musicale 
Fiorentino-ban játszik (Firenzei Operaház), és 
nagyon sokat hívott oda engem is kisegíteni. Ott 
Zubin Mehta, szakmájának etalonja a vezető kar-
mester, így hát megadatott, hogy sokat zenélhes-
sek az ő irányítása alatt. Életem ezen olasz vonala 
az évek alatt sajnos teljesen leépült, mert, ahogy 
itt a zenekarban egyre több koncertünk lett, már 
nem tudtam annyit kijárni Olaszországba.

A zeneakadémiai évek alatt a Zuglói Filhar-
móniában kaptam munkát. Ez a zenekar nagyon 
sok tapasztalatot adott, rengeteg műsorban sze-
repelhettem, rutint szereztem. A BDZ-ben 2013-

ban volt egy próbajáték, ami elég jól sikerült… 
Azóta vagyok a BDZ tagja. A Zuglói Filharmó-
niás évek alatti zenélés szeretetteljes, családias 
légkörben telt, nem is gondoltam volna, hogy 
egy másik zenekart is ennyire meg tudok majd 
szeretni… 

Milyen különböző tanítási metódusok-
kal találkoztál a bécsi, illetve az olaszországi 
tanulmányaid során?
A saját útkeresésem során rengeteget olvastam, 
kutattam, amíg ki nem alakult, hogy mi is az az 
irány, ami nálam működik. Ez egyébként mind a 
mai napig nagyon érdekel; ha szakmai berkekben 
előkerül valami új dolog, akkor azt azonnal meg-
hallgatom, tanulmányozom, az oda vágó szak-
irodalmat megvásárolom. Az így megszerzett 
tudást nagyon jól tudom kamatoztatni akkor is, 
ha egy zenész hozzám fordul szakmai tanácsért.

Tehát akkor te a zenélésen kívül tanítasz 
is?
Intézményi keretek között nem tanítok. Vannak, 
akikkel rendszeresen foglalkozom, és vannak, 
akik készülnek valamire és megkérnek, hogy 
hallgassam meg őket, vagy dolgozzunk egy kicsit 
a fújástechnikán. Egyébként három évet tanítot-
tam a váci konziban (Váci Bartók-Pikéthy Zene-
művészeti Szakgimnázium és Zeneiskola), de azt 
már abbahagytam. Az utóbbi időben két kurzust 
is tartottam. Egyet a Debreceni Egyetemen, a 
másikat pedig Ostravában. Ott volt két kamara-
koncertünk az In Medias Brass rézfúvós kvin-

Kocsis Zoltán gratulációja felemelő érzés volt
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nekik. A zenekaron belüli tesztelés után további 
budapesti zenészek tesztelték, véleményezték a 
szordínókat. Szerencsére sikeres lett, és a legna-
gyobb zenekarok és rézfúvós szólisták használják 
már ezeket, többek között például a Bécsi Filhar-
monikusok, a Berlini Filharmonikus Zenekar, a 
Bajor Rádió Szimfonikus Zenekar, olyan szólisták 
is, mint Sergej Nakarjakov, Amerikában pedig 
a Chicagói Szimfonikus Zenekar, a Clevelandi 
Szimfonikus Zenekar, a New York-i Filharmo-
nikusok és a Metropolitan Opera zenekarának 
muzsikusai. Mindig van készleten valamennyi, 
úgy találtam ki, hogy a zenélés és gyakorlás mel-
lett tudok ezzel foglalkozni, mint „hobbival”. Az, 
hogy egy ötlet, gondolat, hogyan formálódik és 
ölt testet fizikai formában, nagyon szép és érdekes 
folyamat. A szordínókészítésen keresztül egyéb-
ként több olyan emberrel is megismerkedtem, 
akik visszaadták az emberiségbe vetett hitemet.

Tátu… Ez micsoda? 
Szordínóm logója az Orion csillagkép, ami nekem 
nagyon fontos, mert már egy ideje elvarázsol a 
csillagok világa. A termék neve pedig azért Tátu, 
mert a kishúgom, amikor még nem tudott beszél-
ni, akkor így hívott engem, és ez valahogy meg-
maradt, nagyon sokáig szólítottak így a családban.

Egyébként készítettünk egy kürtöt is, egészen 
a nulláról megterveztünk és megépítettünk egy 
kürtmodellt Christopher Cornforddal, egy Né-
metországban élő kürtépítő mesterrel. Előtte 
körülbelül két évig fújtam a kürtjén, és emiatt 
jóban lettünk. Mondtam neki, hogy szerintem 
csinálnunk kellene egy kürtmodellt, és végül 
össze is hoztuk! Sokszor kiutaztam, és én is ka-
lapáltam, hajlítottam a csöveket. Összesen három 
prototípus készült, és a harmadik már egy elég 
ütőképes modell lett. Úgyhogy ez most tesztelés 
alatt van. Meglehetősen hosszadalmas folyamat, 
mire eljut oda egy hangszer, hogy szériában le-
hessen gyártani. De ki tudja, lehet, hogy egyszer 
egy saját gyártású kürtön fogok játszani…

A szordínókészítésen kívül van valami 
más hobbid?

Kirándulni szoktam, ez nagyon kikapcsol és 
feltölt. Sokszor csak elindulok valamerre, túraút-
tól függetlenül. Van, hogy rámsötétedik, de azért 
valahogy mindig kitalálok az erdőből!

Milyen terveid vannak a jövőt illetően?
Szeretnék fejlődni. Ahogy mondtam az elején, 
ez a belső vágy hajt a fejlődésre. Néha elgondol-
kozom azon, hogy ha véget ér az ember élete, 
akkor nem azt fogják ott a túlparton megkér-
dezni, hogy milyen kürtös voltam, hanem hogy 
milyen ember. És ha a kürtölés engem fejleszt, 
mint embert, akkor mindenképpen érdemes 
csinálni.

Ezeket egyébként az élet hozza magával. 2021 
októberében Szentpáli Roland: A magyarokhoz 
ősbemutatóján én játszhattam a szólót, és vol-
tak benne igen nehéz részek is. Ez például egy 
szép feladat volt, ilyeneket szívesen elvállalnék 
máskor is, akár natúrkürtön is. Már egy ideje 
elkezdtem natúrkürtös szólódarabokat is gya-
korolni, most már versenyműveket is el tudnék 
rajta játszani. 

 ■

tettel, és az ottani főiskola kürtöseinek tartottam 
egy kurzust. Nagyon jó visszajelzés volt, hogy 
mindkét kurzus után egy-egy embernek sikerült 
a próbajátéka, és felvették őket abba a zenekarba, 
ahová szerettek volna bekerülni. A kurzuson 
célzottan azokkal a dolgokkal foglalkoztunk, 
amik elősegíthették a sikeres próbajátékot.

A kurzusokra való felkészülés és ez a 
fajta útkeresés, fejlődni akarás is komoly elő-
készületet, mondjuk úgy, hogy műhelymunkát 
igényel, ugye? 
Sokan csak azt látják, hogy bejövök a próbate-
rembe gyakorolni, és csak fújom, fújom a kürtöt, 
gyakorlok. Az igazság az, hogy a kürt fejleszt 
engem. Ha belegondolok, akkor a kürt miatt 
olyan „tudáskapuk” nyíltak meg előttem, amiken 
magamtól nem léptem volna be, ha nem „kény-
szerít” a kürt... a kürt vitt engem előre mindig. 
Annyira akarom, hogy jobb legyen, hogy emiatt 
rengeteg új dolgot kipróbálok. Emberileg is na-
gyon sokat fejlesztett rajtam a kürt, és fejleszt is 
mind a mai napig.

Hogy ment a beilleszkedés a BDZ-be, a 
szólamba?
Mindenhová lassan illeszkedem be. Lassan is 
nyitok, és lassan is engedem be az embereket. A 
szólamunk szakmai szemmel nézve magas szin-
ten van, kevés zenekarban van ilyen kürt szólam.

Hollerung Gábor javaslatára az egyik évben na-
túrkürtöket szereztünk be. Az olvasók kedvéért 
mondom: a natúr kürtön nincsenek billentyűk, ez a 
mai modern kürt őse. Azt szoktam mondani, hogy 
a mostani zenekari kürt tulajdonképpen sok natúr 
kürt összeépítve, és a billentyűket arra használjuk, 
hogy a natúrkürt hangolások között váltogassunk. 
A natúrkürtön csak egyféle hangolás van, és a bóg-
nikat (toldalékcsöveket) tudjuk cserélni, így tudjuk 
a hangnemeket váltogatni. Ahogy a jobb kezünk a 
tölcsérben van, azzal még machináljuk a hangokat, 
és így olyan hangokat is el tudunk érni, amik a 
természetes felhangsorban nincsenek benne, kö-
zelítve a kromatikához. Az autentikus natúrkürt 
megszólaltatásához hosszú évek tapasztalata kell.

Milyen darabokban szoktatok natúrkür-
töt használni?
Itt a BDZ-ben a klasszikus repertoárban szoktuk 

használni, tehát főleg Mozart, Haydn, néha Beet-
ho ven műveinél.

Szeretsz natúrkürtön játszani?
Igen, nagyon szeretek! Nálunk a BDZ-ben egy 
kicsit más a helyzet, mert itt modern hangsze-
rekkel párosítjuk ezt az instrumentumot. Tehát 
egyfajta „régizenei ízt” kap a dolog. A teljesen 
autentikus előadásmódhoz kisebb zenekar kell, 
bélhúros hangszerek, régi vonóval és korabe-

li fúvós hangszerek. És a legfontosabb, a régi 
hangolás, amin sokkal szebben szólnak ezek a 
darabok, mint a mai modern hangoláson. 

Zenész berkekben ismeretes, hogy te szor-
dínók készítésével is foglalkozol. Honnan jött 
ez az indíttatás?
A boltokban kapható darabokkal sosem voltam 
teljesen megelégedve. Nem tiszták, késnek, nem 
elég gyors az artikulációjuk. Mivel teljesen kürt-
mániás vagyok, és ebből fakadóan tele voltam 
ötletekkel, így elkezdtem a szordínókkal foglal-
kozni. Először nyilván kürtre terveztem, alaposan 
körbejártam a témát, hogy hogyan is lehetne lét-
rehozni a szordínókat. Ezután jöttek a zenekarból 
a trombitások, majd a harsonások, hogy ők is sze-
retnék, ha készítenék nekik szordínókat. Ezeket 
először a BDZ-s kollégákkal szoktam leteszteltetni, 
amely lehetőségért nagyon hálás vagyok nekik. 
Jó értelemben véve, elég kíméletlenek, és bátran 
megmondják, ha valami nem jó, vagy nem tetszik 

TUDTA?

Kedvenc zeneszerződ? 
Mozart. Mindig elképeszt, hogy 
mennyire zseniális, nála nincsen egy 
rossz ütem sem. Kürtös szempontból 
Richard Strauss művei nagyon fonto-
sak még, illetve szeretem még Bartó-
kot és Mahlert.

Kedvenc filmed? 
Kevés filmet láttam. Az egyik, ami na-
gyon megfogott, a Cinema Paradi-
so. Az egész történet és Morricone 
zenéje is nagyon megérint minden 
alkalommal, amikor látom és hallom.

Van háziállatod? 
A szüleimnél van egy pulikutya, Bori, 
aki gyakorlatilag családtag.

Zubin Mehta-val
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lőző. Nem volt felszabadulás a koncentrálás, 
a mérhetetlen adrenalin löket után, hanem ott 
maradtunk abban a süket, nyomasztó csendben, 
ami tulajdonképpen szimbolizálta ennek az 
egész megkeserítő időszaknak a hangulatát. 
Fájdalmas volt ezt megélni.

Viszont egyet-mást tanultam már az életről. 
Tudom, hogy ezek a negatív időszakok arra jók, 
hogy felértékelődjön bennünk mindaz, amit 
az évek alatt már a rutin és a megszokás cím-
kéz fel. Emlékszem a karanténos időszak első 
olyan koncertjére, amelyet már közönségünkkel 
együtt éltünk meg. A hosszú idő után felhangzó 
első taps olyan felszabadító reménnyel töltött 
el, amelyhez foghatóval kevésszer találkoztam.

Mondták már önnek, hogy koncertközönségi 
jelenléte mennyire fontos? Hogy mi az energián-
kat az ön szeretetéből és pozitív visszajelzései-
ből nyerjük? Hogy ön a mi végtelenül megújuló 
energiaforrásunk? Látjuk ám, amikor felállva, 
vagy ülve, de ragyogó arccal tapsol… 

Vagy egy-két bátrabb ember hangosan fütyül 

és ujjong…  Nos, elárulom: mi ezt a zenekarban 
imádjuk! Az ön visszajelzése ad nekünk erőt, 
energiát a következő koncert próbaidőszakához, 
amely sokszor erőt próbáló. Kicsit olyan érzés ez, 
mint mikor egy édesanya világra hozza gyerme-
két; minden fájdalom feledésbe merül, mikor elő-
ször összemosolyognak. Bennünk is semmissé 
lesz minden nehézség, mikor a színpadon állva 
halljuk a közönség felszabadító tapsát.

Minden pozitív, de úgy általában, minden 
visszajelzésért hálásak vagyunk. Ha egy kon-
certről olyan érzésekkel, élményekkel távozna, 
melyeket szívesen megosztana velünk, nyu-
godtan szólítson le minket a koncerthelyszín 
előterében, vagy az utcán, vagy írjon bármilyen 
fórumon!

A kommunikáció fontos. Talán ezekben az 
időkben fontosabb, mint valaha.

Egymás nélkül nem tudunk létezni. Vagyis 
tulajdonképpen tudunk. Csak sokkal szomo-
rúbban és reményvesztetten,  ahogy talán nem 
is érdemes...  ■

Volt is koncertünk, meg nem is…
Kusz Viktória, a BDZ brácsa szólamvezetőjének újonnan induló 
rovata a BDZ emberi aspektusaiba enged bepillantást „a zenész 
is ember” attitüd bűvkörében, terveink szerint mostantól minden 
lapszámban. Első körben a covid-időszak zenészlélek megterhelő 
voltáról és az ön, mint közönség fontosságáról osztja meg velünk 
gondolatait. 

Szöveg: Kusz Viktória

Zenekarunk hivatalos együttesként töltött har-
minc évéből jómagam huszonötöt lelkesen és 
aktívan megéltem. Ebben a kapcsolatban is – 
ahogy minden kapcsolatban – voltak, vannak 
hullámvölgyek és egekbe törő hegyek. De egy-
valami örök, ami mindent átível és belülről látja 
el energiával az életemet. Ez a zene és az egymás 
iránt érzett szeretet.

Ki ne érezné azt időnként, hogy milyen jól es-
ne egy kis szünet, egy pár nap szabadság. A BDZ 
is bővelkedik koncertekben, sokszor egymást 
érik a felkészülési napok és a hangversenyek. 
De amikor az élet szól közbe, és rendeli el a 
kényszerpihenőt, raádásul ezt elég határozottan 
téve, akkor azért teljesen más a helyzet.

Abban az időszakban, amikor a legnagyobb 
„divat” lett a maszk, bizony volt pár hónap, 
mikor teljesen elválasztottak minket öntől. Hó-
napokig egyáltalán nem dolgoztunk és egyik 
pillanatról a másikra ürült ki a noteszünk, 
melynek következtében szinte felfoghatatlan 
mennyiségű szabadidő zuhant ránk. Ez persze 
vegyes érzelmeket váltott ki bennünk, mert na-
gyon nehezen tudtunk felhőtlenül, aggodalom 
nélkül örülni a szabad perceknek. Aztán jött 
a  következő szakasz, amikor  elkezdtünk on-
line koncerteket adni, maszkban. Koncertnek 
koncert volt ugyan, de nem volt mellettünk ülő 
pulttársunk, akivel osztozhattunk volna a kot-
tán, akivel összemosolyoghattunk és egymásra 
kacsinthattunk volna. De a legnagyobb hiányt 
az ön, a közönség nélkülözése okozta.

Nem voltak sem ismerős, sem ismeretlen ar-
cok, nem voltak csillogó szempárok, lelkesítő 
mosolyok. Jómagam igen nehezen találtam 
meg azt a motivációt, amit normál esetben 

játszi könnyedséggel aktiválok majd' minden 
koncerten.

Szeretem a kollégáimat, szeretem a szólamom, 
a zenekart és alapvetően elégedett vagyok az 
életemmel. De a maszkos időszak koncertjeiről 
az a magyar népmese jutott eszembe, amikor 
Mátyás király a szegény lánynak elkezdte sorol-
ni, hogy: „Legyen rajtad ruha ,meg ne is, hozzál 
ajándékot, meg ne is..”

Volt is koncertünk, meg nem is… Számomra 
a legszomorúbb pillanat az volt, mikor a kon-
cert végén felálltunk, egyedül a pultunkban, 
és egy percig néma csendben vártuk, hogy be-
fejeződjön a közvetítés.  Nem éreztem örömöt. 
Egy cseppet sem. Az egész inkább hasonlított 
valamilyen gyászszertartáshoz, mint valaminek 
az ünnepléséhez. Az a csend volt a leghango-
sabb csend, amit valaha megéltem a 25 év alatt. 
Oda nem illő. Minden természetességet mel-
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Cziffra öröksége „liszti örökség”
Balázs János fejében mindig szól a zene. Akkor is, ha épp szervez, 
fiatal tehetségeket támogat vagy kislányával játszik. Hát még 
akkor, amikor zenekarunkkal közös koncertet ad február 26-án a 
Cziffra Fesztivál nyitókoncertjén! A példakép fesztivál-névadóról, 
az improvizációról, az előadóművészethez szükséges bátorságról 
beszélgettünk a fesztivált megálmodó és létrehozó zongoravirtu-
ózzal. 

Szöveg: Petró Margit

Az adventi sürgés-forgásban nagyon nehéz olyan 
időpontot találni, amely alkalmas egy nyugodt, 
elmélyült beszélgetésre. Különösen abban az 
esetben, ha olyan elfoglalt, itthon és világszerte 
kedvelt és keresett művésszel szeretnénk talál-
kozni, mint amilyen Balázs János, a rendkívül 
energikus, Kossuth- és Liszt Ferenc díjas zongo-
raművész. Komoly erőfeszítések mellett végül az 
ünnep küszöbén egy skype-kapcsolatot sikerült 
létesítenünk. A művészúr a karácsonyi koncert-
jei után, külföldi utazásai között megtisztelte a 
Hangolót és megosztotta velünk a Cziffra Fesz-
tivál szervezése, megrendezése során felmerült 
gondolatait.

Milyen elképzelésekkel indult útjára a 
Cziffra Fesztivál?
Nyolc éve emlékápoló céllal alapítottam meg. 
Célunk eredendően a romantikus művészi előa-
dásmód, az érzelmekhez fűződő kifejezés, az 
improvizatív játékstílus újra előtérbe helyezése, 
s a fiatal, tehetséges zenészgeneráció támoga-
tása volt. Ez általában a fesztiválokhoz képest 
más irányt képvisel. A hangversenyek mellett az 
előadások, mesterkurzusok, gyerekeknek szóló 
foglalkozások, tehetséggondozó kezdeményezé-
sek is jelentős hangsúlyt kapnak.

Milyenek voltak az eddig megrendezett 
Cziffra Fesztiválok?
Érdekesek és különlegesek voltak, s általában 
két-három hétig tartottak. Az elmúlt évben pedig 
hosszabb is lett, mert a világhírű magyar zongo-
raművész 100. születésnapja tiszteletére hivatalos 

Emlékév keretében zajlottak az események. Az 
UNESCO nemzetközi szervezete még a közösen 
ünnepelt évfordulók sorába is felvette a nem-
zetközivé terebélyesedő programot. A világ 17 
országában, 44 városban 157 eseményt rendeztek, 
s ettől is egyedi, újszerű lett a fesztivál. A magyar 
művészek mellett világhírű közreműködőkkel 
zajlott, s a hazai és nemzetközi zenei élet jelentős 
helyszínein, koncerttermeiben ismerhette meg 
a közönség a hányattatott sorsú, sok igazságta-
lanságot elszenvedett, hazáját elhagyni kény-
szerült magyar zongoraművész, Cziffra György 
munkásságát. A Cziffra 100 Emlékév program-
sorozattal reflektorfénybe került a magyar zenei 
kultúra a világ számos pontján, így a méltatlanul 
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feledésbe merült, kivételes személyiség mind 
szakmailag, mind emberileg az őt megillető hely-
re került. A célkitűzést sikerült megvalósítani. A 
mostani 2023. évi fesztivált időben is kiterjeszt-
jük, két-három hónapra tervezzük.

Honnan ered az ön Cziffra György iránti 
érdeklődése?
Zenész családból származom, édesapám 
jazz-zongorista, s mint ahogy az 1956-ig itthon 
élő Cziffra György is, bárokban játszott. Nagy-
papám pedig csellistaként jól ismerte Cziffrát. 
Ezért napi szinten hallottam otthon emlegetni 
a nevét. Amikor hatévesen bakelitlemezről hall-
gattam a játékát, akkor döntöttem el, hogy a csa-
ládban elsőként klasszikus zenét akarok tanulni.

Cziffra öröksége szerintem „liszti örökség”. 
Ugyanis Liszt Ferenc, bár mindig is magyar 
virtuóz zongoraművész volt, de a számára mű-
vészi szabadságot jelentető romantikus gondol-
kodás terjesztésében főként külföldön lett sike-
res. Egyébként ő is sokat improvizált… Cziffra 
György sorsa megpróbáltatásaival és a hazai 
lehetőségeivel dacolva szintén külföldön, pári-
zsi emigrációja során vált a kor legkeresettebb 
zongoristájává. Az elődökéhez csatlakozva olyan 
előadói hagyományt követett, melyben a rögtön-
zésnek is nagy szerepet szánva megvalósította 
saját zenei és személyes szabadságát. Játékával, 
emberi hozzáállásával nagy sikereket ért el, a 
jelen kor művészei számára követendő például 
szolgálva. Bár személyesen soha nem találkoz-
tam vele, de példaképemnek tekintem, s hagya-
tékénak ápolását küldetésemnek érzem.

A Cziffra Fesztivál ezt a gondolkodásmódot 
szeretné elterjeszteni a nemzetközi és a hazai kö-
zönségnek. A fiatal tehetségek támogatása rend-
kívül fontos része a programnak. Rajtuk keresztül 
is megvalósul a fesztivál küldetése, hisz a fiatal 
közreműködők által a következő generációkhoz 
is eljut, így az ő szemükben is közkinccsé válik és 
fennmarad ez az óriási örökség. Ezektől a gondo-
latoktól átitatva is egyedi és különleges a fesztivál.

Beszéljen nekünk az improvizációról, a 
művészi szabadságról, a művészet egyediségé-
ről! Mit jelentett korábban Cziffrának és mit 
ma az ön számára?
Rögtönzés mindig is létezett, a klasszikus ze-

nében, a cigány muzsikában, a francia, a német 
kifejezésben. Cziffra nyitott szemléletű művész 
volt, de mást tett hozzá a nagy egészhez, mint 
Liszt. A játékában leképeződött a szabad gondol-
kodás, de nem volt lehetősége itthon, mert nem 
kapott elég teret. Így párizsi sikereit követően 
teljesedhetett csak ki. 

Nade mit is jelentett régen és mit jelent ma 
az improvizálás? Pontosítsuk a rögtönzés mai 
felfogásának fogalmát! Adva van egy irányzat, 
amire a mai felfogás szerint jellemző a sterilitás, 
ahol minden a helyén van. A hangokat, a darabot 
meg lehet tanulni, de egy hangulatot, a lendületet 
visszaadni mindenki másként tudja. Csak az a 
zene igazi, őszinte, amelyik érzelmi töltődésből 
keletkezik. Az érzelmi töltődés nagyon fontos. 
Jól játszani sokan tudnak, de a személyiséget, az 
egyéniséget belevinni, ehhez bátorság, nyitottság 
szükséges. Erre ma is van igény, és szüksége van 
rá a közönségnek is! 

NÉVJEGY: Balázs János  
zongoraművész, tanár

Mi a legfontosabb? Az egészség és a 
családom.
Mi a legérdekesebb? A világ a maga 
ezernyi csodájával.
Mi a legunalmasabb? A felesleges és 
haszontalan időtöltés.
Kedvenc étele? Minden, amit a felesé-
gem készít. 
Kedvenc itala? A magyar borok Szek-
szárd, Villány és leginkább Csopak ré-
gióból. 
Kedvenc könyve? Bármi Márai Sán-
dortól és Hamvas Bélától, illetve Lenau: 
Faustja. 
Kedvenc élménye? Felfedezni új zene-
műveket és embereket. 
Kedvenc filmje? Luis Bunuel összes alko-
tása (leginkább a Szabadság fantomja)
Kedvenc időtöltése? Otthon lenni a csa-
ládommal.
Mire a legbüszkébb? A kislányomra.
Mivel tölti szabadidejét? Főzéssel, sütés-
sel, amire sajnos kevés idő jut.
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Amikor régen valaki elénekelte, vagy hang-
szeren, például kürtön megszólaltatta a művet, 
részben az is improvizáció volt, a saját érzelme-
inek kifejezése. Az egyházi zenében a notáció 
csak hozzávetőleges jelzés volt, melyet az előadók 
a saját lelkiállapotuk, elképzelésük szerint szó-
laltattak meg. Már a barokktól bevett gyakorlat 
volt, hogy a szerzők kadenciát írtak a szerzemé-
nyekhez, amely attribútuma, elválaszthatatlan 
tulajdonsága volt a műnek. Nem volt kérdés, 
hogy ezekben az előadók megmutathatták egyé-
niségüket, virtuozitásukat. A klasszikus kor-

tól a zenében az improvizáció óriási térnyerési 
lehetőség volt az előadók számára, amiben a 
szerzővel azonos rangra emelkedhettek. Aztán 
a 20. században a sok cd-felvétel következtében 
egyfajta sterilitás vált jellemzővé. A pontos kot-
takép rögzítette a zenét, s az előadók nem mertek 
hozzátenni semmit. Az improvizáció tulajdon-
képpen az előadásmódra vonatkozik. Piano, for-
te, érzelmesen, kötve, s ez mindenkinek mást 
jelent. Anda Géza, Fischer Annie és még sokan 
vannak, akiknek a játéka teljesen egyedi, hiába 
játszanak ugyanabból a kottából…

BALÁZS JÁNOS zongoraművész, tanár

Iskolái, tanárai:
1996-1998: Járdányi Pál zeneiskola – 
Becht Erika
2002-2006: Liszt Ferenc Zeneművészeti 
Egyetem – különleges tehetségű 
gyermekek képzője
Budapest – Keveházi Gyöngyi 
– Gulyás István
2006-2016: Liszt Ferenc Zeneművészeti 
Egyetem BA-MA – Dráfi Kálmán

Tudományos fokozata: 
Egyetemi docens

Oktatói tevékenysége:
2019 óta: Liszt Ferenc Zeneművészeti 
Egyetemen Klasszikus zongora
2014-2018: Snétberger Központ, 
Klasszikus zongora

Mesterkurzusok:
McGill University – Kanada
Shenyang Conservatory of Music – Kína
Hanoi Conservatory of Music
– Vietnám

Tehetséggondozás, zsűritagság:
Nemzeti Tehetség program 
– zsűritag-mentor
Stipendium Peregrinum Ösztöndíj 
program – zsűritag
Junior Prima Díj – zsűritag
Felczak Alapítvány – zsűritag

Virtuózok TV műsor – zsűritag
Nemzetközi Liszt Verseny Budapest
Cziffra Fondation Verseny Senlis
Bogota Piano Competition Bogota
Zenevarázslat négykezes zongoraver-
seny Eger

Egyéb szakmai, társadalmi 
szerepvállalásai:
A Magyar Művészeti Akadémia 
Köztestületi tagja
A Pécsi Liszt Társaság Örökös tagja
Cziffra Fesztivál alapító
A Magyar Borakadémia tiszteletbeli 
tagja

Állami, szakmai elismerések:
Music International 
Grand Prix győztes (2022)
A Magyar Művészeti Akadémia
levelező tagja (2021)
Kossuth-díj (2019)
Liszt Ferenc-díj (2015)
Érdemes Művész (2018)
Prima Díj (2016)
Young Steinway Artist (2019)
Gramofon Díj (2015)
Magyar Művészeti Akadémia – 
Zeneművészeti Díj (2017)
Junior Prima Díj (2011)
Lengyel állami kitüntetés (2011)
Rising Star „Évad művésze” díj (2013)

Az improvizálást napjainkban főként a jazz 
képviseli, de a klasszikus zenében is mindvégig 
jelen volt tehát. Én is ebből jöttem, nálunk ez 
természetes volt, hiszen a szülők zenészek vol-
tak, és otthon állandóan improvizáltak. Nálunk 
örömzenélés folyt. Engem mindig izgatott a te-
remtés lehetősége. A klasszikus zenéé a szívem, 
de mindent játszottunk, lélektől lélekig. Cziffra 
György nyomdokán ezt a gondolkodást szeret-
nénk megőrizni a róla elnevezett fesztivállal. 

A BDZ-vel közös koncert az idei fesz-
tivál kezdő napja lesz, mely a „Párizs arany-
kora” címet kapta.
Aranykor sokszor és sokfajta volt, a 19. szá-
zadban, a 20. század első felében, közepén 
is. Cziffra az emigráció során Párizsban élt, 
ami kulturális nagyhatalom volt. A koncer-
ten elhangzik majd a francia zeneszerző 
Saint-Saëns műve, Az állatok farsangja. A 
kétzongorás művet közösen a zenekarral az 
olasz, kiváló tehetségű Sandro de Palma ba-
rátommal játsszuk. A további közreműködők 
is jól példázzák, hogyan lehet a zene által 

összehozni különféle műfajokat, művészeket. 
A hangversenyen a kiváló tehetségű Lackfi 
János költő olvassa fel a műhöz írt verseit. A 
nyitókoncerten elhangzó második mű, Bizet 
szimfóniája is Párizsban keletkezett. Majd 
végül egy belga, Párizsban élő szerző César 
Franck: Szimfonikus variációit hallhatja a 
közönség, ami egy szólisztikus darab. Ezt én 
játszom zongorán. Ez kedvenc darabja volt 
Cziffrának, a legtöbbször ezt adta elő kar-
mester fiával együtt. 

Ezek szerint a Cziffra Fesztivál nem 
csak a magyar, hanem a világszemléletté váló 
művészeti felfogás terjesztője is?
Az eltelt évek alatt sok jelentős partner csatla-
kozott, s ez számtalan lehetőséget rejt. Gyara-
podtak a nemzetközi kapcsolataink, a francia, 
amerikai, olasz, kínai, svájci helyszínek visz-
szavárnak, és ez óriási kincs! Ez a fesztivál 
határkő, amivel kitoltuk az országhatárokat, 
s nemzetközi szintre emeltük a magyar zenei 
hagyományokat, így megőrizve hazánk kul-
turális világhírét.

Balázs János zongoraművész
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Mik az idei tervek, lesznek-e különle-
ges programok?
Csak néhány közülük: a fesztivál egyik hely-
színe a Magyar Zene Háza lesz, ahol a híres 
agykutató professzor, az MTA elnöke Freund 
Tamás tart zenei tudományos előadást az 
improvizáció, a zenetanulás, a logika kapcso-
latáról. Ezen a területen végzett kutatásaiért a 
Nobel-díjjal egyenértékű elismerést is kapott. 
Professzor úr ritkán tart előadást, s kevesen 
tudják róla, hogy klarinétozik. Az előadás 
után jómagam fogom bizonyítani a folyamat 
működését. Kérek a közönségtől négy hangot, 
amire improvizálni fogok. S végül professzor 
úr is megszólaltatja a klarinétot. 

Lesz egy érdekes Bár-est a MOM-ban, a 
Hot Jazz Band és Sárközi Lajos, fiatal tehet-
ség közreműködésével. A magyar bárzene, a 
cigányzene önálló műfajok, és sajátos hagyo-
mányokat őriznek, melyek ápolása rendkívül 
fontos. Azon zenei közlésformák közül valók, 
melyek kulturális örökségünk részét képe-
zik, a hungarikum sorába tartoznak. Ezzel a 
programmal azt szeretnénk elérni, hogy végre 
reflektorfénybe kerüljön a régi kávéházi han-
gulat. S a kapcsolódás: Cziffra is bárzongoris-
taként élte életét itthon.

Ön nagyon sok mindennel foglalko-
zik a koncertezésen, fesztiválszervezésen 
kívül. Mesterkurzusokat tart, tanít példá-
ul a Liszt Ferenc Zeneművészeti Egyete-
men, ahol szintén támogatja a tehetséges 
fiatalokat. Zsűritagként részt vesz külön-
féle tehetségkutató versenyekben, így a 
Virtuózokban, a Nemzeti Tehetségprog-
ramban. 
Óriási a „felhozatal”, s a fiatal művész számá-
ra nagyon nehéz elindulni. Küldetésemnek 
érzem támogatni a tehetséges fiatalokat. Ez a 
világ sajnos az önzésről szól, s a fiatalokkal va-
ló foglalkozás időt igényel. Önálló művésznek 
lenni egy komoly fejlődési folyamat az ember 
életében. Nem könnyű megtalálni, felépíteni 
azt az önálló utat, melyen érvényesülni tud-
nak. Én ezt az önállósodást szívvel-lélekkel 
támogatom. Ez a segítő tevékenység, a támo-
gatás, a fiatalok művészi pályára állítása pri-
oritás az életemben.

Mi a helyzet az átiratokkal?
Az átiratok készítése fontos része a zenész 
életének, ez egy tradíció. Bár nem érzem ma-
gam zeneszerzőnek, de az átirat egy újabb 
lehetséges kapcsolódási pont az előadó és az 
alkotóművész között. Ebben nincs önmeg-
valósítási szándék, csak a saját érzelemvilág 
kifejezése. Vagy akkor is születhet átirat, ha a 
zenekari, énekkari mű annyira jó, hogy azokat 
a szólista is szeretné bemutatni a közönség-
nek. A jövőt illetően nem tartom kizártnak, 
hogy egyszer zeneszerzéssel is komolyabban 
fogok foglalkozni. Ez lehetséges, de most az 
előadóművészi feladataimra koncentrálok, ez 
az elsődleges.

Nem túl sok, szerteágazó vállalás ez 
egy fiatalembernek? Jut idő családra, a zenén 
kívül másra? 
Szerencsére kevés alvással beérem, s a fele-
ségem óriási terhet vesz le a vállamról, ami-
kor a szervezési tevékenység javát végzi a 
kis csapatával. Nagy öröm számomra, hogy 
34 évesen a sok munka mellett rengeteg él-
ményben van részem, és hogy fiatalon ennyi 
mindent tehetek. A sokféle tevékenység ins-
pirációt is jelent, s a különféle dolgok befolyá-
solják életünket. A gyakorlásra minden nap 
három-négy óra jut, ez korábban a duplája 
volt. A kislányunk másfél éves, és ő is igényli 
a foglalkozást. Sok mindent csinálok a zenén 
kívül is, de bármit is teszek, a fejemben min-
dig szól a zene. 

Balázs János zongorajátékát 2023. február 
26-án 19:30 órakor a Zeneakadémia Nagy-
termében hallhatja a közönség a Cziffra 
Fesztivál nyitóhangversenyén. Műsoron: 
Saint-Saëns: Az állatok farsangja; Bizet: 
C-dúr szimfónia; César Franck: Szimfoni-
kus variációk; Közreműködik: Balázs Já-
nos – zongora; Sandro de Palma – zongora; 
Lackfi János – próza; a Budafoki Dohnányi 
Zenekar; vezényel: Hollerung Gábor

 ■

Tudta?

1. Az ő nevéhez (is) fűződik minden idők leg-
kelendőbb klasszikus zenei albuma

Domingo szólistaként elért sikerei tagadha-
tatlanok, de néhány kulcsfontosságú eredményt 
másokkal együttműködve ért el. Az 1981-ben John 
Denver country-énekessel közös duettje (Perhaps 
Love) például csaknem négymillió példányban 
kelt el a megjelenése óta, míg a Luciano Pavarot-
ti és José Carreras operaénekesekkel közös első 
albuma, a The Three Tenors minden idők legke-
lendőbb klasszikus zenei albumává vált.

2. Tizenkét Grammy-díjat nyert
Domingo számos díjat és elismerést nyert pá-

lyafutása során, többek között 12 Grammy-díjat 
tudhat magáénak, ami nem kis teljesítmény, és 
amit csak kevesen mondhatnak el magukról, 
mindezt különböző műfajokban érte el. További 
elismerésként 2006-ban megkapta a Brit Award 
for Outstanding Contribution to Music életműdí-
jat, 2012-ben pedig beválasztották a Gramophone 
magazin Hírességek Csarnokába.

3. Ő alapította a The World Opera Competitiont 
(A világ opera versenye)

Domingot egész pályafutása során foglalkoztatta 
a fiatal tehetségek lehetőségeinek megteremtése. 
Terveit 1993-ban sikerült megvalósítania azzal, 
hogy megalapította az Operaliat, azaz The World 
Opera Competitiont, amely a nemzetközi operavi-
lág feltörekvő generációjának nemzetközi versenye 
lett. A verseny (amely a győztesnek lehetőséget 
biztosít arra, hogy a világ legkiemelkedőbb társu-
lataival lépjen fel) korábbi győztesei között találjuk 
többek között Joseph Callejat, Joyce DiDonatot, 
Erwin Schrottot, Giuseppe Filianotit és José Curat.

4. Közismert filantróp
Domingo az évek során rengeteget áldozott 

jótékonysági célokra: több jótékonysági koncer-
ten lépett fel, jótékonysági albumokat adott ki, és 
hatalmas összegeket adományozott különböző 
humanitárius célokra. Az 1985-ös mexikóvárosi 
földrengés áldozatainak megsegítéséhez nyújtott 
hozzájárulását követően Mexikóváros vezetése 
szobrot állíttatott róla, a város hálája jeléül. A két 
méter magas és kb. 272 kg súlyú szobrot Alejandra 
Zúñiga készítette a helyi lakosok által adományo-
zott kulcsokból.

5. A virtuóz zsűritag
Évek óta támogatója a Virtuózok című tehetség-

kutató tv-műsornak, a Virtuosos Holding Ltd. 
részvényese, és sztárvendégként, vendég-zsűri-
tagként is szerepelt a műsorban, inspirálva a fi-
atal előadóművészeket az álmaik eléréséért való 
küzdésben. 

„If I rest, I rust”
Tíz dolog, amit (talán) nem tudott Plácido Domingoról

Plácido Domingo március 4-én lép fel az MVM Dome-ban zene-
karunk kíséretében. Ebből a megtisztelő alkalomból összeszedtünk 
tíz ismert és kevésbé ismert, olykor akár meghökkentő tényt  
a világhírű tenorról.

Borbély Linda összeállítása
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ÉLETÚT

Szülei, Plácido Domingo Ferrer és Pepita 
Embil spanyol zarzuela előadók voltak, 
akik 1949-ben Mexikóba emigráltak két 
gyermekükkel (Plácidóval és húgával). 
A szülők Mexikóban saját zarzuela-tár-
sulatot hoztak létre. Plácido Mexikóvá-
rosban, a Nemzeti Konzervatóriumban 
kezdett zenét tanulni, az éneklés mel-
lett zongorázni és vezényelni is tanult. 
1958-ban a Los Black Jeans ne-
vű rock and roll együttes 
hát té r voká losa 
volt. Első színpadi 
fellépésére 1959. 
május 12-én 
került sor Gua-
dalajarában, 
ahol Pascual 
szerepét kapta 
a Marina című 
darabban. Még 
abban az évben 
játszott a Rigolettó-
ban és más dara-
bokban is.
1962-ben csatlakozott a tel-avivi 
opera társulatához, ahol két és fél év 
alatt 280 előadáson énekelt. Egyre 
több elismerést kapott, 1966-ban már a 
New York-i City Operában, majd 1968-
ban a Metropolitanben énekelt. Azóta 
21 alkalommal szerepelt a szezon nyi-
tóelőadásán. (Ezzel túlszárnyalta Enrico 
Carusót is, aki 17 alkalommal) 1967 és 
1971 között megtartotta első fellépését 
a világ szinte összes jelentős operaszín-
padán (Bécs, London, San Francisco, 
Chicago, Milánó).

1973-tól egyre gyakrabban vezényel 
is, operákat, illetve néha szimfonikus 
zenekarokat. Akkor lett az operarajon-
gók táborán kívül is világszerte ismert, 
amikor 1990-ben Rómában a labdarú-
gó-világbajnokság döntőjének előesté-
jén rendezett jótékonysági előadáson 

együtt énekelt Luciano Pavarottival 
és José Carrerasszal, akinek leukémia 
alapítványát (La Fundación Internacio-
nal Josep Carreras contra la Leucèmia) 
támogatta. Ez volt a három tenor első 
koncertje, amit aztán még számos kö-
vetett.

2010 márciusában vastagbélrákot 
diagnosztizáltak nála, amivel megmű-
tötték. 2013 júliusában tüdőembóliával 
újra kórházba került. Emiatt több fel-

lépését ki kellett hagynia. 2015 
októberében újra meg-

műtötték, ekkor 
eltávolították az 

epehólyagját. 
Plácido no-
vemberben 
tért vissza a 
s z ínpadra. 
2 0 2 0 - b a n 
átesett az 

egész vi lá-
got sújtó CO-

VID–19-fertőzé-
sen.

A ma élő tenorok közül 
talán ő a legsokoldalúbb, ed-

dig csaknem 150 különböző szerepet 
énekelt a színpadon. Ebben nincsenek 
benne a csak lemezre énekelt szere-
pei. Gyakorlatilag az összes klasszikus 
tenorszerepet elénekelte. Három híres 
operafilm sztárja, szerepelt Francesco 
Rosi Carmenjében és Franco Zeffirelli 
La Traviata-jában és Otellójában, Az 
éneklés mellett karmesterként is tevé-
kenykedik, több, mint 600 operaelőa-
dás és szimfonikus koncert karmestere 
volt már a legrangosabb zenekarokkal.

A 2023. márciusi koncertjén ismert,  
klasszikus operarészletek hangzanak el 
a BDZ kíséretében. Az este különleges-
sége pedig, hogy vendégként fellép 
fia, Plácido Domingo Jr., és a 2022-es 
Virtuózok tehetségkutató győztesei és 
különdíjasai.

TUDTA? Mi is az a ZARZUELA?

A zarzuela {ejtsd: kicsit pöszén szarszuela} 
a spanyol zenés színház nagy múltú, a ba-
rokk korai évtizedeiig visszanyúló műfaja, 
mely Spanyolországon kívül egy sor spa-
nyol nyelvű országban is meghonosodott 
és virágzott. Egyik jellegzetessége, hogy 
prózai és énekelt részek váltják egymást, 
de a zene – az áriáktól a népszerű dalokig – 
nem puszta ékítmény, hanem meghatározó 
dramaturgiai szerepet is játszik. 

A korai zarzuelák Antonio de Literes és 
Calderón de la Barca munkásságához kö-
tődnek. A 18. század Spanyolországában a 
zenei életet az olasz stílus és az olasz művé-
szek dominálták, így a zarzuela is átalakult, 
hogy az olasz divatnak megfeleljen, noha 
továbbra is spanyol nyelven íródott. Az 1800-
as évek közepén hazafias zeneszerzők egy 

csoportja, élükön Francisco Barbierivel és 
Joaquín Gaztambidével újjáélesztették a 
zarzuelát, ebben a műfajban látva az olasz 
és francia hegemóniától való elszakadás 
lehetőséget a zenei életben. Az 1868-as 
forradalmat követően alakult ki az egy-
felvonásos (és, tekintettel a megroggyant 
gazdasági helyzetre olcsóbb) género chi-
co zarzuela típus, ellentétben a hosszabb, 
három-négyfelvonásos género grandével. 
Ezen zarzuelák ötvözték az operaáriákat, 
a népszerű népi dalokkal, valamint a ma-
gas nívójú drámai recitatívókat a komikus 
helyzetjelenetekkel. A legtöbb zarzuelát a 
19-20. század fordulóján írták. A műfaj nép-
szerűsége a spanyol polgárháború idején 
esett vissza. Az utolsó zarzuelákat az 1950-es 
években írták. Az 1970-es években került 
ismét az érdeklődés központjába e műfaj, 
elsősorban zenéje miatt.

6.Bábot neveztek el róla
Ahogy Domingo népszerűsége 

az 1980-as években elkezdett fel-
felé ívelni, egyre többet hivatkoztak 
rá a popkultúrában is. 1987-ben az a rendkívüli 
elismerés érte, hogy az akkoriban igen népszerű 
Szezám utca elnevezésű amerikai bábfilmsoro-
zatban róla nevezték el az egyik figurát. A műsor 
egyik 1989-es epizódjában pedig Domingo a róla 
elnevezett bábbal (egy Plácido Flamingó nevű 
rózsaszín énekes madárral) elénekelte a "Look 
through the Window" című The Mamas & the 
Papas szerzeményt.

7. Ő volt Montezuma hangja
Domingo nem csak a színpadon sztár, de az 

elmúlt három évtizedben számos mozifilmben 
is szerepelt. 2008-ban a Disney Beverly Hills Chi-
huahua (magyarul Gazdátlanul Mexikóban) című 
filmjében Montezumának, a hosszú szőrű csivavá-
nak kölcsönözte hangját. További említésre méltó 
filmes szereplései közé tartozik Alberto Santiago 
alakítása a The Cosby Show-ban.

8. A zarzuela „nagykövete”
Plácido Domingo számára igen fontos e műfaj ha-

gyományainak fenntartása, hiszen szülei világhírű 
zarzuela-előadók voltak, így saját pályája is ebből a 
közegből indult el a világhír felé. „A zarzuela (volt) 
az a zene, amelynek szüleim az életüket szentelték, 
és emiatt határoztam el, hogy támogatni fogom a 
fiatal zarzuela-énekeseket” – nyilatkozta egyszer.

9. Nem tud leállni
A 82 évesen is rendkívül aktívan dolgozó éne-

kes-karmester mottója: „If I rest, I rust.”, azaz, „Ha 
leállok, berozsdásodom”. Gondolt-e arra, hogy vala-
ha abbahagyja az éneklést? Ezt sokszor, sok helyen 
megkérdezték már tőle, s a válasz még ma is érvé-
nyes: „Nem fogok egy nappal sem tovább énekelni, 
mint kellene. De egy nappal sem fogok kevesebbet 
énekelni, mint amennyire képes vagyok.”

10. Plácido Domingo, a repülőgép
Az Iberia Airlines spanyol légitársaság 2018 jú-

niusában a flottájába került első Airbus A350-900 
tí pusú repülőgépet Plácido Domingoról nevezte 
el. A művész megtiszteltetésnek nevezte, hogy az ő 
nevét viselheti a repülőgép. Mint mondta, számára 
a repülőgépek nagyon fontos „munkaeszközök", 
nélkülük képtelen lenne arra a munkatempóra, ame-
lyet nyújt, és lényegében repülőkön „éli az életét". ■
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Tragœdia temporis,  
avagy a Gyermekangyal tragédiája 
Világteremtés friss operával, Madách nyomán, picit szabadon

A BDZ rezidens zeneszerzője, Gyöngyösi Levente A Mester és Mar-
garita után újabb operán dolgozik. Nagylélegzetű, négyfelvo-
násos mű lesz, hisz maga a téma, a librettó alapjául szolgáló Ma-
dách-dráma, Az ember tragédiája a lehető legnagyobb szabású 
alapanyag. Messze még az utolsó hangjegy lejegyzése, de az 
első felvonás majdnem kész. Áprilisban mutatjuk be koncertszerű 
előadás formájában a Müpában. 

Szöveg: Czingráber Eszter

Bár e cikk írója jó ideje tudja már, hogy készülőben 
van a mű, az ötlet keletkezési körülményeivel nem volt 
tisztában. Így a beszélgetés ezzel az izgalmas kérdéssel 
indul. Vajon kinek, miért, hol és hogyan jut eszébe ma 
operát írni Az ember tragédiájából?

Hogy született meg az ötlet: operát írni 
Madách művéből? 
A BDZ-műhelyben, Ortutay Réka fejéből pat-
tant ki az ötlet, amikor 2018-ban pályázni ké-
szültem egy MMA-ösztöndíjra {MMA: Magyar 
Művészeti Akadémia – Szerk.}. Ez a Vashegyi 
György által kitalált és kidolgozott ösztön-
díj-program egy-egy hiánypótló művészeti 
projekthez ad havi rendszeres anyagi támoga-
tást. Bármely művészeti ág képviselői pályáz-
hatnak rá – remek lehetőség fiatal, de már nem 
pályakezdő, innovatív művészeknek. 2018-ban, 
amikor az első évfolyam elindult, úgy gondol-
tam, belevágnék. Megemlítettem ezt a tervemet 
egy más témában zajló BDZ-beszélgetés so-
rán, de azt is elmondtam, konkrét ötletem még 
nincs. Ekkor hangzott el Réka részéről Madách 
műve, mint megzenésítendő ötlet. Hát elsőre 
elég furcsán néztem… De aztán átolvasva a 
művet, rájöttem, hogy remekül illeszkedne a 
zeneszerzői elképzeléseimhez, ráadásul A Mes-
ter és Margaritánál, életem eddigi legnagyobb 
szabású művénél is grandiózusabb… Ott meg-
jelenik a kommunista Moszkvában a Sátán, itt 

viszont egyenesen a világ teremtése és annak 
a következményei kerülnek terítékre. Mindig 
is vágytam az olyan történetekre, amelyeknek 
valódi tétje van – nos, ennél nagyobb tét nem 
létezik: a világ teremtése.

És adta magát az opera műfaja is?
Tulajdonképpen adta magát, igen. De hogy ez 
a kedves olvasó számára is egyértelmű legyen, 
kicsit vissza kell nyúlnunk a zenetörténetben. 
Mozart volt az első, aki jelentősen „humanizál-
ta”, azaz életszerűbbé, emberközelivé formálta 
operáinak szereplőit. Addig Händelnél például, 
de a teljes barokk operairodalomban félistenek, 
emberfeletti hősök voltak a főszereplők: Zeusz, 
Héraklész... – ezek azonban sokszor kissé pa-
pírízűek voltak. Mozart viszont mindent meg-
tett azért, hogy életszerűvé tegye a figuráit és 
az általuk átélt szituációkat. Azóta pedig ez 
az úgynevezett realisztikus irány jelentősen 
továbbfejlődött, gondoljunk Bizet Carmenjé-
re, Puccini Bohéméletére, de akár Sosztakovics 
Lady Macbethjére. A hangsúly tehát a valódi 
életszerűség, egyfajta operai realizmus megte-
remtésére helyeződött. 

Ezzel párhuzamosan azonban létrejött egy 
ellenhatás is. A zeneszerzők újra felfedezték 
a misztikát, a természetfölöttit. Gondoljunk 
például Bartók Kékszakállújára a maga miti-
kus, elmosódott hátterével (szinte semmit nem 

tudunk a szereplőkről és körülményeikről), 
jellegzetes balladai homályával, vagy akár 
Wagner Ringjére, rendkívül emberien ábrázolt 
isteneivel és hőseivel. Saját operám, A Mester 
és Margarita a mágikus realizmus képviselője: 
adott egy igencsak reálisan és részletgazdagon 
megrajzolt környezet, a 30-as évek kommunis-
ta Moszkvája, amibe, igen meglepő módon, 
beteszi lábát az emberfeletti cselekményszál, 
azaz a Sátán és kísérete. Rendkívül izgalmas 
alapötlet! 

Nos, ebbe a sorba illeszkedik Madách Tragé-
diája is, e magyar Faust, amely a maga korában 
reflektálni is kívánt Goethe művére. A romanti-
kus irodalomban ez a téma (mi lett az emberből 
a teremtés után?) igen sűrűn fellelhető, mégis 
csodálatos, hogy egy magyar író, Madách Imre 
megírja ennek magyar változatát, még akkor is, 
ha nem kisebb személyiség, mint Arany János 
tanácsokkal – rossz nyelvek szerint még konkrét 
szövegjavaslatokkal is – segítette. A Tragédia 
filozofikus mű, arról szól, jó-e a világ, mi lett 
Isten teremtéséből.

Mindezzel párhuzamosan számomra pedig 
óriási dramaturgiai lehetőségeket is nyit, hiszen 
írtam már passiót, benne áriát Jézusnak, de ope-
rát, amelyben Isten maga szerepel, még nem. 
Az opera mint komplex zenés színpadi műfaj, 
kínálta magát ehhez a témához. 

Egy az egyben Madách drámáját vetted 
alapul?
Van egy nagyon lényeges különbség: Madáchnál 
négy állandó szereplő van, két emberfeletti (az 
Úr és Lucifer), valamint két emberi (Ádám és 
Éva.) Az én operámban felborul ez az egyensúly, 
megjelenik egy ötödik szereplő is, aki a termé-
szetfelettiek táborát „erősíti”. 

Ezt a szereplőt te találtad ki? 
Visky András ötlete volt. Személyesen nem is-
mertük egymást Andrással, de tudtam, hogy ő 
kicsoda: író, költő, a Kolozsvári Magyar Színház 
aligazgatója és művészeti vezetője, aki az igazga-
tóval, Tompa Gáborral karöltve egészen kiváló 
művészszínházat visz Kolozsváron. Mivel tud-
tam, hogy Az ember tragédiájának ő az egyik leg-
kiválóbb ismerője, megszereztem a telefonszámát 
és felhívtam, hogy felkérjem készítendő operám 
dramaturgjának. Örömmel vállalta a felkérést. 
Utána többször is elmentem hozzá Kolozsvárra, 
minden alkalommal több napon át dolgoztunk a 
mű dramaturgiai, szerkezeti problémáin. Ízelítő 
gyanánt: azzal álltam elő Andrásnak, hogy szük-
ségem lenne még egy szereplőre a már meglévő 
négyen túl, aki hangszín tekintetében minden-
ki felett áll, leválik a többiekről. Erre ő rövid 
gondolkodás után: ez igen érdekes ötlet, mert a 
Bibliában megjelenik egy éppen ilyen szereplő. 
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A Példabeszédek könyvében említik, ráadásul 
egyes szám első személyben: „Az Úr útjának kez-
detén alkotott engem, művei előtt réges-régen. 
Az ősidőkben formált engem, kezdetben, mielőtt 
a föld létrejött [...]; én már mellette voltam mint 
kedvence, és gyönyörűsége voltam mindennap, 
színe előtt játszadozva mindenkor.” Tehát ez egy 
olyan angyalszerű lény, aki már az ember előtti 
időkben ott volt az Úr oldalán. 

Ezt utánaolvasás nélkül, rögtön idézte 
neked?
Igen. Ehhez persze tudni kell, hogy Visky András 
református lelkészcsalád tagja, apja a bethániás 
lelkiségi mozgalom jeles képviselője volt, s ő ma-
ga is mélyen vallásos ember. Egészen katartikus, 
megrázó történet a családjáé, amelyből András 
Kitelepítés címmel írta meg az első magyar Gu-
lág-regényt. A könyv nemrég jelent meg a Jelen-
kor kiadónál.

Tehát amikor én felvetettem az igényt az ötö-
dik főszereplőre, Visky András jóvoltából ott 
rögtön meg is született az eszmei háttér ahhoz, 
hogy egy angyal-gyerek legyen ez a szereplő, aki 
már az Ószövetségben is egy tulajdonképpeni 
messiási előképként tűnik fel. Ha úgy tetszik, ő 
az Úr másik arca. Nálunk azonban fizikailag is 
megjelenik, az Istennel együtt, ketten teremtik 
meg a világot: az öregember és a kisgyerek. 

Az ő kettősükkel indul az operád?
Tulajdonképpen igen: egy prológussal, ahol a 
semmiben, az őskáoszban vagyunk, ha úgy tet-
szik, a világ teremtése előtt mínusz 1-ben. Aztán 
ebből a semmiből kialakul „valami” a négyper-
ces nyitótétel alatt, mely során az Úr beszélni 
tanítja a Gyermeket. A tétel elején még zajokat, 
fortyogásokat hallunk, a tétel végére ezek zenei 
hangokká alakulnak. Zenekar itt még nincs, két 
szintetizátort használok (Haydn Teremtése óta 
nehéz feladat zeneileg megjeleníteni az őskáoszt, 
én inkább a saját korom eszközeihez nyúlok). 
Ezek a szintetizátorszólamok tulajdonképpen a 
szimfonikus zenekar meghosszabbításai, kiegé-
szítései. Több hétig fog tartani a játszanivalójuk 
kidolgozása, mert nem vagyok igazán gyakorlott 
az elektronikus zenében. Hangszíneket kell néze-
getnem, programozni kell, hogy végül a koncer-
ten majd minden zökkenőmentesen működjön. 

Számomra ez a hangzás része a természetfölötti 
hangzásvilágnak. A prológus alatt tehát, amíg 
a világ még nem létezik, csak a két szintetizátor 
hangjait halljuk. Ez alatt születik meg a beszéd, 
az éneklés. A többi hangszer majd később, a te-
remtés alatt lép be fokozatosan, az ütősökkel 
kezdve, a teljes zenekar megszólalásáig eljutva. 

Van tehát egy gyermekangyalunk, aki az 
Úr másik arca. Hogyan működnek ők együtt a 
darabban, a közös teremtésben?
Ők ketten külön jelennek meg a műben, de filo-
zófiailag egyek. Ők a „Szentkettősség”, ha úgy 
tetszik.  Attól, hogy ők egy öregember és egy kis-
gyerek, egészen emberi történetté válik az egész. 
Az öreg tanítja a gyereket, a gyerek rajzol, alkot, 

együtt létrehoznak valamit: magát a világot. Eb-
ből az következik, hogy mi hallgatók, nézők úgy 
éljük át az egész teremtést, mint egy extatikus 
játékot. A világot szépnek, jónak, játékosnak 
érezzük. Az első felvonás, amelyet áprilisban 
előadunk, maga a Teremtés (a mű többi részén 
még dolgozom). Addig jutunk el a történetben, 
hogy az Úr kiűzi az emberpárt a Paradicsom-
ból. Lezajlik tehát a megkísértés Lucifer által, a 
bűnbeesés és végül a kiűzetés. A Gyermek végig 
részt vesz az eseményekben. Néha figyel, néha 
kezdeményez vagy értetlenkedik.

Aztán a kiűzetés után jön az, ami Madách 
művét is végigkíséri: Lucifer megmutatja a jö-
vőt az emberpárnak, elviszi a különböző törté-
nelmi korszakokba. Ezek a látogatások nálunk 
is mind rosszul végződnek, a Gyermek pedig 
egyre döbbentebben figyeli a fejleményeket (ez 

már a második-harmadik felvonás része lesz). 
Úgy tűnik számára, mintha a teremtésbe vala-
mi hiba csúszott volna. Ő létrehozott valamit, 
ami játékos, szép, örömöt ad, de mindig elromlik 
valami. Egyszercsak, a teljes opera körülbelül 
kétharmadánál a Gyermek kiborul és szembe-
fordul az Úrral. Úgy érzi, az Úr nem ezt ígérte, 
s ő maga sem gondolja, hogy ennek így kellene 
lennie. Úgy érzi, nem akar ebben részt venni, 
ezért kivonul a történelemből. 

Madáchnál nem végződik jól a történet. 
Nálatok?
Madáchnál valóban nincs hepiend. Az ő gondolat-
menetének a vége: „Ember, küzdj és bízva bízzál!” 
Az élet célja a küzdés maga. Nehéz eldönteni, jó-e, 
rossz-e a létrehozott világ. Ez egyben egy személyi-
ségfejlődési történet is, hiszen a felnőtté válás fontos 
része, amikor kamaszkorunkban rájövünk, hogy 
a világban nem minden jó (aztán persze fontos 
változás az is, amikor rájövünk, hogy nem minden 
rossz…). A mi operánkban a Hegyi beszédből vett 
idézet jelenik meg a zárókórus szövegében: „Boldo-
gok a szelídek, mert ők öröklik a Földet”.

Hallgatni is sok, hány szálon fut egy 
opera megírása, mennyi időt és energiát vesz 
igénybe…
Egy operát megírni…! Évekig tartó kínszenve-
dés, maga a végeérhetetlen harc. Rengeteg tétel, 
rengeteg zenei anyag, amelyeknek működni kell 
együtt is, külön is. Közben folyamatosan meg 
kell tartanod a képességedet arra, hogy átlásd az 
egészet is, ne csak a részleteket. Újra és újra meg 
kell hallgatni a már megírt nagy egységeket. Né-
ha szünetet kell tartani, pár hetet, akár hónapot, 
mert utána rögtön egyértelművé válnak a dolgok. 

Nem beszéltünk még a szövegről magá-
ról. Honnan van a librettód? 
Kiss Judit Ágnes írta meg a verseket, a szöveg-
könyvet magát. Olvastam egy versét az anya-
ságról, amely mélyen megérintett. Aztán több 
versét olvasva kiderült számomra, remek költő, 
igazán erős női szemszögű versekkel. Így hát én 
magam kértem őt fel. 

Aki jó költő, az jó librettista is?
Egy librettistánál nem elég, ha jó költő. Régen 

ez külön mesterség volt. Dramaturgiai, színházi 
ismereteket is kíván a szövegkönyvírás. Ráadásul 
egy zenei színpadi műben alá kell rendelni a 
verselést, a költészetet a zenének, azaz sokszor 
egyszerűbben kell fogalmazni, kevesebb költői 
képpel, viszont ritmikailag is meg kell állni a 
helyét a szövegnek, jól zenésíthetőnek kell lennie, 
azaz viszonylag kötött verselésre van szükség, 
ami nem biztos, hogy mindenkinek megy. Nos, 
Judit elvállalta a felkérést, és remekül ment neki.

Operád írása mellett mi zajlik még körü-
lötted mostanában? 
Sok minden történik most. A legfontosabb persze 
az április 12-ei bemutató, amikor a kb. 45 perces I. 
felvonás hangzik majd el az operából.  De közben a 
nyíregyházi Cantemus Vegyeskar felkérésére írok 
egy nagycsütörtöki responzórium-ciklust, azaz 
egy kilenctételes vegyeskari sorozatot. Ebből hat 
van kész jelenleg. Bár a határidőket nem szeretem, 
és, ahogy mondtam, az operaírás sokszor gyötre-
lem, mégis édes terhek ezek, én pedig jól vagyok, 
köszönöm! 
(A képek a szövegben Jankovics Marcell 2011-es Az 
ember tragédiája című animációs filmből származnak.)

KÖZREMŰKÖDŐK: 
Gyermek – Zemlényi Eszter
Az Úr – Cser Krisztián
Lucifer – Sándor Csaba
Ádám – Megyesi Zoltán 
Éva – Balga Gabriella
Cantemus Vegyeskar, Pro Musica Leánykar
(karigazgató: Szabó Dénes és Szabó Soma)
Budafoki Dohnányi Zenekar
Vezényel: Hollerung Gábor
 ■
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Mottó: Ember bízz! De miben?

„Az a tragédiánk, hogy az Időben létezünk!” 
Ősbemutatóra készülünk. Gyöngyösi Levente: Tragoedia temporis 
című, négyfelvonásos operájának első felvonását mutatjuk be áp-
rilis 12-én a Müpában. A dramaturg, Visky András szerint közös al-
kotásuk nem Az ember tragédiájának késő-modern változata, nem 
egyszerűen zenei adaptációja a madáchi szövegnek, hanem  
a három megalkotó (szövegíró, dramaturg, zeneszerző) dialógja 
egy méltán klasszikus, nagy formátumú drámai költeménnyel.

Szöveg: Viant Katalin

Szinte egymásnak adjuk a kilincset az Operaház 
kávézójában mi néhányan, akik bár ugyanah-
hoz az emberhez érkezünk, mégis… Van, aki a 
szépíróhoz jött, hogy tán a most díjazott, Kite-
lepítés című könyvéről kérdezze őt. Van, aki a 
színházelmélet egyetemi professzorához, tán 
szakmai beszélgetésre, e témában írt tanulmány-
kötete kapcsán... S vagyok én, aki Visky And-
rást, a dramaturgot kérdezem arról az alkotói 
folyamatról, melynek során Madách Imre Az 
ember tragédiája című drámai költeményéből 
a Tragoedia temporis című opera kerekedik ki.

Az ember tragédiája a 12. osztályban kö-
telező olvasmány, és itt hangsúlyoznám, hogy 
olvasmány. Valóban az? 
Az ember tragédiája színpadra szánt mű, ahogy az 
előképének számító Faust is az. Az európai színját-
szás 18. század végi, a Hamburgi dramaturgiához 
{Lessing nagyszabású összefoglaló műve a drámáról, 
mely színházi kritikák formájában keres új utakat a drá-
mák előadásában – a Szerk.} köthető fordulata elérte 
a Reformkor alkotóit is, az oratóriumhoz közelebb 
álló drámai költemények színpadra kívánkoztak, 
és noha Madách Imre nem láthatta művét színpadi 
megvalósításban, később a mű jelentős sikereket 
ért el. Noha a legtöbbet játszott magyar dráma Az 
ember tragédiája, a magyar nyelvű előadásoknak 
a legnehezebb sikeresnek lenniük, és ennek sok 
oka van. A 19. századi, mára már értelemszerűen 
archaikusnak hangzó nyelvezete nyilván az első 
ezek között, de a terjedelme és olykor nehezen 

kibontható dramaturgiája is akadályozza a mű 
befogadását. Ismert jelenség a színházi világban, 
Shakespeare műveit is angol nyelvterületen a leg-
nehezebb sikerre vinni. 

Tudnivaló, hogy a mai angolok nem ér-
tik az 500 évvel ez előtti angolok archaikus 
nyelvét.
Mára már vannak elmozdulások. Egyre több 
színház, de leginkább a nemzetközi színházi 
fesztiválok mai angol nyelven feliratozzák a 
Shakespeare-előadásokat, az olvasóknak pedig 
kézbe adták a No Fear Shakespeare című könyv-
sorozatot, ami az eredeti szöveg mellett a darab 
prózai fordítását is tartalmazza mai angol nyel-
ven, bőséges magyarázó jegyzetekkel ellátva.

Olyan ez, mint amikor az eredeti nyel-
ven megszólaló operákat feliratozzák magyar 
nyelven az Operában?
Lassan magától értetődő nálunk is, hogy a Bánk 
bánnak vagy a Csongor és Tündének új, magyar 
„fordításával” bírunk, Nádasdy Ádám lelemé-
nyének köszönhetően. Vélhetően, bár nem tudom 
biztosan, ő is a No Fear Shakespeare sorozatból 
vette az ötletet. Ha az oktatás oldaláról közelítjük 
meg a kérdéskört, akkor bizony fontos, hogy a 
fiatal olvasókat ne riassza el a magas irodalom ol-
vasásától a kötelező olvasmányok gyakran meg-
közelíthetetlen nyelvezete. Főként, mert valóban 
remekművekkel van dolgunk, amelyek igenis 
hozzájárulnak az önismeretünkhöz. 

Én úgy tudom, hogy a világ irodalmában 
van összesen mondjuk tíz téma, és nem lehet 
újat kitalálni. Vagyis egy adott mű nem a té-
mától, hanem az író stílusától egyéni, és ha 
ezt a csak rá jellemző elemet megváltoztatják, 
akkor lecsupaszítják a művet a témára. Ezért 
nem lehet pl. palatábla és palavessző helyett 
táblát és tollat beírni ma Móra novelláiba csak 
azért, hogy értse a nebuló. 

Amennyiben színházban vagyunk, ahol nem 
tudunk visszalapozni, és ahol nem tudjuk ma-
gyarázó lábjegyzetekkel ellátni a hangzó szöve-
get, akkor csak arra törekedhetünk, hogy a néző 
első hallásra megértse a dialógusokat, mert csak 
így nem fog kihullni az előadásból, és így nem 
fog elidegenedni tőle, hanem így a saját világát 
fogja felismerni benne. Az élő színházban mi 
állandóan átírunk szövegeket, és különbséget 
teszünk az „előadásszöveg” és a „kanonikus” 
szöveg között. A színpadon soha nem a kanoni-
kus szöveg hangzik el…

…a fejünkben sem jelenhet meg?
Bizonyára meg is jelenik, amennyiben ismer-
jük a darabot, hiszen a cselekményváz ugyanaz 
vagy majdnem ugyanaz, mint az eredetiben. A 
klasszikus szövegek esetében már csak azért is 
megfontoltnak kell lennünk, mert nemcsak a 
nézőnek, de a színésznek sem sajátja a régi nyel-
vezet. Ha ellenáll a nyelv, nehezére esik autenti-
kus karakert formálnia. Amennyiben Az ember 
tragédiáját egy mai térbe helyezem, és mondjuk 

Gucci öltönyökbe öltöztetem a szereplőket, akkor 
a darab nyelvét is közelebb kell hoznom nemcsak 
a nézőhöz, hanem ahhoz a szereplőhöz is, aki 
mintegy bejelentetten eljátssza a történelmet, 
anélkül hogy realista eszközökkel historizálná 
a történeti színeket. A performatív művészetek a 
jelen idő művészetei, ami azt jelenti, hogy a néző 
jelen idejét és testi tapasztalatait tekintjük kiin-
duló „anyagnak”, és semmiképpen sem építünk 
valamiféle előre tudásra vagy közös műveltsé-
gi alapra. A zenés műfajok azért vannak jobb 
helyzetben, mert esetükben a zene az alap, és 
ha a szöveget nem is értem, át tudom élni, meg 
tudom „érteni” a cselekményt. A megértést rá-
adásul megsegítik az operajátszás nagy konven-
ciói, a kórus és a protagonista között kialakuló 
viszonyok, a koreográfiák, a zene hangulat- és 
látványfestő képessége, ami még üres térben is 
mozgásba tudja hozni a néző-hallgató fantáziáját 
olyannyira, hogy valódi alkotótárssá bír válni. 
Az olasz operák feliratozása például tökéletesen 
működik, de nincs problémánk a német nyel-
ven megszólaló János passióval sem, mert egy, 
a hagyományok által megszentelt szöveggel és 
alaptörténettel van dolgunk. Az ember tragédi-
ájában nagyon éles filozófiai-teológiai kérdések 
vetődnek fel, amiket muszáj követni tudni ahhoz, 
hogy a magunk titkos, belső érvelését is hozzáte-
hessük. Amikor egy ilyen jelentőségű, a nemzeti 
irodalom korpuszához tartozó műhöz nyúlunk, 
mint Az ember tragédiája, nagyon erősekké és 
fontosakká válnak az értelmezés során megszü-
lető személyes döntések, hogy tudniillik mi az, 
ami indokolja egy prózaszínházi mű beemelését 
a zenésszínházi hagyományba. 

Ez a „mi” kettejükre, önre és Gyöngyösi 
Leventére értendő? 
Mi Leventével korábban nem ismertük egy-
mást személyesen, csak egyszer fogtunk kezet 
a Gólyakalifa kolozsvári bemutatóján. Amikor 
megkeresett, hogy meghívjon a közös munkára, 
emlékeim szerint azt mondta, hogy ő azt sze-
retné, ha a „zene” közelebb vinné a nézőt a mű 
megértéshez. Ez azt jelenti, hogy „a néző” folya-
matosan jelen volt a beszélgetéseinkben, mert 
arra szorítottuk magunkat, hogy rátekintsünk 
arra a világra, amiben mi élünk, és a saját időnk 
értelmezésére szánjuk el magunkat. Egy idő után 
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Levente azzal állt elő, hogy szerinte olyannyira 
személyes lett az új mű, hogy Az ember tragédiá-
ja cím akár félrevezető is lehetne, találjunk ki va-
lami mást. Címet adni nem könnyű feladat, mert 
mégis a madáchi műre utaló nyelvi formulán 
kellett töprengenünk, ami ugyanakkor lehetőleg 
a szcenikus oratórium hagyományát is mozgásba 
tudja hozni. Sok, mindig izgalmas és rettentően 
inspiratív beszélgetés után én a Tragoedia tem-
poris, azaz Az idő tragédiája címet javasoltam. 
Az időben létezni: nos minden bizonnyal ez az 
ember valódi tragédiája, és ez Madách művének 
a szellemiségével is mély párbeszédben áll. 

Ilyen személyes megközelítés esetében 
mi volt kettejük közös kiindulási pontja?
Számunkra a mű értelmezési munkája, ez a 
kétszemélyes lelki gyakorlat volt a meghatáro-
zó, ez volt az, amit nem siettettünk, hiszen Az 
ember tragédiája gondolatisága nem zárt, sőt 
nagyonis nyitott, kérdésfelvetései itt vannak 
velünk. Ugyanakkor azt a meggyőződésemet 
is hangoztattam, hogy Az ember tragédiája 
színpadra szánt mű, ami a nagyon is teátrális 
álomdramaturgiára épül. Csaknem az egész 
mű egy álom. Ádám ébredése a történelemre 
való ráébredés is egyszersmind, amitől ő joggal 
elborzad, és öngyilkossága révén joggal szeret-
né megakadályozni ennek az abszurditásnak 
a kibontakozását. Csakhogy az öngyilkosság 
Lucifert juttatná célba, hiszen neki az a célja, 
hogy Ádám mondjon végre nemet a teremtésre. 
A legfontosabb személyes felismerésem az volt, 
hogy Az ember tragédiáját a Megváltás miszté-
riumjátékaként is olvashatom. Ha nem a Meg-
váltás szükségességét és elkerülhetetlenségét 
veti fel, akkor meglehetősen nevetséges, hogy a 
teljességgel tehetetlen Isten, az Úr nem tud mit 
mondani a századok szenvedéseibe belepillantó 
embernek, csak a felszínes irodalmi műveltség 
falvédőire felkerült aforizmát: „Mondottam, em-
ber: küzdj és bízva bízzál!” Miközben ő maga, 
azaz a Teremtő kivonta magát a történelemből, 
mint egy nyugdíjba vonult, ízlésére kényes úri-
ember: „A gép forog, az alkotó pihen”. Mi a va-
lódi energiája ennek a működésnek, ha nem ma-
ga az emberi lélek? Ez a mechanizmus viszont, 
amit civilizációnak vagy haladásnak nevezünk, 
bennünket fal fel. A ’89 előtti előadások fősze-

replője rendszerint Lucifer volt, és az a túlhajtott 
bizalom fogalmazódott meg bennük, hogy a 
civilizatorikus fejlődés megoldja az emberiség 
alapproblémáit. Ma már látjuk, hogy Lucifert 
megtenni hősnek nem pusztán súlyos filozófiai 
vagy teológiai problémákat vet fel, hanem bi-
zony a haladást teszi a nyugati ember vallásává, 
ami pedig nyilvánvalóan nemcsak fenntartha-
tatlan, hanem önpusztító is. De ha nem Lucifer, 
akkor melyik szereplő nyújtja a jelenetek valódi 
dinamikáját? Nos, ez a szereplő bizony Éva. Ő 
az, aki csaknem minden színt felruház az emberi 
lélek közvetlenségével. Lucifer Éva közelében 
úgy viselkedik, mint egy tartós erekciós problé-
mákkal küszködő, tehetetlen férfi, aki kénytelen 
felismerni önnön meddőségét. Lucifert rend-
szerint férfi színész játssza, nehezen lehet tehát 
elkerülni a színpadon az Ádám – Éva – Lucifer 
háromszög erotikus kihívásait. A színházban 
lehetetlen szellemet játszani, nevetséges is vol-
na, a színész mintegy a mi valóságos testünket 
viszi színre. Az is megfontolandó kérdés, hogy 
Lucifert miért ne játszhatná nő, hiszen szellem, 
tehát tulajdonképpen nincsen szexusa. 

William Blake: Az Isteni jelenlét angyala felöltözteti 
Ádámot és Évát

Ez érdekes felvetés. Nem férfi?
Szellem-testvérnek szólítja Ádámot, hiszen egy 
lázadó, bukott angyallal van dolgunk. Miért ne 
játszhatná akkor Lucifert kontratenor? 

Mint hang, igen, lehetne… De közben 
látom az énekest...
A hang elsőrendűen metafizika. A mi döntésünk 
mindenestre az, hogy a drámai költeményt meg-
váltás-darabnak olvassuk. Ebből az következik, 
hogy Éva teherbe esése Szűz Mária misztikus 
megtermékenyülésének a prófétai előrevetítése. 
Éva a messiási vonalat képviseli a bibliai elbeszé-
lésben, de a Tragédiában is. Az Úr nemcsak kiűzi 
az emberpárt a Paradicsomból, hanem megígéri a 
Messiás eljövetelét. Ezt nevezzük ősevangélium-
nak: „Akkor ezt mondta az Úristen a kígyónak: 
Mivel ezt tetted, átkozott légy minden jószág 
és minden vadállat között: hasadon járj, és port 
egyél egész életedben! Ellenségeskedést támasz-
tok közted és az asszony között, a te utódod és 
az ő utódja között: ő a fejedet tapossa, te pedig a 
sarkát mardosod.” Közös munkánk során több-
ször megnéztük Caravaggio híres képét, a kígyó 
fejére taposó Madonnával, hiszen pontosan ez 
fogalmazódik meg a Teremtés könyvében. Gyö-
nyörű, ahogyan a gyermek Jézus rányomja Mária 
meztelen talpát a kígyó fejére, bejelentve ezzel 
a Megváltás győzelmét az elszabadult gonosz 
felett. Nagyon közel áll hozzám a Palafrenieri 
Madonna, amit a Galleria Borgheseben láttam, 
Caravaggióról darabot is írtam, olyan mélyen 
megszólítottak a festményekben elrejtett, de 
azért szépen kibontható személyes vallomások. 

Jelképek… Értjük ma őket?
Hogyan lehetne másként olvasni Az ember tra-
gédiáját a bibliai szimbolika ismerete nélkül? 
Madách műve a Biblia írói értelmezésére épül, a 
Biblia pedig, ha párhuzamosan olvassuk a drámai 
költeménnyel, megnyitja előttünk a mű mélységeit. 
Nem lehet például megérteni, hogy Ádám miért 
nem lesz öngyilkos akkor, amikor Éva bejelenti 
neki, hogy egy új életet hordoz a szíve alatt. Vajon 
nem a kollektív öngyilkosságra kellene rávennie a 
családját a történelem szörnyűségeinek az ismere-
tében? Milyen jövőt nyújt át Ádám a megszületen-
dő gyermeknek? Vegyük csak számba a madáchi 
történeti színeket: az irracionális versengés és nyo-

morúságos emberi nagyság véres jelenetei követik 
egymást, amelyek során még a szeretetvallás is a 
legelvakultabb szenvedés okozásában próbál ér-
vényt szerezni magának. Ha a Biblia felől olvassuk 
a Tragédiát, Ádám azért nem lesz öngyilkos, mert 
felismeri a Megváltás ígéretében rejlő lényegi for-
dulatot, hogy tudniillik a történelem a Megváltás 
terepe. A Megváltás, tehát a szelíd, nem pedig a 
bosszún alapuló igazságosságra való törekvés hí-
ján teljességgel értelmetlen az ember élete. Lucifer 
tökéletesen érti, hogy nem egy giccses családi je-
lenet bontakozik ki előttünk, hanem igenis az ő 
végső legyőzettetésének a nagy története indul 
el, amely fölülírja a történelem véres és pusztító 
kisszerűségét.

A mi cselekményvázunkban megjelenik egy 
gyermekszereplő, mert arra jutottunk Leventé-
vel, hogy Az ember tragédiáját a Gyermek felől 
olvasva radikálisabb emberi jelentésekre jutunk. 
Tulajdonképpen bezárkóztunk, mint valami szer-
zetesek, zeneműveket hallgattunk, képeket néz-
tünk, szövegeket olvastunk el és fel egymásnak. 
Hosszasan beszélgettünk a Példabeszédek könyve 
egyik passzusáról, ahol azt olvassuk, hogy a Min-

Caravaggio: Madonna dei palafrenieri
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denható a világot egy gyermek jelenlétében és reá 
nézve teremtette, és a gyermek maga a Messiás 
volt, aki a teremtés közben „játszadozott”: „Az 
ÚR útjának kezdetén alkotott engem, művei előtt 
réges-régen. Az ősidőkben formált engem, kezdet-
ben, mielőtt a föld létrejött. Mikor még nem voltak 
mélységek, megszülettem, mikor még nem voltak 
tele a források vízzel. Mielőtt a hegyek helyükre 
kerültek, a halmok létrejötte előtt megszülettem; 
amikor még nem alkotta meg a földet, a rónákat, 
még a világ legelső porszemét sem. Ott voltam, 
amikor megszilárdította az eget, amikor kimérte a 
látóhatárt a mélység fölött. Amikor megerősítette 
odafönt a fellegeket, amikor felbuzogtak a mély-
ség forrásai, amikor határt szabott a tengernek, 
hogy a víz át ne léphesse partját, amikor kimérte 
a föld alapjait, én már mellette voltam mint ked-
vence, és gyönyörűsége voltam mindennap, színe 
előtt játszadozva mindenkor. Játszadoztam földje 
kerekségén, és gyönyörködtem az emberekben.”

A szerzetesi összezárkózás alatt tehát a 
közös pontokat keresték. 
Arra kerestük a választ, miért fontos most ne-
künk személyesen a Tragédia, hiszen az nem 

elegendő válasz, hogy a magyar irodalom egyik 
nagy, klasszikus alkotásával van dolgunk. Ha Az 
ember tragédiáját úgy olvassuk, mint a magyar 
Faustot, akkor nem árt újraolvasni a Jób köny-
vét is, és persze Goethe Faustját, hogy a luciferi 
nézőpontokat mélyebben megértsük. Lucifer is, 
Mephistopheles is mintegy kikéri az embert a 
Teremtőtől, hogy elrabolják a lelkét, azt, ami az 
isteni rész bennünk, és így értelmetlenné tegyék 
a teremtést. Isten trónfosztása a tudomány révén 
a modernitás nagy fogadása, fausti paktuma, az-
az kísérlete volt, hogy tudniillik az ember a ma-
ga „vegykonyhájában” mindent létre tud hozni, 
amire a lelkének szüksége van, és a természetet is 
a saját rabszolgájává tudja tenni. Nos, ma már jól 
látjuk, hogy a technológia az önpusztítás eszkö-
zévé vált, az etikai megfontolások, azaz a kicsik, 
erőtelenek és kiszolgáltatottak védelme a nyers 
erő és a hatalom függvényében értelemszerűen 
nem vetődhetnek fel komolyan vehetően. 

Szerintem most épp itt tartunk. Az ember 
felfogta, hogy „vegykonyhájában” nem tud 
mindent előállítani, kitalálni.
Ez maga az ember tragédiája. A modernitásnak 
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magyar író, drámaíró, dramaturg, egye-
temi tanár, színházi teoretikus, Maros-
vásárhelyen született, 1957. ápr. 13-án. 
Kétéves, amikor az 56-os események 
romániai megtorlása idején édesapját 
22 év börtönre ítélték, a családot pe-
dig, édesanyját a hét gyermekével egy 
Bărăgan-alföldi táborba internálták, in-
nen 1964-ben térhettek haza. 1976-ban 
érettségizett, majd a folytatódó meghur-
coltatások és politikai nyomások miatt vé-
gül a nagyobb védelmet nyújtó műszaki 
pályát volt kénytelen választani. Temes-
váron tanult tovább, 1982-ben szerzett 
mérnöki diplomát. 1989-ben Kolozsvár-
ra költözött, itt a Korunk szerkesztője lett, 
majd 1999-től egészen 2009-ig a Koinónia 

Könyvkiadó igazgatója és főszerkesztője. 
1989 után lehetősége nyílt tovább tanul-
nia, az ELTE Esztétika Tanszékén kezdte 
el doktori tanulámányait Balassa Péter 
irányításával, majd 2002-ben DLA címet 
szerzett a Színház- és Filmművészeti Egye-
temen. 1990-ben kezdett dramaturgként 
dolgozni a Kolozsvári Állami Magyar 
Színházban, ahol több mint 50 színda-
rab dramaturgja volt. 2008-től a színház 
művészeti vezetőjeként dolgozik. A Ba-
beş–Bolyai Tudományegyetem Színház 
és Film Karának professzora, a Károli Gás-
pár Egyetem előadója, valamint több 
amerikai és ázsiai egyetem meghívott 
tanára. A Széchenyi Irodalmi és Művészeti 
Akadémia rendes tagja.  Darabjait Ro-
mánia és Magyarország mellett európai 
és amerikai színházakban mutatták be és 
tartják most is műsoron.

az a nagy álma, hogy az emberi érzelmeket, a 
szellem működését kémiai reakciók módján ír-
juk le, nemhogy megvalósíthatóbbá vált volna, 
hanem a zavarodottságunk lett napi tapaszta-
lattá. Az a vágy, hogy el tudjuk dönteni, mond-
juk a koponyaformák alapján, hogy kiből lehet 
pásztor, kiből tudós még a második világháború 
idején is a tudomány köntösében pompázott. 
Mert hasonlóan objektívnek hitt jegyek alapján 
akartuk eldönteni, melyek a kártékony emberi 
fajok, amelyeket aztán nagyipari módszerekkel el 
is kezdtünk kiirtani, a felvilágosodott emberiség 
még nagyobb dicsőségére. Az ember tragédiá-
jában már érzékelhető ez a szorongás, hogy az 
elszabadult, magabízó ember a legkártékonyabb 
lénye a természetnek, és ez nagyon izgalmassá 
és aktuálissá teszi a művet. 

Nem véletlenül, hiszen Madách kora is 
szorongással volt teli.
Mi is volt az ő kora? A londoni szín. Ami egy 
fantasztikusan teátrális danse macabre, euforikus 
haláltánc, eltökélt sírba révülés. A legrealizáltabb 
színek egyike is egyszersmind a londoni, mert 
közvelen tapasztalatokat írt bele az iparosodás 
korának embertelenségeiről. 

Lehet, hogy épp ennél az erős londoni 
színnél „vágják” ketté Az ember tragédiáját, 
mint drámát? Vagy egészen más a koncepció? 
Talán nem is színek szerint haladnak?
A színek szerint haladunk, és fölépítettük az 
egész szcenikus oratóriumot, a zártszámok ja-
vasolt időtartamával együtt. A legerősebb dra-
maturgiai döntés a korábban mondottak szel-
lemében a Gyermek szereplő megalkotása és 
kidolgozása volt.  

Tartogatnak a Gyermek szereplőn kívül 
más meglepetést is?
Beleírtunk egy magyar színt is, ez Leventének volt 
a nagyon izgalmas felvetése, hiszen a madáchi 
műben nem találunk magyar történeti színt…

Tényleg… Miért nincs?
Madách, és persze a kor értelmezésében, a ma-
gyar történelem nem nyújtott paradigmatikus 
világtörténelmi momentumokat. A mi színünk-
nek a főszereplője, könnyen kitalálható, nem más, 

mint Petőfi. Petőfi dokumentálhatatlan eltűnése 
tragikus ugyan, de gyönyörű is, hiszen így a 
szabadság tiszta szimbólumává vált ő nekünk. 
Hátrahagyta a szabadságot, mint örök feladatot. 
Petőfi eltűnése felszólítás: most ti következtek! 
Nemzedékről nemzedékre újra kell gondolnuk 
azt, amit a szabadságról ránk hagyományoznak 
az előttünk járók. Nekünk magunknak is át kell 
nyújtanunk azt, amire jutottunk, beleértve a ku-
darcainkat is, az utánunk jövőknek. 

Ahogy a „vegykonyhánál”, itt is hús-
bavágó kérdést, a szabadság kérdésének mai 
problémáit vetik fel, Petőfin keresztül, aki 
személyiségében is, költőként is mindenkié 
és megkérdőjelezhetetlen.
És, legalábbis azt remélem, kisajátíthatatlan is. Iga-
zi performere ő a szabadságnak; ír, harcol, állást 
foglal, kamaszosan szerelmes, boldog és búskomor, 
és mindez a nyilvánosság tevőleges „bevonásával”. 
Korszerűsége kifejezetten mellbevágó.

Összefoglalhatom úgy az eddigieket, hogy 
az új, magyar színnel és a Gyermek szereplővel 
bővült, szcenírozott oratórium a Bibliára alapoz-
va, a Gyermek szemszögéből mutatja meg mai 
világunkat, előre vetítve a jövőt, a Megváltást 
helyezve a középpontba? A mű nyelvileg világo-
san, érthetően, mai magyar nyelven szól hozzánk, 
mert a színházban nem lehet „visszalapozni”. 

Igen, így van. 

E „visszalapozás” után érdekelne, hogy ta-
lálkozásukkor a zenemű komponálása hol tartott, 
s hogy miért lett a mű négy részes, melynek ta-
vasszal csak az első részét hallhatjuk-láthatjuk?
Egyáltalán nem komponált még akkor Levente, 
amikor először találkoztunk, és azután még so-
káig nem. Ez még csak nem is az alkotói munka 
nulla-szituációja volt, akkor még a mínusz tenge-
lyen araszoltunk az alkotás origópontja felé. Köz-
ben Levente korábbi műveit hallgattuk, nekem 
nagyon fontos volt mélyebben belehelyezkednem 
ebbe a dallamban bízó, és a narratív kibontástól 
sem idegenkedő zenei világba. A darab cselek-
ményvázának a megalkotása volt a tulajdonkép-
peni feladatunk, a karakterek részletes felépítése 
és a librettó nyelvi mintáinak, versformáinak a 
belehelyezése a szcenikus oratórium struktúrájá-
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ba. A cselekményváz a mű dramaturgiai kottája, 
az olvasható ki belőle, mi történik pontosan egy 
jelenetben, fölrajzolja a szereplők karakterét és 
a közöttük kibontakozó viszony részletes dina-
mikáját, az egyes szereplők szándékát, érzelmi 
hullámzásait, illetve azt az erőteret, ami döntés 
elé állítja és cselekvésre készteti őket.

A cselekményváz megírása során – ezt egy meg-
osztott, mindkettőnk által formálható számítógé-
pes dokumentumént kell elképzelnünk – fölvető-
dött annak a lehetősége, hogy színházi előadásként 
is színre vihető legyen a mű. Nekem, de nem csak 
nekem, ez különösen fontos, hiszen a mű látványos 
nagyszínpadi megvalósítása vinné igazán közel 
a Tragédiát is a befogadókhoz. Ebből az is követ-
kezett, hogy erősebb lett a mű dramatikus kom-
pozíciója. A két részre való tagolás a dramatikus 
szerkezetből következik. A drámai szituációnak 
más az ideje, mint a narratívnak, hiszen a nézőnek 
is mintegy időt kell adni, hogy megélje a színpadi 
történéseket. És noha a színeket nem ugyanúgy 
kezeljük, mint Madách, vannak összevonások és 
kihagyások, a mű teljes ideje viszont megkívánja 
a négy felvonást, jót is tesz a nézőnek, ha ki tud 
lépni belőle, majd visszatér ismét ő maga is, nem 
csak az énekesek, a történelem küzdőporondjára.

A cselekményváz elkészültekor kerestük meg 
Kiss Judit Ágnes költőt, mindkettőnk kedvenc 
nyelvi virtuózát, hogy szegődjön társul az al-
kotásban, hozza magával a maga szempontjait, 
hiszen Éva nélkül mi sem juthatunk semmire... 
Egy ízig-vérig mai mű megalkotására töreked-
tünk, ami nem lehetséges anélkül, hogy ki ne 
emelnénk Madách szövegét a múzeumból és föl 
ne tennénk azt a kérdést, hogy miként írta volna 
meg a Tragédiát, ha kortársunk lenne. 

Azt mondják, az az igazán nagy mű, melyhez 
bátran hozzá lehet nyúlni…

Nemcsak lehet, de elengedhetetlen is. A szín-
ház a jelen idő művészete. 

Akkor mondhatjuk azt is, hogy a Gyer-
mek színrelépése felülírja Ádám és Éva te-
remtését is, hiszen a férfi és a nő szerelme a 
gyermekben teljesedik ki.
Fölülírja, de meg is ajándékozza a boldog foly-
tatás lehetőségével. A gyermek közelsége meg-
szelidíti a történelmet. 
Gyöngyösi Levente Tragoedia temporis című 
művének első felvonását a Müpa Bartók Béla 
Nemzeti Hangversenytermében, 2023. április 
12-én tekintheti meg. ■

William Blake: A Sátán diadalmaskodik Éva felett

Emberek feletti kerekasztal
Április 12-ei koncertünkön két olyan zeneművet hallhat közönsé-
günk a Müpában, melyek mindegyike egy mély, filozófiai tarta-
lommal rendelkező irodalmi alkotásra épül. Gyöngyösi Levente 
operája Madách Tragédiája nyomán született, Richard Strauss 
pedig Nietzsche: Imígyen szóla Zarathustra című műve alapján 
komponálta szimfonikus költeményét. 

Szöveg: Ortutay Romola

Két drámai költemény, vagyis az emberiség, a 
filozófia, a létezés végső nagy kérdéseivel fog-
lalkozó írás adja koncertünk alapját. Hogy ön, 
kedves olvasónk, minél mélyebben elmerülhes-
sen a koncert zenéjében és mondanivalójában, 
szerveztünk egy kerekasztalbeszélgetést az 
alkotókkal. Meghívtuk a két zenemű kapcsán 
érintetteket, hogy ők maguk beszélhessenek mű-
veikről. Gyöngyösi Levente külön interjút adott 
lapunknak, így őt már nem faggattuk újdonsült 
operájáról, de itt van körünkben Friedrich Nietz-
sche, német költő, filozófus, Richard Strauss, né-
met zeneszerző, illetve Madách Imre, író.

Köszöntöm az itt megjelenteket, és na-
gyon köszönöm, hogy elfogadták a meghívást. 
A Hangoló olvasóinak szeretnénk némi háttér-
információval szolgálni a koncerten felhangzó 
művekkel kapcsolatban. Először Madách Imrét 
kérdezzük. Az ember tragédiája mindannyi-
unk számára ismert mű, színházak rendszere-
sen játsszák, az iskolákban kötelező tananyag, 
érettségi tétel. Mégis, tudna pár szót mondani 
a dráma keletkezéséről? Milyen művek, irány-
zatok, eszmék voltak hatással önre a Tragédia 
megírása közben?

Madách: Természetesen. A hegeli dialektika, 
a biológiai determinizmus, az utilitarizmus, a 
frenológia, az entrópiatan, a mechanikus ma-
terializmus és a morálesztétika volt leginkább 
hatással rám, de…

Húha… lehetne egy kicsit hétköznapibb 
nyelven, hogy mindannyian értsük?

Nietzsche: Én értem. Mi nem érthető ezen?

Öhmm… Akkor kezdjük inkább egy egy-
szerűbb kérdéssel: mi a cselekménye a műnek? 

Madách: Nagyon leegyszerűsítve Lucifer egy 
álom formájában vezeti végig Ádámot az em-
beriség történetén, és ilyen módon előrevetíti a 
jövőt. Ebben az álomban Ádám megismerkedik 
a különböző történeti korok eszméivel és azok 
kiürülésével vagy bukásával.  

Ez nem hangzik túl jól…
Nietzsche: Szerintem nagyon izgalmasan 

hangzik! Micsoda ötlet! Kár, hogy nem nekem 
jutott eszembe!

Madách: Tulajdonképpen az igazi dráma Isten 
és Lucifer, a bukott angyal között zajlik, s Lucifer 
Ádámot használja fel annak bizonyítására, hogy 
a teremtés elbukott. És már majdnem győzedel-
meskedik is. Hiszen amikor Ádám visszatér az 
álomból, a rá és az emberiségre váró jövő képétől 
elkeseredve és reményt vesztve fel akarja adni 
az életét. Ám ekkor megjelenik Éva, és egyetlen 
mondatával fordít mindenen: „Anyának érzem 
magam”.

Nietzsche: Milyen különös! A nő tesz pontot 
Ádám kételyeire, és oldja meg, amit Ádám ad-
dig nem tudott? Ez engem emlékeztet Goethe 
Faustjára, ahol Margit váltja meg könyörgésével 
Faustot az elkárhozástól. Vagy akár Dante Isteni 
színjátéka is eszünkbe juthat, ahol Beatrice ve-
zeti az útját kereső Dantet az isteni jelenlét elé. 
Tényleg úgy gondolja, hogy a nőnek ilyen fontos 
szerepe jut az emberiség történetében?

Madách: Éva többféle alakban jelenik meg, 
hol nagyon felemelő, hol nagyon negatív sze-
replőként, de igen, mindig inspirálja Ádámot, 
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annak ellenére, hogy ő sokkal inkább tekinthető 
az adott kor „produktumának”, míg Ádám in-
kább mozgatni akar, cselekedni. Művemben a 
férfi tulajdonképpen végig szenvedi a történel-
met, és a nő valamilyen módon részese ennek a 
szenvedésnek, vagy azzal, hogy szembe megy a 
férfival, vagy azzal, hogy mellé áll. 

Ádám, Éva és Lucifer ezek szerint több 
alakban jelenik meg. Mondana erről részlete-
sebben valamit?

Madách: Igen, Lucifert, Ádámot és Évát külön-
böző szerepekben látjuk. Ennek az az oka, hogy a 
dráma cselekménye különböző történeti színek-
ben bomlik ki, ami azt jelenti, hogy különböző 
helyszíneken, különböző történelmi korokban 
tűnnek fel a szereplők az egyes színekben. A mű 
elején az első három szín még a Mennyekben, a 
Paradicsomban és a Pálmafás ligetben játszódik, 
a Paradicsomból való kiűzetés után. Utána követ-
keznek az álom-jelenetek a különböző történelmi 
helyszíneken és korokban: az ókori Egyiptomban, 
Athénban és Rómában, majd a keresztesháborúk 
Konstantinápolyában, aztán Kepler Prágájában, 
ahonnan a francia forradalom Párizsába kerü-
lünk, majd a jelenkor Londonja lesz a helyszín. 
Innen már a jövő-színek következnek: az Űrbe, 
a Falanszter-színbe, illetve az Eszkimó-világba 
jutunk. Amikor Ádám felébred az álomból, újra 
a Pálmafás ligetben találja magát, ez lesz a záró-
szín. Mindegyik színben tehát olyan szerepet vá-
lasztottam Ádámnak, Évának és Lucifernek, ami 
segít kibontani a cselekményt és az adott eszmét: 
az egyiptomi színben például Ádám fáraóként 
jelenik meg, Éva rabszolganőként, Lucifer pedig 
miniszterként, vagy az athéni színben Ádám Milt-
hiádészként, Éva Milthiádész feleségeként, Lucifer 
harcosként szerepel, és így tovább.

Miért ezt a formát választotta a cselek-
mény kibontására?

Madách: Mert ezen keresztül könnyebben meg-
mutatható egy-egy eszme, gondolat, kérdéskör, 
ami az emberiséget a története folyamán foglal-
koztatta. Ádám Egyiptomban a rabszolgaság és 
a szabadság eszméjével találkozik, Athénban az 
egyén szabadsága a népakarattal kerül konfliktus-
ba, Rómában a gyönyör, a bujaság az erkölccsel 
és vallással kerül szembe. Konstantinápolyban a 

testvériség-eszmét a keresztes háborúk zúzzák 
szét, Prágában Ádám Keplerként a tudományok és 
áltudományok kereszttüzébe kerül, majd találko-
zik a francia forradalom Szabadság, Egyenlőség, 
Testvériség eszméjével és annak eltorzulásával. 
Londonban a szabad verseny kíméletlenségével, 
a kor értékvesztettségével és embertelenségével 
szembesül főhősünk, majd a Falanszter-színbe 
csöppen, ahol a társadalmat a tudományok irá-
nyításával vezetik. Ez egy, a természetes életkö-
rülményektől megfosztott társadalom, amelyben 
a természetes életösztönöknek, érzelmeknek 
nincs helye. Az Űrbe emelkedve próbál Ádám a 
falanszter földhözragadtságából és merevségéből 
kimenekülni, ám mikor a halál küszöbére kerül, 
visszatér, és vállalja a további küzdelmet. Az Esz-
kimó-világba, az elkorcsosult, ösztönlétébe bele-
ragadt ember világába kerülve azonban, ahol a 
félelem és az éhség irányítja az embereket, végleg 
reményvesztetté válik. Itt ébred fel Ádám álmából.

Strauss: Ez nagyon sötét képet fest a jövőről…
Nietzsche: Jól értem, hogy Ádám tulajdonképp 

passzív, csak sodródik az eseményekkel, és nem 
igazán sikerül megoldást találnia az emberiség 
nagy problémáira? Nekem úgy tűnik, hogy ami-
kor végre változtatna valamin, akkor egy újabb 
krízist indít el…

Madách: Valóban így tűnik, de ne felejtsük el, 
hogy Lucifer manipulálja végig Ádámot. Szándé-

kosan olyan korokba viszi, amikben éppen vál-
ságba kerül egy addig uralkodó eszme… Ádám 
éppen „tanulja” az emberiséget, ezért nem tud 
egy végleges megoldást találni a problémákra. 

Akkor tehát minden korszakban elbukik 
az adott kor eszméje, de ennek talaján megszü-
letik egy újabb. A végkicsengés azonban nem 
túl bíztató. Ahogy Friedrich említette, valóban 
olyan, mintha Ádám nem találna megoldást 
az emberiség nagy kérdéseire. Mindezen ne-
gatív felhangok ellenére az ön műve megírása 
óta nagyon népszerű. És most még Gyöngyösi 
Levente operájának alapjául is szolgál. Mit gon-
dol, mi lehet az oka ennek? Mi adhat mindig 
aktualitást az ön művének?

Madách: Valószínűleg az, hogy Ádám olyan 
kérdésekre keresi a választ, amik mindig is fog-
lalkoztatták az emberiséget. Van-e célja az em-
beri létnek? Ha igen, akkor mi? Van-e fejlődés? 
És az hová vezet? Boldogabb lesz-e az emberiség 
attól, amit fejlődésnek hív? Mennyire van befo-
lyása az emberiségnek a történelem alakulására? 
Mennyiben van szabad akarata az események 
irányításában? És meg tudja-e oldani az emberi-
ség az őt érintő problémákat? Tud-e majd egyszer 
olyan választ adni az emberiség az életre, ami 
mindenki számára elfogadható és boldogító? 

Ön milyen választ talált ezekre a kérdé-
sekre? Mit üzen a ma emberének?

Madách: „Mondottam ember: küzdj és bízva 
bízzál.”

Strauss: És hallotta már Gyöngyösi Levente 
operáját, amit az ön drámája nyomán komponált?

Madách: Még nem hallottam (de úgy tudom, 
még nincs is kész….), csak olvastam a vele készült 
interjút. Nagyon izgalmasnak tűnik a megköze-
lítése, kíváncsian hallgatom majd.

Friedrich Nietzschet kérdezzük most. Az 
ön művét, az Imígyen szóla Zarathustrát szin-
tén nagyon kedvelték az ön korában, költői 
nyelvezete miatt is. Szintén egy filozofikus 
műről van szó, egy emberiségkölteményről, 
Imre művéhez hasonlóan. Lát esetleg más ha-
sonlóságot is műveik között?

Nietzsche: Olyan szempontból van hasonló-
ság, hogy az én irományomban is az emberiség 

fejlődésének eszméje az egyik központi gondo-
lat. Bár az meg elég fontos eltérés, hogy én más 
választ adok a fenti kérdésekre. 

Ön milyen választ ad az emberiség fejlő-
désével kapcsolatos kérdésekre?

Nietzsche: Zarathustra adja meg a választ. 
Ő arra a végső következtetésre jut, hogy az 
emberiség már sok fejlődésen keresztülment, 
de még mindig nem tökéletes. Leginkább a 
gyengesége és szolgalelkűsége miatt ítélhető 
el. Ezért Zarathustra azt hirdeti, hogy az em-
beriség történetének célja az, hogy az ember 
meghaladja az embert, vagyis emberfeletti 
emberré váljon. Az emberfeletti ember cse-
lekvő, azaz rendelkezik akarattal, és jellemző 
rá az uralkodás és az alkotás, cselekvés. Az 
ember történetének nem a létezésért való 
küzdelemről kellene tehát szólnia, hanem 
arról, hogy hogyan lehet kiválóbb az em-
beriség. 

Madách: Ááá, kedves Friedrich, akkor ezért 
mondta, hogy az én Ádámom passzívnak tűnik. 
Túl együttérzőnek tartja? 

Nietzsche: Szerintem túlságosan magukkal 
ragadják az események, és túlságosan befolyá-
solható… Lucifer, meg Éva…

Strauss: Ha jól értettem Friedrich Zarathu-
stráját, az emberfeletti ember nem menekül a 
túlvilági vigaszba, nem adja át magát a szenve-
désnek, hanem önmaga fölé akar kerekedni, ez 
a legnagyobb hajtóereje. Ebben különbözik egy 
kicsit Ádámtól. Ádámban viszont azt csodálom, 
hogy mindannak ellenére, amit átél, igent mond 
az életre és a jövőre, és a jövő ismeretének birto-
kában vállalja a folytatást. 

Richard, önnek milyen üzenetet hordoz 
a Zarathustra történet?

Srauss: Számomra az emberiség fejlődésének 
eszméjét hordozza, ezt szerettem volna zenébe 
ültetni, azt a folyamatot megmutatni zenei eszkö-
zökkel, ahogy a kezdeti primitív szinttől a vallá-
son és tudományon keresztül eljut az emberiség 
a Nietzsche-féle emberfeletti ember fogalmáig. 
Ez a művem tulajdonképpen Friedrich Nietzsche 
előtt tiszteleg.

Nietzsche: Ez igazán megtisztelő, Richard, 
köszönöm!
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Friedrich, ön Zarathustrát, a perzsa val-
lásalapító alakját választotta főszereplőnek. 
Mondana róla valamit?

Nietzsche: Zarathustra a zoroasztrizmus ala-
pítója, több ezer évvel ezelőtt élt, pontosan nem 
lehet tudni, mikor. Ahura Mazda prófétája volt, 
akit az egyedüli világteremtő és világfenntartó 
lényként hirdetett. Monoteista – egyistenhívő – 
vallásában a jó és rossz, a fény és sötétség közötti 
küzdelem és választás lehetőségét közvetítette 
Zarathustra.

Hogyan jelenik meg Zarathustra az ön 
drámájában? Hogyan jut el a fentebb említett 
végkövetkeztetésig?

Nietzsche: Az Imígyen szóla Zarathustrában az 
ő élete volt a kiindulási alap és keret ahhoz, hogy 
azokat a filozofikus gondolatokat, tanításokat el-
mondhassam, amiket az emberiség fejlődésével 
kapcsolatos kérdésekre válaszként találtam. Za-
rathustra harmincévesen elvonult a hegyekbe, 
és tíz évig magányban élt. Idejét elmélkedéssel 
töltötte, majd tíz év után visszament az emberek 
közé, ahol aztán hirdetni kezdte tanításait. A mű-
vemben a tömeg nem érti meg Zarathustra szavait, 
így ő visszatér a hegyekbe, néhányan követik, őket 
tanítvánnyá fogadja. Végül a tanítványokat is útra 
bocsátja, és teljesen elvonul a világtól.

Madách: Akkor azt hiszem, ez is különbözik a 
két műben. Ádám maga éli végig a történelmet, 
és vonja le a tanulságait, míg Zarathustra elvo-
nulva, meditálva, az eseményeken kívül találja 
meg a saját tanítását.

Nietzsche: Igen, Zarathustra próféta, az isten 
küldötte, Ádám ember.

Richardot kérdezem most. Mi adta az öt-
letet önnek ahhoz, hogy zenét írjon Nietzsche 
Zarathustrájához? 

Strauss: Azonnal megragadott az írás zenei-
sége, amikor először kezembe vettem Friedrich 
művét. Csodálatos költői nyelvezettel íródott! De 
nem csak ez volt rám hatással, hanem az eszmei-
sége is. Régóta foglalkoztatott a gondolat, hogy 
ez a mondanivaló jó alapja lehetne egy szimfoni-
kus költeménynek. Így hát nekiveselkedtem, és 
végül 1896-ban végre el is készült a szimfonikus 
költeményem.

A szimfonikus költemény műfaja azt je-
lenti, hogy valamilyen zenei program van a 
háttérben. Önnek nem ez az első szimfonikus 
költeménye, a Don Juan, a Halál és megdicsőü-
lés és a Till Eulenspiegel vidám csínytevései is 
ebbe a műfajba tartoznak. Miben más a Zara-
thust ra a korábbi szimfonikus költeményeihez 
képest?

Strauss: A korábbi szimfonikus költeménye-
imet saját, személyes élményeim ihlették. Az 
Imígyen szóla Zarathustra viszont a Friedrich 
drámája alapján támadt érzéseimet tükrözi, tulaj-
donképpen a műben található filozófiai fogalmak 
zenei megfogalmazásban.

Mondana pár szót a zenemű szerkeze-
téről? 

Strauss: A drámából összesen kilenc téma-
kört emeltem ki, hiszen az egész művet, ha-
talmas terjedelme miatt nem tudtam volna 
zenei formába önteni. Kilenc tételből áll tehát 
a darab, de a tételek attacca követik egymást, 
vagyis szünet nélkül. A Napfelkelte témával 
indul, ez a nyitótétel, a második tételben meg-
jelennek a földi élet gondjai, melyek fölött csak 
a tudás nyújthat vigaszt. A tudás iránti vágy a 
túlvilág felé fordítja az ember figyelmét, de mi-
vel az ember itt sem találja a választ, az örömök 
és gyönyörök felé fordul. Amikor az örömök 
elmúlnak, szomorúság vár az emberre, ezt a 
Sírdal fejezi ki. Innen az ember a tudományok 
felé fordul, ám érdeklődése átcsap undorba. 
Aztán az ember újra közel kerül a természet-

hez, és táncra perdül. Végül a mámorban Za-
rathustra álomba zuhan, megszületik benne 
az emberiség iránti imádat, mely végül az em-
berfeletti ember világegyetemben való boldog 
feloldódásához vezet.

Nietzsche: Nahát Richárd, milyen szépen meg-
fogalmaztad!

Madách: Nekem úgy tűnik, hogy a zenemű 
pozitívabb hangvételű, mint az irodalmi mű. A 
zenének ekkora hatalma lenne? Felül tud írni, 
vagy más irányba tud terelni szavakat, gondo-
latokat?  

Strauss: Zeneszerzőként természetesen úgy 
gondolom, hogy igen. Azt hiszem, a zenében sok-
kal több és sokkal összetettebb eszközök állnak 
rendelkezésünkre egy gondolat, egy kép, egy 
érzelem kifejezésére.

Mondana erre példát a Zarathustra kap-
csán?

Strauss: A kezdő tétel, a napfelkelte mély han-
gon, dübörögve, C-dúrban indul, igazi nyitóté-
ma. A földi gondok megjelenésével sötét tónusú 
mélyvonósok hallatszanak, a tudás iránti vágy a 
vonósok felfelé pengetett hangjaival szólal meg. A 
tudományokat egy szigorúan szerkesztett fúgával 
jelenítettem meg, és amikor az ember visszatalál 
a természethez, újra megjelenik a kezdő C-dúr 
hangnem és akkord. A gondok felülkerekedését 
a Táncdal részben a keringő fejezi ki, a végső fel-
oldódást pedig egy halk motívumsor ábrázolja.

Ön szerint az utókor mennyire fogja ér-
tékelni ezt a művét?

Strauss: Reménykedem, hogy az utókor ismer-
ni fogja majd a zenémet, és még a 21. századi 
ember is szívesen hallgatja majd. 

Madách: Ezt bizton tudom, hiszen Ádám látta 
álmában, hogy több film is előszeretettel hasz-
nálja majd zeneként. 

Strauss: Ez igazán nagyszerű.

Uraim, köszönöm a beszélgetést, várjuk 
önöket is szeretettel koncertünkön április 12-
én a Müpában!

Bár a szerzők, alkotók közül vélhetően csak 
Gyöngyösi Levente jelenik meg személyesen, 
de önt, kedves olvasó, örömmel hívjuk erre a 
földön túli zenei élményre, április 22-én, 19.30 
órai kezdettel a Müpába. 

Műsoron: Strauss: Imígyen szóla Zarathu-
stra, Gyöngyösi Levente: Tragoedia tempo-
ris – I. felvonás. Közreműködik: Éva: Balga 
Gabriella, Ádám: Megyesi Zoltán, Gyermek: 
Zemlényi Eszter, Lucifer: Sándor Csaba, Az Úr: 
Cser Krisztián, próza: Ónodi Eszter, Budafoki 
Dohnányi Zenekar, Nyíregyházi Cantemus 
Kórus, házigazda: Lukács Sándor. Alkotók: 
Librettó, Kiss Judit Ágnes. Koncepció, dra-
maturg: Visky András.

 ■
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Gulda, a konvencionalizmus terroristája
Friedrich Gulda (1930-2000) osztrák zongoraművész, zongoratanár 
és zeneszerző, Bach, Mozart, Schubert és Beethoven zenéjének 
rendkívüli interpretátora, a legzíléstelenebb reklámfogás elköve-
tője és a cross-over űttörője. Az ő nyomába eredtünk. 

Szöveg: Galambos Evelin

Gulda kilenc évesen írta meg első, „Allegretto 
zongorára” című kompozícióját, és már 1942-
ben, tizenkétéves korában felvételt nyert a Bécsi 
Zeneművészeti Főiskolára. Hamar ismert és elis-
mert zenész lett, aki azonban nyíltan feszegette 
a klasszikus zenei etikett és konvenciók határait.

„Meghaltam”

Merész személyisége a hivatásában is megmu-
tatkozott, sőt, amit egyesek ízléstelen reklámfo-
gásnak minősítettek, 1999-ben még saját halálát 
is megjátszotta. Az egész komolyzenei világ fel-
sorakozott, hogy tisztelegjen Gulda előtt, amikor 
egy genfi koncertügynök felvette a kapcsolatot a 
médiával, és arról számolt be, hogy látta a zongo-
ristát. Úgy tűnik, Gulda faxot küldött a zürichi 
repülőtérről, amelyben bejelentette saját halálát, 
hogy lássa, milyen gyászjelentéseket fognak írni 
róla. „Az emberek már eddig is annyi sárt dobtak 
rám, nem akarom, hogy a síromba is dobják.” 
Talán mondanunk sem kell, hogy Gulda követ-
kező koncertje, a „Resurrection Party” (ford.: 
Feltámadási buli) telt házas volt. 

Konvenciók? Ugyan már… !

Zeneszerzőként elsősorban a „cross-over” út-
törőjeként tartják számon. Klasszikus előadói 
elkötelezettsége mellett érdeklődött a jazz iránt 
is. A jazz stílusbeli utalásai teret adtak a popu-
láris zenei repertoár improvizációinak és fel-
dolgozásainak is. A jazz nagy alakjával, Chick 
Coreával összefogva Gulda megalkuvás nélkül 
fejezte ki művészi meggyőződését a jazz, a nép-
zene, az elektronikus zene és a klasszikus zene 

dallamaiból kölcsönzött elemek és stílusok kiszá-
míthatatlan egymás mellé helyezése iránt. Gulda 
erősen hitt abban, hogy minden zene értékes, 
függetlenül attól, hogy a társadalom hogyan ítéli 
meg. Zongorajátékát is áthatotta ez a meggyőző-
dése. Aligha meglepő, hogy klasszikus körökben 
kiérdemelte a „terrorista zongorista” becenevet, 
amelyre Gulda, nem meglepő módon, meglehe-
tősen büszke volt.

Zongoratanárként is kerülte a konvenciókat. Az 
órákon szívesen készített tanítványai zongorajá-
tékáról felvételt, és arra kérte őket, ők mondják 
meg, mi nem tetszett a saját játékukban. Ha pe-
dig a tanítvány ezután azt mondta, hogy a közös 
elemzésnek megfelelően kigyakorolja a darabot 
otthon, ő azt válaszolta: „Nem, csináld meg most!”

A Gulda-hitvallás 
csellóversenye

A „hírhedt” komponista leggyakrabban játszott 
zenei alkotása az öt tételből álló „Versenymű 
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csellóra és fúvószenekarra”, melyet zeneka-
runk 2023. április 30-án ad elő a Zeneakadé-
mián Lida Limmer csellóművésszel és Guido 
Mancusi, a zenekar első vendégkarmesterének 
vezényletével. A hallgató e zseniális műben, 
amely remekül példázza a szerző állásfogla-
lását a cross-overt illetően, felismerheti saját 
életének hullámzását; azt, hogy minden nehéz, 
lidérces időszakot mindig egy könnyebb, har-
monikusabb életciklus követ, melyben kicsit 
megpihenhetünk.

A versenymű első tétele egészen új kihívások 
elé állítja a csellóművészt. A klasszikus zenei 
előadásmódot hirtelen váltják a már néha agresz-
szívnek mondható rockos, valamint jazzes dal-
lamok és ritmusok, amelyeket pontos utasítások 
szerint kell játszani, vibrato és egyéb klasszikus 
zenei attitűdök nélkül. Ezeket a részeket szinte 
átmenet nélkül váltják fel gyengéd lírai közjáté-
kok vagy másodtémák.

A második, „Idylle” című tétel a címéből is 
következtethetően lírai, kedélyes középső része 
megnyugvást és kikapcsolódást hoz. Ezzel a 
tétellel Gulda tiszteleg a művét éppen játszó 
csellóművész előtt, aki hangszere legjobb re-
giszterében szárnyalhat. A „Cadenza” a mű kö-
zéppontja, mely a második tétel utolsó, B-dúr 
akkordjából fejlődik ki. A két improvizatív rész 
könnyen felismerhető, az első vad és egyben 
melankolikus, a második – Gulda szerint – „sze-
retettel fütyülő” harmóniáival. Mindkettő éles 
kontrasztot alkot néha elgondolkodtató, tétova 
monológjaival, máskor vad, ritmusos emlékeivel 
az utána következő negyedik tétel álomszerű 
menüettjével, mely egyben az előbbiek felol-
dódását is hozza.

Alpesi rézfúvós dallamaival az utolsó, „Final 
alla Marcia” című tétel elhozza a hétköznapi 
ember boldogságát. Nem flörtöl és nem utazik 
el az emberi psziché világába. A cselló ezen a 
rusztikus alapon kap lehetőséget arra, hogy szó-
lójával kitűnjön, ami az előbbi egyszerűségből ez 
egyszer fokozatosan a jazz komplikáltabb hang-
zásvilágába tereli a hallgatót. Ezt egy „coda par 
excellence” követi, amely először mosolyogva, 
majd egyenesen nevetve serkenti az amúgy is 
lélegzetvisszafojtva koncentráló szólistát, hogy 
elérje e színes és gazdag érzelemvilágú utazás 
végét.

A csellónál: Lida Limmer

Gulda remekművét ezúttal a fiatal Lida Limmer 
német csellóművész szólaltatja meg, aki zenei 
tanulmányait hétévesen Gerhard Koschelnél 
kezdte Passauban. 2016-ban nagybőgőleckéket is 
vett, és ugyanabban az évben felvételt nyert a lin-
zi Anton Bruckner Privatuniversität-re (ABPU). 
Jelenleg Tobias Stosieknél tanul cselló szakon a 

grazi zeneművészeti egyetemen (Kunst-Univers-
ität Graz). Sok zenekari tapasztalatot szerzett 
különböző ifjúsági zenekaroknál, mint például 
az International Orchestra Institute Attergau, a 
Jugend Sinfonieorchester Oberösterreich és az 
ABPU barokk zenei zenekarában.

Lida szólistaként 2018-ban első csellótanára, 
Gerhard Koschel harmonikazenekarával, 2019-
ben pedig Eleni Papakyriakou karmesterrel 
és a passaui egyetem zenekarával adta elő Sa-
int-Saëns a-moll csellóversenyét. 2022 márciusá-
ban Gulda csellóversenyét adta elő az ABPU réz-
fúvós együttesével Guido Mancusi vezényletével. 
A „St Martin in the Fields” mesterkurzusain is 
részt vett egy kamarazenei projekt keretében. 
Lida 2018-ban első helyezést ért el a František 
Simandl Nemzetközi Nagybőgőversenyen Cseh-
országban, 2019-ben a németországi „Jugend mu-
siziert” országos versenyen második helyezést 
ért el csellószóló kategóriában.

Lida Limmer csellójátékát, Gulda  csellóverse-
nyét 2023. április 30-án hallhatja közönségünk 
a Dohnányi bérlet keretében a Zeneakadémián. 
Műsoron továbbá: Johann Strauss: Waldmeis-
ter-nyitány, Franz Schubert: VIII. (befejezetlen) 
szimfónia, Guido Mancusi: „Stil & Eleganz“ 
keringő. Vezényel: Guido Mancusi. ■
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Koncert sok extrával
Haydn-pasticcio, homokanimáció, Carmen-szvit

A Müpával közös ZenePlusz bérletsorozatunk koncertjei mindig 
kapnak kisebb-nagyobb „csavarokat”, extrákat, a zenét kitelje-
sítő táncot, látványt, színészi játékot, kivetítést… Hol, mit. Így lesz 
ez most is, a 2022-23-as évad utolsó ZenePlusz koncertjén április 
22-én. Most azonban csak úgy dúskálunk a koncert élvezetét fo-
kozó különlegességekben. A műsort átjárja a koncertszerkezetet 
összeállító Hollerung Gábor egyedi megközelítése. Nézzük a rész-
leteket!

Szöveg: Borbély Linda

Zenei pástétom

Elsőként egy Haydn szimfóniákból összeállított 
pasticcio csendül fel. Haydn életművében a cikli-
kusság, a tételek egymásutánja még nem feltét-
lenül jelenti azok szerves összetartozását, amint 
azt Beethoven óta a romantikában megszoktuk. 
Így az estén egy olyan – Hollerung Gábor által 
összeállított – képzeletbeli Haydn-szimfóniát 
hallunk, amelynek mindegyik tétele más-más 
szimfóniából származik, összességében azonban 
mégis úgy hat a tételek sorozata, mintha Haydn 
fogalmazta volna őket egy szimfóniába.

A pasticcio a 18. századi zene egy kedvelt mű-
faja volt, amelyben a szerzők különböző művek-
ből állítottak össze egy új alkotást. Több olyan 
opera ismert, amelyben az áriák adott esetben 
öt-hat különböző zeneszerzőtől származnak (a 
szót egyébként fordíthatjuk pástétomnak, ren-
detlenségnek, illetve konkrétan egy olasz rakott 
tésztaételre is utal).

Második fogás: 
hegedűverseny  
à la világsztár-vendég

Hangversenyünk meghívott sztárvendége, Julian 
Rachlin Mozart G-dúr hegedűversenyét adja elő.   
Rachlin korunk egyik legnagyobb hegedűmű-

vésze, mellette karmesterként is tevékenykedik. 
Szerinte „a vezénylés és a hegedülés két teljesen 
különböző világ. Olyan, mintha a futballt és a 
teniszt hasonlítanám össze. Úgy gondolom, hogy 
mindkét szakmát ugyanolyan komolyan kell ta-
nulni. Én 17 éve tanulom a karmesterséget, de ez 
nem olyan dolog, hogy csak úgy kijössz a szín-
padra, és hirtelen karmester lesz belőled. Nagy 
felelősség, de csodálatos élmény is egyben, hogy 
egy egész zenekarral osztozhatok a zenében, és 
az első próbától kezdve az utolsó koncertig egy 
gyönyörű utazáson vehetek részt velük együtt”. 
A 2023-24-es évadtól Rachlin lesz a Kristiansandi 
Szimfonikus Zenekar vezető karmestere. Jelenleg 
a Turkui Filharmonikus Zenekar első vendég-
karmestere és a Szófiai Filharmonikus Zenekar 
rezidens karmestere. 

Most azonban hegedűs minőségében gazda-
gítja koncertünk egyedi hangzását. Szívesen jön 
Budapestre. Egy korábbi interjúban az alábbiakat 
nyilatkozta: „Nagyon szeretek Magyarországra 
jönni, ez egy nagyon kedves ország számomra. 
Minden magyarországi fellépésem, különösen Bu-
dapesten, fantasztikus élmény. A közönség nem 
csak jártas a zenében, hanem igazán lelkes is.” 

Carmen a homokban

A Pasticcio és a hegedűverseny után varázslatos 
utazásunk folytatódik. Bizet Carmenje az ope-
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rairodalom egyik legnépszerűbb alkotása, és 
a belőle készült zenekari szvitek is a közönség 
kedvencei közé tartoznak. Scsedrin feldolgozása 
a legizgalmasabb ezek közül. Balettzenét írt a 
Carmenből felesége, a híres Maja Pliszeckaja szá-
mára. Különleges az előadóapparátus: a vonósok 
mellett jelentős szerephez jut az ütőhangszerek 
szokatlanul nagylétszámú csoportja. Különleges 
a feldolgozásmód azért is, mert Scsedrin szaba-
don bánik a Carmen zenéjével mind hangszere-
lési technikájában, mind dramaturgiájában, és 
számít a hallgató fülében ott csengő, jól ismert 
dallamok emlékére, valamint arra, hogy több 

olyan dallamot felismerünk a darabban, amelyek 
valójában meg sem szólalnak.

Az előadáson a zene mellett ezúttal Cakó Fe-
renc varázsolja el a közönséget, aki bámulatos 
homokanimációs technikájával egy általa elkép-
zelt történetet mesél el. Az egyszeriséget kiemelő 
homok-performansz nagyban épít az improvizáci-
óra, a spontánul, az előadó és néző hangulatainak 
kereszttüzében létrejövő műre. Ennek jegyében 
szembesít a homok-festés megismételhetetlen 
gesztusaival. A zene sem puszta aláfestés, hanem 
egyenrangú társművész, amely felerősíti a látványt, 
sőt időnként a látvány fakad a zenéből. A homok-
festmények ábrázolt tartalmukon túli elemi hatása 
a múlandóság állandó érzékeltetése: a folyama-
tosan alakuló képek végső formájukat elnyerve 
megszűnnek létezni, homokszemek sokaságává 
alakulnak vissza, így témájuktól függetlenül a koz-
mikus enyészet létélményévé válik a homok-képek-
nek. Cakó 1996-ban, a világon elsőként dolgozta 
ki az élő homokanimációs előadás ötletét. Azóta a 
zeneszámok ihlette élő-kavargó, filmszerűen per-
gő, látványos színpadi homokrajz-folyamát óriási 
kivetítőn kísérheti figyelemmel a nagyérdemű.

Az előételt április 22-én 19:30-kor szervíroz-
zuk a Müpában, a teljes menü pedig: Haydn: 
Sinfonia Pasticcio, Mozart: G-dúr hegedűver-
seny KV 216, Bizet – Scsedrin: Carmen-szvit. 
Közreműködik: Julian Rachlin – hegedű, Cakó 
Ferenc – homokanimáció, vezényel: Hollerung 
Gábor.  ■

ÉLETÚT: Julian Rachlin

Julian Rachlin korunk egyik legizgalma-
sabb és legelismertebb hegedűművé-
sze. A litvániai születésű Julian 1978-ban 
emigrált Bécsbe zenész szüleivel, majd 
Boris Kuschnir és Pinchas Zukerman kezei 
alatt tanult a Bécsi Konzervatóriumban. 
„Csodagyerek” karrierjének első nyilvá-
nos koncertjét 1984-ben, 10 évesen adta. 
Miután 1988-ban megnyerte az Eurovíziós 
Versenyen az "Év fiatal zenésze" díjat, ő 
lett a Bécsi Filharmonikusok legfiatalabb 
szólistája. 1999 szeptembere óta a Bé-

csi Zene- és Előadóművészeti Egyetem  
hegedű tanszékén dolgozik. Julian emel-
lett kiváló brácsaművész, lemezfelvéte-
lei nagy elismerést váltottak ki. Rachlin  
a Royal Northern Sinfonia és a Turkui Fil-
harmonikusok vezető vendégkarmestere 
is. Emellett ő vezeti a Julian Rachlin & Fri-
ends Festival-t Palma de Mallorcán. Kar-
mesterként rendszeresen turnézik Európá-
ban az English Chamber Orchestraval, és 
számos más vezető európai zenekart is 
vezényelt már. Julian az UNICEF jószolgá-
lati nagykövete, és elhivatott az oktatási 
és jótékonysági tevékenységek iránt.



ZenePlusz

64 65

ÉLETÚT: Cakó Ferenc

Cakó Ferenc 1950-ben született 
Budapesten, alkalmazott grafikus, 
animációs fi lmrendező. Főiskolai 
évei alatt készült amatőr animációs 
filmjeivel többször nyert az Országos 
Amatőrfilm Fesztiválon, majd meghí-
vást kapott a Pannónia Filmstúdióba, 
ahol 1973-tól 1991-ig tervező-rende-
ző volt. A három-
dimenz iós ani -
máció területén 
kezdetben báb- 
és gyurmafilme-
ket, sorozatokat, 
reklámokat ren-
dezett és animált. 
(Közönségünk biz-
tosan emlékszik a 
rendkívül népsze-
rű Sebaj Tóbiás 
és Zénó filmekre.) 
Cakó Ferenc kü-
lönleges hatású 
h o m o k ra j z - a n i -
mációs filmjeivel 
a képzőművészeti 
formavilág állan-
dó kísér letezője 
lett. Önállóan írja, 
tervezi, rendezi és 
kivitelezi a nemzet-
közi fesztiválokon 
nagy sikert arató 
filmjeit. Képzőművészeti ihletésű, több 
hónapi aprólékos munkával készült 
filmjeit szinte valamennyi nemzetközi 
filmfesztivál jelentős díjjal jutalmazza.

A fi lmkészítés mellett többnyire 
air-brush és olajtechnikával készült 
képeiből rendez rendszeresen kiállí-
tásokat itthon és külföldön egyaránt. 
A 70-es évek második felében ké-
szült figurális grafikáit egyaránt jel-
lemzi a szociológiai érzékenység és 

az ironikus, groteszk képi megfogal-
mazás. A 90-es évektől színesebb, 
mozgalmasabb, látványosabb, szür-
reális hangulatú alkotásai érezhető-
en kötődnek animációs filmjeinek 
képi világához. Ezekkel az előadá-
sokkal jelentős hazai és nemzetközi 
közönségsikereket ért el. Gyermek- 
és if júsági könyveket, tankönyve-
ket i l lusztrál és plakátokat tervez.  

A soproni Alkalmazott Művészeti In-
tézet egyetemi docense. Kezdetben 
az amatőr filmes mozgalom egyik 
legismertebb animációsfilm-készítő 
alakja volt. Különleges hatású ho-
mokanimációs filmjeivel szinte min-
den jelentős nemzetközi fesztiválon 
fődíjat nyert. Külföldi akadémiákon 
tart speciális kurzusokat. Könyv- és 
lapillusztrációval, valamint plakát-
tervezéssel is foglalkozik.

        Carmen homokanimáció

Apple StoreGoogle Play

#zene #színház #tánc #kiállítás #könyv #fi lm
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„Mondd meg nekem, mit dalolsz,  
megmondom ki vagy”
Kórusok öröméneklése a Magyar Zene Házában

Színes kóruskavalkád népesíti be tavasszal a Városligetet. A több, 
mint három évtizedes múltra visszatekintő Budapesti Nemzetközi 
Kórusverseny és Fesztivál 2023-ban április 2-től 5-ig várja a világ  
kórusait és a kóruszene szerelmeseit, ezúttal új helyszínen,  
 a Magyar Zene Házában. 

Szöveg: Máté Kriszta

Olyan természetes…! 

Többször előfordult már a történelemben, hogy 
egy új épületet vagy épületegyüttest nem foga-
dott töretlen lelkesedés, majd az évek múlásával 
mégis szerethetővé vált. Remélem, ez történik 
majd a Magyar Zene Házával is. Engem kezdettől 
fogva elbűvölt az épület. Még magában a Házban 
is az az érzésem, mintha a természetben lennék. 
Az épített környezetet sem érzékelem építettnek, 
sokkal inkább természetesnek, harmonikusnak, 
megnyugtatónak, békésnek és örök érvényűnek. 
Mint a zenét magát. Ezért csodálatos ez az épület, 
mert olyan, mintha az örökkévalóságnak szólna. 
Szívhez szól, és él az egész ház. Sou Fujimoto 
célja pontosan az volt, hogy egy olyan épületet 
tervezzen ide, ami egybeolvad a környezetével, 
ami organikus, funkcionalitásában is megfele-
lő, és hullámzó formáival játékos is. Áttetszően 
könnyed, komolyan hangsúlyos.

A tervezés 2013-ban indult, a házat 2022 janu-
árjában lehetett birtokba venni, azóta különböző 
rendezvényeinek több, mint 800.000 látogatója 
volt. A Magyar Zene Háza az egykori vásárterület 
elhanyagolt, romos épületeinek a helyére épült. 
Tervezője Sou Fujimoto nemzetközi hírű japán 
sztárépítész, aki egy transzparens, háromosztatú 
épület megalkotását álmodta meg. Az aranyló, 
áttetsző levelek az álmennyezetben folyamatosan 
reagálnak a fényviszonyokra, a lebegő tetőszer-
kezetet pedig a hanghullámból kiindulva for-
málta meg. A fény és a zene játéka élteti a Házat. 
A szabálytalan lyukakból a Liget meglévő fako-

ronái nyúlnak 
a magasba.  
Az egész épü-
let könnyed és 
légies. Funkcióit 
a tervező három szint- re 
osztotta: zenei, pedagógiai és kiállítási célkitűzé-
sek az épület három szintjén valósulnak meg, 
amelyeket a hatalmas üvegfalak kötnek kívülről 
össze. Lelki szemeim előtt látom, ahogy a kórus-
hangok lesuhannak a csigalépcsőn, játszva száll-
nak a lebegő tető felé, megcsillannak az aranyló 
levelek fényében, hogy aztán az üvegfalakon túl-
jutva a fák koronái mellett felszálljanak az égre. 

Új hang az építészetben

A 2000 négyzetméteres épület komoly minőségi 
igényeknek felel meg, a térszint alatti terekben 
kaptak helyet a kiállítások és a hangdóm, a park 
szintjén találhatóak a koncerttermek, egy külső 
szabadtéri színpaddal a ház oldalában, a felső 
szint pedig az elmélyüléshez és az oktatáshoz 
kínál világos, de jól tagolt tereket. A digitális 
archívum a magyar könnyűzene történetének 
számos dokumentumát őrzi, emellett egy mul-
timédiás könyvtár és klub, valamint zenepeda-
gógiai termek is helyet kaptak itt. 

A Zene Háza épülete a cannes-i építészeti ki-
állításon, amelyen mintegy 100 országból 3800 
kiállító vett részt, megkapta a fődíjat. Ami a film 
világában az Oscar-díj, az az ingatlanszakma 
területén a MIPIM Awards. Ebben a körben a 

leginnovatívabb ingatlanprojekteket díjazzák.  
A siker Sou Fujimoto és a magyar csapat színvo-
nalas kivitelezésének az eredménye egy olyan 
versenyen, ahol a díjat csak akkor ítélik oda, ha a 
szigorú szempontoknak úgy felel meg az épület, 
hogy a teljes mezőnyt maga mögé utasítja. A Ma-
gyar Zene Háza lett Magyarország egyik legtöbb 
elismeréssel rendelkező épülete, hiszen korábban 
a neves londoni International Property Awards, 
illetve az amerikai Music Cities Awards díjátadó-
járól hozhatta el a legjobbaknak járó elismerést. 

Az énekhang fontossága

Hát ilyen csodálatos helyszínt töltenek meg az 
áprilisi énekhangok. Az énekhangok, amelyek 
Kodály olvasatában a zenei műveltség abszolút 
alapját képezik. Kodály úgy vélekedik: „Mondd 
meg nekem, mit dalolsz, megmondom, ki vagy. 
A bennünk továbbrezgő dallamok és foszlányaik 
olyat vallanak felőlünk, amit semmi lélekelemzés 
nem hoz felszínre. Bevilágítanak a lélek rejtett 
zugaiba, ahova másképp nem férkőzhetünk.” Ezt 
a gondolatiságot szem előtt tartva született meg 
a kórusverseny ötlete. 

A Budapesti Nemzetközi Kórusverseny 1988-
ban indult útjára. Azt a célt tűzte ki maga elé, 
hogy egy olyan rendezvényt hozzon létre, amely 
nemes versengés, de a legfontosabb feladata nem 
egymás legyőzésében, hanem egymás kultú-
rájának megismerésében áll. Célja továbbá az 
egymástól való tanulás, a közös éneklés öröme, 
a közösségi lét és a művészetek, az énekhang 
fontosságának bemutatása. Így a Budapesti Nem-
zetközi Kórusverseny és Fesztivál valóban egy 
olyan rendezvény, ahol az örömzene a lényeg, és 
a másik sikere ugyanolyan fontos, ahol mindenki 
a saját szintjén mérettetheti meg magát, attól füg-
gően, hogy amatőr vagy profi kórusról van szó. 
A fesztiválhangulat érződik az egész városban, 
az itt-ott felbukkanó kórusokban, a soknyelvű-
ségben és a színes kulturális kavalkádban.

Megvalósult!

Az évek során egyre szélesebb tömegeket mozga-
tott meg a kórusverseny, lebonyolítását két nagy 

tapasztalattal rendelkező csapat, az Egyetemi 
Kórus (ma Budapesti Akadémiai Kórustársaság) 
és a Központi Kórus (ma Budapesti Ifjúsági Kó-
rus) társadalmi munkában vállalta. Jelenleg az 
Interkultur Hungária Közhasznú Nonprofit Kft. 
összefogó és szervező munkája mellett a házigaz-
da kórus lelkes tagjainak a feladata az énekkarok 
fogadása, irányítása, egyéb logisztikai teendők 
elvégzése. Egy biztos, mindenkinek életre szóló 
élmény ez a nagy találkozás. Nem utolsósorban 
turisztikai és így gazdasági jelentősége is van, 
hiszen megtelik a város vendégekkel, akik vissza 
is térnek a későbbiek folyamán. 

Hollerung Gábor álma, a sikerélményen ala-
puló kórusversenyzés, és az áthidalhatatlannak 
tűnő határok zene által történő feloldása meg-
valósult. Csodálatos érzés minden résztvevő-
nek, amikor egymással szemben álló nemzetek 
kórusai a zene hullámhosszán és közös nyelvén 
békében énekelnek. Ezt hallva és látva, Kodály 
is igazán boldog és elégedett lenne. 

Az új helyszínt nagy izgalommal várjuk, a fák 
mögül kikukucskáló, a tó partján felcsendülő, 
az aranylevelek alatt megbúvó hangok a tava-
szi madárcsicsergéssel együtt üdvözlik majd a 
zeneszerető közönséget.  ■

Budapesti Nemzetközi Kórusverseny  
 2023. április 2-5. 

Kategóriaversenyek: 
Magyar Zene Háza – április 3-4.

Záróhangverseny: Müpa – április 5.

A városligeti Magyar Zene Háza
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A hangrögzítés története
Az, hogy egy-egy zenemű különböző felvételei közül melyik nyeri 
el a tetszésünket, alapvetően szubjektív. De mégis fontos ismérvei 
a jó felvételnek a harmonikusan megtalált arányok és hangké-
pek. Természetesen az sem mindegy, hogy fülhallgatóval vagy 
hangszórón hallgatjuk kedvenc felvételeinket, és még az sem, 
milyen lejátszó berendezéssel rendelkezünk.

Szöveg: Galambos Evelin

A 21. században életünk szerves része az ott-
honi zenehallgatás. Természetes, hogy szinte 
bármilyen zeneművet bármikor, akár még menet 
közben is meghallgathatunk. A zene varázsa 
bármely alkalommal körüllengheti otthonunkat, 
legyen az egy családi, baráti összejövetel, vagy 
egy borongós vasárnap délutáni magányos áhitat 
kedvenc zenénkkel. De hogy is jutottunk el idáig? 
Hogyan vált az otthoni zenehallgatás mindenki 
számára elérhetővé társadalmi hovatartozástól 
függetlenül?

Első lépés: a fonográf

A hangrögzítés története az 1800-as évek végéig 
nyúlik vissza. A tudósokat régóta foglalkoztatta, 
hogy szemben a képzőművészeti tárgy mara-
dandóságával, egy színházi vagy zenei előadást 
milyen módon lehet rögzíteni, az utókor számára 
megörökíteni. Különböző feltalálók megannyi 
kísérlete után Thomas Edison fonográfja volt 
az első működő hangrögzítő és lejátszó beren-
dezés, mely egy úgynevezett rögzítőtoll segít-
ségével a tölcsér által befogott hangok rezgését 
egy viaszhengerre rögzítette. A rezgés felfogása 
egy membrán, a hengerbe való beleírás pedig a 
membránhoz erősített rögzítőtoll feladata volt. 
Ezek a felvételek nagyon torzak, szinte élvez-
hetetlenek voltak, ráadásul a viasz könnyen 
eldeformálódott minden egyes lejátszás során, 
további hátránya pedig, hogy nem volt lehet-
séges a tömeggyártása. Ezek a korai felvételek 
alacsony pontosságúak és hangerejűek voltak, 
így a zenészek és a mérnökök kénytelenek voltak 
alkalmazkodni ezekhez a hangzási korlátok-

hoz. Az akkori zenekarok és előadók gyakran 
előnyben részesítették a hangosabb, rézfúvós 
hangszereket. Ráadásul a zenészek hangfelvevő 
tölcsér körüli elhelyezkedését is az határozta 
meg, mennyire voltak vagy nem voltak képesek 
hangosan játszani. 

A gramofon

Emil Berliner 1870-ben tizenkilenc éves fejjel 
hagyta el szülőhazáját, Németországot. Ame-
rikában végezte kísérleteit működőképes ké-
szülékére, amit gramofonnak nevezett el. 1887. 
szeptember 26-án kapott szabadalmat, vagyis tíz 
évvel a fonográf szabadalmazása után. A gramo-
fon megjelenésével a viaszhengert felváltotta a 
puha fémből készült lemez, ami a sokunk által 

Az első ténylegesen működő hangrögzítő és visz-
szajátszó szerkezetet, a fonográfot 1877-ben alkotta 
meg Thomas Alva Edison.

még használt bakelit lemez őse. A gramofon egy 
korong felületén létrehozott spirálmeneten rög-
zíti a hangot. Egy lemez hosszabb idejű hang-
részletet képes tárolni, mint egy fonográfhenger, 
továbbá a lemezek másolása sokkal könnyebben 
volt megvalósítható: egy megfelelően elkészí-
tett nyomóminta segítségével lehetett a korong 
anyagába belepréselni a hanginformációt. Egy 
lemezre körülbelül 3-4 perc műsor fért rá. Kez-
detben a lemeznek csak az egyik oldalára vettek 
fel műsort, és csak 1904-ben vezették be a mind-
két oldalán lejátszható hanglemezt.

Kvantumugrás az elektronika 
világába

Az első mechanikus, vagy más néven akuszti-
kus hangfelvételek megjelenését követően nem 
kellett sokat várni ahhoz, hogy a mechanikus 
felvételt elkezdjék felváltani az elektronikus 
hangfelvételi eljárások. Ekkor már az 1920-as 
években járunk. Ez a gyors fejlődés nem a vélet-
len műve, ugyanis amikor a hangrögzítés még 

gyerekcipőben járt, a hangközvetítést a telefon 
megjelenése azonnal lehetővé tette, ami egyúttal 
megnyitotta az utat a rádiózás és a mikrofonok 
gyors fejlődése előtt. 

Párizs, 1881. Clément Ader ebben az évben 
mutatta be az első kétcsatornás, vagy más néven 
sztereofonikus (azaz hétköznapi nevén sztereó) 
audio-rendszert, ami a párizsi Garnier Opera 
színpadáról telefonvonalon keresztül közve-
títette az előadást a Párizsi Elektrotechnikai 
Kiállítás helyszínére. A kétcsatornás telefonos 
eljárást Franciaországban 1890 és 1932 között 
Théatrophone néven, Angilában 1895 és 1925 
között Electrophone néven forgalmazták. 
Mindkettő szállodákban és kávézókban elhe-
lyezett, érmével működő vevőkészülékekkel 
vagy magánlakások előfizetéses készülékein 
volt elérhető. 

Közvetítsünk, rögzítsünk!  

A hangrögzítés és a hangközvetítés fejlődése az 
1920-as évektől kezdve már kéz a kézben járt. 
A megannyi kísérlet a különböző hangfelvételi 
eljárásokkal magával vonta a különböző karak-
terisztikájú és működési elvű mikrofonok, vala-
mint a különböző hanghordozók megjelenését. 
Egy biztos. Ettől kezdve csak az számított, hogy 
minél élethűbb, természetesebb hangfelvételek 
szülessenek, és persze a technika fejlődésével 
a hallgatóság igényei is egyre kifinomultabbá 
váltak. 

A magnetofont 1935-ben mutatták be a világ-
nak, mégis 1944 őszéig nem terjedt el. Amikor 
a szövetségesek már bent voltak Németország 
területén, az elfoglalt német rádióállomásokról 
vitte haza az Egyesült Államok, a Szovjetunió, 
Anglia, és valószínűleg mások is a zsákmányolt 
német stúdiómagnetofonokat, végül így terjed-
tek el, ám igazán az 50-es évek végén, a 60-as 
évek elején váltak elérhetővé a nem stúdiócélra, 
hanem a lakosság számára gyártott kommersz 
magnetofonok.

Az ötvenes évek végétől egészen a kilenc-
venes évek elejéig a magnószalagok és leme-
zek közvetítették a stúdiókban felvett zenét 
az otthoni zenehallgatókhoz, majd a kilenc-
venes évek elején megjelent a compact disk, 

1887. szeptember 26-án kapott szabadalmat a gra-
mofon nevű készülékre Emil Berliner német feltaláló.
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rövid nevén CD, amely újabb mérföldkő volt 
a hangfelvételek világában. Bár a DAT magnó, 
mely ugyan még mindig a szalagot használta, 
de a felvételi eljárás már digitális volt, hidat 
jelentett a két korszak között, a felvételek ma-
gas előállítási költségei miatt nem terjedt el a 
lakossági használatban.

Az analóg felvételekkel szemben a digitális 
felvétel a hangot egy elektronikusan tárolható 
számsorrá alakítja, majd lejátszáskor vissza-
alakítja hanggá. A digitális felvételek hatalmas 
fájlmérettel rendelkeznek, ezért a gyakorlatban 
a hallgatóhoz többnyire nem pontosan abban a 
minőségben jut el a műsor, ahogyan azt a stúdi-
óban a hangmérnök készítette, vagyis az ada-
tokat előre megfontolt szándékkal redukálják, 
tömörítik. A digitális technika fejlődése szinte 
a kezdetektől együtt járt az egyre finomabb, 
kíméletesebb adatredukciós eljárások kifejlesz-
tésével.

Mikrofonok és hangmérnökök

De ugorjunk csak egy kicsit vissza az időben. A 
mikrofonok megjelenésével egyidejűleg a hang-
mérnökök mozgástere igencsak megnőtt a hang-
felvételi eljárások tekintetében, ekkor ugyanis 
már joggal születhetett meg az elvárás, hogy mi-
nél élethűbb felvételek lássanak napvilágot. Álta-
lánosságban elmondható, hogy a mikrofonok a 
membránon, illetve annak környezetében fellépő 
nyomásváltozásra érzékenyek. Ez a nyomásvál-
tozás kapcsolatban áll a mikrofont körülölelő 
közegben terjedő hang frekvenciás hullámok-
kal, sőt (elemi fizikai tételekkel bizonyítható-
an) azokkal arányos. Ily módon a mikrofonok 
a hangfrekvenciás hullámok okozta nyomást és 
annak megváltozását érzékelik, akárcsak a fü-
lünkben lévő dobhártya. Természetes tehát, hogy 
az „audiofil” hangvisszaadásra törekvő hang-
mérnökök és elméleti szakemberek elsősorban 
olyan mikrofonrendszerek, mikrofon-elhelyezési 
eljárások kidolgozásán törték a fejüket, melyek 
az emberi fülhöz hasonlóan alakítják át a levegő 
rezgéseit elektromos jellé. Mivel a mikrofonok 
átviteli tulajdonságai adottnak tekinthetők (és 
napjainkra elmondható, hogy egyes típusoké 
igen kitűnő), kézenfekvő az emberi fülhöz mind 
vizuálisan, mind pedig akusztikailag hasonlatos 
elhelyezésük.

Az első ilyen kísérletet 1939-ben Karl de Boer 
holland mérnök végezte el; műfejet készített, 
amelyen két nyomás-mikrofont (gömb karak-
terisztikájú, azaz 360 fokos szögben egyformán 
érzékeny) a két fül pozíciójában helyezett el. 

Az ezzel az eljárással készült, azaz műfejes 
sztereofónián alapuló felvételek legnagyobb 
hiányossága az inkompatibilitás a hangszórós 
lehallgató rendszerekkel; megfelelő térélmény 
ugyanis csak a fejhallgatós lehallgatás során 
alakul ki. Ez pedig elvitte abba az irányba a 
hangfelvételi eljárásokat, hogy sok különböző 
karakterisztikájú (érzékenységi irányú) mik-
rofont helyezzenek el, melyek illeszkednek az 
egyes hangszerek sugárzási irányához. Ez a 
folyamat indította el azt a gyakorlatot, hogy a 
hangmérnök maga „rakja össze” a felvételt oly 
módon, ahogy az megközelíti, vagy akár meg is 
haladja az élő koncerten érzékelhető hangképet.

Pszichológia  
a hangrögzítésben

Ám ez még mindig nem a teljes kép a hangfel-
vétel készítés tudományában, létezik ugyanis 
az ún. pszichoakusztika, amely részben szub-
jektív, részben pedig objektív tudományterület, 
hiszen egyfelől az emberi érzékelés, másfelől 
a méréstechnikával alaposan megtámasztott 
akusztika birodalmaiban vizsgálódik. Joggal 
gondolhatnánk, hogy egy adott frekvenciához 
egy meghatározott hangmagasság-élmény kap-
csolódik, hiszen ha nagyobb a frekvencia, akkor 
magasabb a hang, ha alacsonyabb a frekvencia, 
akkor mélyebb. Ám ez mégsem ennyire egy-

szerű, mert pl. egy adott frekvenciát bizonyos 
hangtartományokban mélyebbnek vagy ma-
gasabbnak hallunk attól függően, hogy éppen 
milyen a hangerőssége. Vagyis a hangot külön-
böző erősséggel hallgatva, annak ellenére, hogy 
a frekvenciája (vagyis az objektív értéke) azonos 
marad, az általunk érzékelt hangmagassága (a 
szubjektív értéke) mégis megváltozik. 

Ugyancsak érdekes az a kapcsolat, amely a 
hangok hosszúsága és hangossága között áll 
fenn. Olyan hangszereknél, amelyeknél a di-
namikaszint megváltoztatása nem lehetséges 
a hangmagasság nem kívánatos megváltozása 
nélkül – mint például a blockflöte – a crescendo 
érzete csak az egyre hosszabban megszólalta-
tott hangokkal lehetséges. Az említett egyszerű 
példák jól rávilágítanak a pszichoakusztika lé-
nyegére, s egyúttal módszerét is sejtetik: felkért 
tesztelő személyek előtt műszerekkel pontosan 
rögzített értékű hangjelenségeket játszanak le, 
s az így nyert szubjektív ítéletek átlaga alapján 
vonják le a tudományos következtetéseket.

A sejtmembránok csodája

Bár igyekeztem a műszaki paraméterektől és a 
különböző hangfizikai ismérvektől megkímélni 
a kedves olvasót, az tisztán látszik, hogy a hang-
felvétel készítés egy rendkívül bonyolult és szer-
teágazó tudomány, magas színvonalú szaktudást 
és persze jó hallást követel meg. Természetesen 
az sem mindegy, hogy akusztikus hangszere-
ken játszott klasszikus zenéről, vagy elektro-
mos hangszereken előadott különböző stílusú 
modern zenéről készül-e felvétel, mint ahogy 
az sem, hogy koncertteremben vagy stúdióban 
történik-e mindez. Egy biztos: a hang rezgés. És 
akárcsak a mikrofonok, úgy az emberi fülben 
elhelyezkedő membrán, a dobhártya is érzékeli a 
rezgést és reagál arra. Ahogy az emberi test min-
den sejtjének membránja is ezt teszi. Így aztán 
egy élő koncert egész testet és lelket megzengető 
csodálatos élményével sosem fogja felvenni a ver-
senyt a fülünkre tett, legjobb minőségű fej- vagy 
fülhallgató által közvetített, kiváló hangfelvétel 
sem. Várjuk tehát önt is egész testet rezegtető 
koncertjeinken!
 ■

1935-ben mutatták be a berlini rádiókiállításon az 
első mágnesszalagos hangrögzítőt, a K1-es (Koffer 1) 
készüléket, amelyet a ma is létező AEG gyártott.
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*Rómából, a Vereckei-hágó-
tól, Párizsból. A római biroda-
lom fénykorában, annak 1000 
tartományába, 373 remek út 
futott ki az örök városból. Mi 
sem természetesebb, minthogy 
ebből egy Pannóniába, egye-
nesen Campona, azaz a mai 
Budafok (Tétény) felé tartott, 
mégpedig egy „főérszerű” út, 
nem holmi kis erecske. A fővá-
rosunk XXII. kerületének ma 
helyet adó, folyóközeli vidéket, 
mely már a neolitikum idején (i. 
e. 10 000 és i. e. 7000 között) is 
lakott volt, épp a rómaiak kötöt-
ték be birodalmuk vérkeringé-
sébe azért, mert itt állt az i. sz. 
120 körül kialakított Campona 
palánkvár, később erődítmény. 
A magyarság hét vezérének 
egyike, Töhötöm, azaz Teteny 
vezér – rangja szerint gyula – 
útja is ide vezetett a „Kárpátok 
bérceitől”, a honfoglalás után, 
e „páratlan szépségű vidékre”, 
és itt rendezte be téli szállását. 
Sok víz folyt le a Dunán, míg 
egy francia főnemes, herceg, 
gyermekként gyenge testal-
katú, „kis apátként” csúfolt, 

ezért papnak szánt és a kato-
nai pályától eltiltott, mégis kora 
legbefolyásosabb stratégájává, 
császári hadvezérévé, a zentai, 
a budai és számos csata győz-
tes vezérévé váló, párizsi szü-
letésű Savoyai Jenő (1663. okt. 
18. – Bécs, 1736. ápr. 21.) útja is 
idetartott. Hatalmas magyar-
oroszági birtokai között volt 
az 1698. aug. 4-én, királyi en-
gedéllyel 85.000 rajnai forintért 
megvásárolt, vadban-erdőben 
gazdag Csepel-sziget (ahol ő 
építtette a ráckevei kastélyt) és a 
hozzá tartozó szőlőhegy, a Pro-
montorium. A korábban ide, a 
Promontorium területére letele-
pített német ajkú szőlősgazdák 
hamarosan, 1739-ben Promon-
tor néven önálló zsellérközsé-

get hoztak létre, megépítették 
az első házakat a mai Péter-Pál 
utca völgyében. Ha tudták vol-
na, hogy nemcsak szőlősgaz-
da lehet budafoki, hanem egy 
remek zenekar is, akkor bizo-
nyára zenélő utcaneveket is 
választottak volna. Hogy anno 
ilyenek voltak-e, nem tudjuk, 
de utódaik – akik 1866-tól már 
Budafok névre hallgató régi-új 
településen éltek – Bartók Béla, 
Liszt Ferenc, Bánk bán, Csön-
gő, Síp, Dalárda, Dalkör, Fonó, 
Halk, Harangozó, Húr nevet is 
adtak utcáiknak, útjaiknak. 

*A BDZ-erődítménybe. A 
szép utcanevek után egy kis 
matek: e tizenegy zenés utca-
néven kívül van e kerületben 

Minden út a BDZ-be vezet! 
Különlegesen szép, leginkább tán egy levél erezetére emlékez-
tető képet látni a világhálón arról, hogy „Minden út Rómába 
vezet”. A Lillei Alán teológus költőnek és La Fontaine meseírónak 
tulajdonított mondást a BDZ 30. születésnapja alkalmából alapo-
san megvizsgálva arra jutottam, hogy e neves személyek téved-
tek: kutatásaim szerint ugyanis minden út vagy Budafokra vezet, 
vagy Budafokról indul ki. E kutatáshoz remek segítőtársra találtam 
a zenében, melynek szárnyán repültem térben és időben, hogy 
„tudományosan” is bizonyítsam állításom. Íme! 

Szöveg: Viant Katalin

egy szimfonikus zenekar! Egy 
abból a 39-ből, mely hazánkban, 
és egy abból a tizenhétből, mely 
Budapesten működik. A bácsor-
dasi Borovszky Samu (1860. okt. 
25. – Bp., 1912. ápr. 24.) helytör-
ténész Pest-Pilis-Solt-Kiskun 
vármegyét bemutató, 1910-es, 
1. kötetében olvashatunk Ze-
nekedvelők Egyesületéről, Da-
lárdáról, Munkás Dalkörről és 
nem egy, sramlitól hangos sváb 
kisvendéglőről, de nagyzene-
karról nem, hisz az „csak” 30 
éve működik Budafokon. Így 
lett a BDZ-nek 30 éve saját kerü-
lete, s oly hatalmas „színpada” 
is, mint az egykori Campona 
erődítmény közelében felépült, 
ma e nevet viselő bevásárlóköz-
pont több ezer négyzetméteres 
földszinti közlekedője, ahol ad-
venti koncertet is adott már a 
zenekar, amolyan villámcső-
dület jelleggel, az arra járók 
legnagyobb örömére.

*Pestről a budafoki-budaté-
tényi birtokra, a nyári lakba. 
A BDZ rendszeres vendége a 
2004-ben felépült, 7000 m2-es 
budafoki művelődési háznak. 
De ki is a névadója, aki az 1850-
es években vásárolt kistétényi 
(ma budatétényi) birtokára, 
betegségében „nyári lakába” 
vonult vissza, hol Deák Ferenc 
is sokszor vendégeskedett, s tán 
itt fogalmazta a Kiegyezés szö-
vegét? Nem más, mint a nagy-

formátumú reformkori politi-
kus, a pozsonyi országgyű lési 
küldött, a Batthyány kormány 
agrárminisztere, Klauzál Gá-
bor (Pest, 1804. nov. 18. – Ka-
locsa, 1866. aug. 3.), aki a mai 
Városháza, anno sérült kato-
nák ellátására szánt Invalidus 

palota 2. emeletén látta meg a 
napvilágot, majd diák is a pesti 
piaristáknál volt, a Duna-par-
ton. Tudjuk róla, hogy „komoly 
szavát komoly pillanatokban 
felemelé.” Vezérszereplése gya-
kori volt vitákban, „páratlan 
volt hazaszeretete” és „acélnál 
is szilárdabb jelleme”. Mind-
eközben kedvelt társasági sze-
mélyiség volt, aki „daliás tán-
cos”, verselgető férfiú hírében 
állt. Visszavonulását követően 
szőlő-és gyümölcsnemesítéssel 
foglalkozott, jó borokat készí-
tett kistétényi birtokán, melyre 
akár rá is láthatott korábban, 
alma matere ablakából. Nem 
készített viszont kadenciát 
(befejezést) zeneművekhez, de 
jogászként „Ő volt az ú.n. «zára-
dékok» vagy Clausulák óvatos 
építőmestere... Ekkor csinálta 
róla valamely versfaragó az 
epigrammot: Klauzal clausu-
lae nomen et omen habet.” A 
kor szokásait ismerve azonban 

bizonyos, hogy a családban so-
kan, főleg a hölgyek zenéltek, 
hangszeren játszottak, szalon-
jaikba koncerteket szerveztek.

*Utak a BDZ-hez. Volt anno 
egy Hanyas vagy? című vers, 
Szilágyi György remeke, mely 
először a Kossuth Rádióban 
hangzott el 1976. dec. 3-án: 
„Hanyas vagy? ’28-as?/Mi fél-
szavakból megértjük egymást./
Ugyanazt a nótát fújjuk, nem 
igaz?/Emlékszel?” Egy zenekar 
életében nem a tagok, vendégek 
születési éve a legfontosabb, 
inkább az, ki honnan érkezett, 
mert amúgy itt is félszavakból/
félmozdulatokból értik egy-
mást. Nos, nézzünk néhány 
vendégművészt! Pápáról Ne-
mes László, az alapító. Pécsről 
Kokas Katalin hegedűművész, 
Jandó Jenő zongoraművész, Me-
gyesi Schwartz Lúcia operaéne-
kes. Kecskemétről Fülei Balázs 
zongoraművész, Szegedről 
Balázs-Piri Soma zongorista és 
Juhász Zsolt koreográfus. Ka-
zincbarcikáról Feledi János, Ta-
táról Juronics Tamás koreográ-
fusok. Vácról Bogányi Gergely, 
Vásárosnaményből Gyöngyösi 
Ivett zongoraművész, Szolnok-
ról Bozsik Yvette koreográfus/
táncművész. Dunaföldvárról 
Böhm György, Mosonmagya-
róvárról Wiedemann Berna-
dett. Mohácsról Sümegi Esz-
ter, Bajáról Miksch Adrienn, 
Kiskunhalasról Miklósa Erika, 
Békéscsabáról Rálik Szilvia, 
Hajdúnánásról Váradi Marian-
na, Keszthelyről László Boldi-
zsár operaénekesek. Miskolcról 
Vajda János zeneszerző, Farkas 
Róbert karmester, Káel Csaba 
rendező. Homokmégyről Gei-
ger György trombitaművész, 

Ilyen lehetett a Campona kapuja

A Klauzál-Auguszt villa kertje
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Hódmezővásárhelyről Hege-
dűs Endre zongoraművész, 
Nyíregyházáról Szentpáli Ro-
land zeneszerző/tubaművész, 
Makóról Szabó Dénes karnagy... 

A határainkon túli Kolozsvár-
ról Gyöngyösi Levente, rezidens 
zeneszerzőnk, Selmeczi György 

zeneszerző, Visky András író. 
Marosvásárhelyről Orbán 
György zeneszerző, Topolyá-
ról Lajkó Félix hegedűművész. 

Azért vannak „fehér hollók” 
is, azaz „eredeti” budapestiek, 
pl. Balázs János, Baráti Kristóf, 
Cakó Ferenc, Dubrovay László, 
Hábetler András, Havasi Ba-
lázs, Huszti Péter, Juhász Zol-
tán, Kelemen Barnabás, Kolo-
nits Klára, Kocsis Zoltán, Ránki 
Dezső, Rost Andrea, ifj Sárközy 
Lajos, Szabó Marcell, Szulák 
Andrea, Szüts Apor, Tolcsvay 
László, Ungár Anikó, Vashegyi 
György, Werner Gábor…

Hollerung Gáborról pedig el-
mondható, hogy bár pestinek, 
pontosabban lágymányosinak 
vallja magát, de édesanyja ré-
vén erdélyi vér is csörgedezik 
ereiben…

*A BDZ útjai. A Kerepesi úti 
próbateremből a budafoki kon-
certteremig vezető út tán a legy-
gyakoribb a zenekar művészei 
és vendégei számára a Zeneaka-
démia, a Müpa, a Vigadó, a Papp 
László Budapest Sportaréna, a 
Budapest Music Center és most 
már az MVM Dome mellett. Do-
bogós a Zempléni-hegység és az 
a régió is, ahol – és újabban  már 
a határon túl is – a Zempléni 
Fesztivál zajlik nyaranta, 2023-
ban már 32. alkalommal, 50-nél 
több programmal, egyre több 
helyszínen, Bodrogkisfaludtól 
Sárospatakon át Tokajig. Külföl-

di utak is sorjáztak/sorjáznak, 
Csíkszeredától Máltán, Izra-
elen át Salzburgig, jó néhány 
helyre ezek közül a Budapesti 
Akadémiai Kórustársasággal 
karöltve. S ha kitekintünk a ze-
nekar egyes művészeinek kül-
földi fellépéseire, akkor Fran-
cia-, Lengyel-, Olasz- Orosz-, 
Spanyolország, Kanada, Japán, 

Dél-Korea, Kína, Tajvan, Japán 
stb. koncerttermei mellett New 
York is, a Carnegie Hall is fel-
sorolható. 

*Dohnányi-sarok 
Névadónk, Dohnányi Ernő (Po-
zsony, 1877. júl. 27. – New York, 
1960. febr. 9.) 1907-ben volt 30 
éves. Vajon merre járt, mit ho-
zott neki ez az év? 

Ekkor már két éve, azaz 
1905-től volt a Königliche 
Akademische Preußische 
Hochschule für Musik profesz-
szora Berlinben, mely 1938-ig 
működött. Megbízatása 1915-ig 
tartott.

„Dohnányi itt ismerkedett 
meg Henri Marteau hege-
dűművésszel, akivel 1907-ben 
játszottak először együtt Beet-
ho ven-szonátákat.” Tanítványa 
volt az akkor húszéves berlini 
születésű Max Trapp (1887. nov. 
1. – 1971. máj. 31.), a későbbi 
zeneszerző, karmester, zongo-
raművész, aki így ír Dohnányi 
óráiról: „Kétszer, közösen kap-
tunk zongoraórát, természete-
sen mindenki nem került sor-
ra; csak az jelentkezett, aki úgy 
gondolta, hogy elég messzire 
jutott egy darab megtanulásá-
hoz ahhoz, hogy annak elját-
szására vállalkozzék. Amellett 
a tanítás félig-meddig nyilvá-
nos volt; igen gyakran érkez-
tek vendégek, hogy az órákat 
hallgassák. Dohnányi általá-
ban nem annyira a technikai 
problémákkal (ujjrend stb.) tö-
rődött, mint inkább a kifejezés-

Lágymányosig

A BDZ próbatermétől…

Pápától..

Carnegie Hallig

re és megformálásra fordított 
figyelmet. Ritkán dicsért, és 
úgy javított, hogy ő maga ült a 
zongorához és eljátszotta a szó-
ban forgó darabot, s ez annyira 
lenyűgözően hatott ránk, hogy 
egész életünkre megtanultuk, 
miként kell a zenei tartalmat 
biztonsággal visszaadni. Művé-

szete olyan tiszteletet ébresztett 
bennünk, hogy annak határait 
egyikünk sem merte átlépni. 
Hódolatunkban mindannyian 
szinte megkövülten álltunk ve-
le szemben, ámbár ő mint em-
ber bűbájos, sőt: ellenálhatatlan 
volt.” (Kovács Ilona: Dohnányi 
Ernő új perspektívában)

A tanítás mellett, vagyis 
1894 után, több, már „opu-
szos” művet is komponált: 
Berlinben, pl. a 14-est ba-
rátjának, Victor Heindlnek 
hat költeményére; a 15-ös, 2., 
Desz-dúr vonósnégyest, de a 
17-est, a Humoreszkek szvit 
formában címűt már Bergen-
ben. Bizonyára nagyon elfog-
lalt volt a 30 éves Dohnányi, 
mert 1907-ben a korábbi sok-
sok levél helyett mindössze-
sen egy fekete-fehér képes-
lapot küldött október 27-én 
testvérének, Máriának, me-
lyen Christiania, Ekeberg 
város kikötője látszik, felira-
ta „Greetigs von Oslo”. Íme 
a „levél”: „Sok üdv. és csók. 
Levél következik. Czímem: 
Garnd Hotel, Stockholm. E.” 
Mintha ma írta volna egy ro-
hanó fiatalember, csak épp a 
smiley-k hiányoznak róla.

 ■

A berlini „Zeneakadémia”
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2023. február 26.
19:30 Zeneakadémia
Cziffra Fesztivál

Saint-Saëns:  
Az állatok farsangja 
Bizet: C-dúr szimfónia 
César Franck:  
Szimfonikus variációk

Balázs János – zongora 
Sandro de Palma – zongora 
Lackfi János – próza
vezényel: Hollerung Gábor

2023. március 4.
19:00 MVM Dome
Plácido Domingo

Plácido Domingo 
A Virtuózok tehetségkutató 
győztesei és különdíjasai 

2023. március 10.
19:00 Klauzál Ház
Budafoki

Poulenc: Sinfonietta 
Orbán György: 
Missa Decima

Megyesi Schwartz Lúcia  
– mezzoszoprán
Budapesti Akadémiai  
Kórustársaság
vezényel: Werner Gábor

2023. március 13.
19:30 Zeneakadémia
Dohnányi

Sztravinszkij:  
Tűzmadár szvit (1919) 
Levitas: Remembering Benny 
Goodman 
Dvořák: IX. szimfónia

Duo Gurfinkel – klarinét 
vezényel: Vakhtang Kakhidze

2023. március 19.
19:30 Wiener Konzerthaus
Passione all’ungherese

Gyöngyösi Levente: 
Szerelem 
Liszt Ferenc: 
Magyar fantázia 
Bartók Béla: Táncszvit 
Kodály Zoltán: 
Galántai táncok

Balázs János – zongora
Szepesi Bence – klarinét 
Berán Gábor – hegedű 
Kusz Viktória – brácsa 
Lázár Gyula – bőgő
vezényel: Hollerung Gábor

2023. március 23.
19:30 Zeneakadémia
Dubrovay 80

Dubrovay: 
Ünnepi zene, 
II. zongoraverseny, 
II. trombitaverseny, 
Magyar szimfónia

Balázs János – zongora 
Pálfalvi Tamás – trombita
vezényel: Guido Mancusi

2023. április 5.
19:30 Müpa
Budapesti Nemzetközi 
Kórusverseny  
– Záróhangverseny

Carl Orff: Carmina Burana Rácz Rita – szoprán
Szerekován János – tenor
Haja Zsolt – bariton
Budapesti Akadémiai 
Kórustársaság
vezényel: Hollerung Gábor

Koncertnaptár
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2023. április 12.
19:30 Müpa
Bartók Tavasz  
A Kétkedő Szellem

Richard Strauss: Imígyen szóla 
Zarathustra
Gyöngyösi Levente: 
Tragoedia temporis

Nyíregyházi Cantemus Kórus
Ónodi Eszter – próza 
házigazda: Lukács Sándor
Vezényel: Hollerung Gábor

2023. április 16.
19:30 Pesti Vigadó
Haydn: A teremtés

Haydn: A teremtés Sáfár Orsolya – szoprán
Cser Krisztián – basszus
Budapesti Akadémiai  
Kórustársaság 
vezényel: Guido Mancusi

2023. április 22.
19:30 Müpa
Zeneplusz

Haydn: Sinfonia Pasticcio 
Mozart: G-dúr 
hegedűverseny KV 216 
Bizet – Scsedrin: 
Carmen-szvit

Julian Rachlin – hegedű 
Cakó Ferenc – homokanimáció
vezényel: Hollerung Gábor

2023. április 30.
19:30 Zeneakadémia
Dohnányi

Friedrich Gulda: Csellóverseny 
Johann Strauss: 
Waldmeister-nyitány 
Franz Schubert: 
Befejezetlen szimfónia 
Guido Mancusi: 
„Stil & Eleganz” keringő

Lida Limmer – cselló 
vezényel: Guido Mancusi

2023. május 7.
11:30 és 19:30 Müpa
Verdi: Requiem

Verdi: Requiem Országos Egyesített Kórus 
vezényel: Hollerung Gábor

2023. május 13.
19:00 MVM Dome
Gamer Symphony

Budapesti Akadémiai 
Kórustársaság
vezényel: Hollerung Gábor

2023. május 14.
11:00 Zeneakadémia
Megérthető

A lélek bolygói
Holst: Planéták

Budapesti Akadémiai 
Kórustársaság
Előad és vezényel: 
Hollerung Gábor

2023. május 19.
19:00 Klauzál Ház
Budafoki

Beethoven:
III. Leonóra-nyitány 
Haydn: L’incontro 
improvviso – nyitány 
Mozart: D-dúr (Koronázási) 
zongoraverseny KV 537 
Schubert: VII. (E-dúr) szimfónia 
(Richard Dünser rekonstrukciója)

Anna Magdalena Kokits  
– zongora 
vezényel: Guido Mancusi
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PÁRIZS ARANYKORA
– CZIFFRA FESZTIVÁL
2023. február 26.
19:30 Zeneakadémia

Saint-Saëns: Az állatok farsangja
Bizet: C-dúr szimfónia
César Franck: Szimfonikus variációk

Balázs János – zongora
Sandro de Palma – zongora
Lackfi János – próza
Budafoki Dohnányi Zenekar
vezényel: Hollerung Gábor

A 2023-as Cziffra Fesztivál koncertjén a névadó 
művész második hazája, Franciaország szülött-
jeinek nagyra tartott művei hangzanak el, César 
Franck egyik legjelentősebb művével kiegészül-
ve. A koncert nemcsak elsőrangú muzikális él-
ményt, hanem valódi fesztiválhangulatot és 
sok nevetéssel töltött pillanatot is ígér. Az Ál-
latok farsangjának motívumai mindannyiunk 
fülében ott csengenek, a darab mégis minden 
alkalommal meg tud lepni kifinomult szelle-
mességével. A zenei meglepetések ezúttal nem 
kevésbé fricskás irodalmi élménnyel egészülnek 
ki, hiszen a tételek előtt Lackfi János olvassa fel 
ez alkalomra írt verseit a mű főszereplőiről, azaz 
tyúkokról, hattyúkról, öszvérekről – vagy éppen 
zongoristákról. A színpadon a Budafoki Dohná-
nyi Zenekar mellett két kiválóság is tartózkodik 
majd: a Kossuth-díjas Balázs János, valamint az 
olasz Sandro De Palma, aki romantikus művészi 
egyéniségével, sokoldalú repertoárjával Európa, 
Amerika és Japán színpadait is meghódította.
A második mű szerzőjéről Bizet-ről kevesen 

tudják, hogy csodagyerek volt. Alig tizenhét 
évesen komponálta meglepően érett, friss és ele-
ven C-dúr szimfóniáját, melyben Mendelssohn, 
Gounod, Mozart és Rossini világa is felfedezhető. 
A mű zsenialitása mégis abban rejlik, hogy e 
sokféle elemből mennyire egyéni, szellemes és 
ötletgazdag, kiválóan hangszerelt kompozíciót 
formált az ifjú Bizet. Franck Szimfonikus vari-
ációi ezzel szemben az érett szerző aprólékos 
műgonddal kimunkált kompozíciói között foglal 
helyet, nemcsak a témafejlesztés nagyszerűsé-
ge, hanem a zenekar és a szólózongora példás 
egyenrangúsága okán is. A fergeteges műsor 
előtt, a hagyományokhoz híven átadásra kerül-
nek a Cziffra György Fesztivál díjai, amelyek a 
névadó elkötelezett tehetséggondozó tevékeny-
ségét folytatják.

A Cziffra Fesztivál kiemelt szponzora az MVM.

PLÁCIDO DOMINGO
2023. március 4.
MVM Dome 19:00

Plácido Domingo
A Virtuózok tehetségkutató győztesei 
és különdíjasai
Budafoki Dohnányi Zenekar

A világhírű operaénekes, Plácido Domingo több 
mint 60 éve varázsolja el jellegzetes és érzelem-
dús hangjával a zene szerelmeseit világszer-
te. A magyar közönség 2023. március 4-én az 
MVM Dome-ban hallhatja majd. A 82 évesen is 
rendkívül aktívan dolgozó énekes-karmester 
mottója: „If I rest, I rust.”, azaz, „Ha leállok, 
berozsdásodom”. Gondolt-e arra, hogy vala-
ha abbahagyja az éneklést? Ezt sokszor, sok 
helyen megkérdezték már tőle, s a válasz még 
ma is érvényes: „Nem fogok egy nappal sem 
tovább énekelni, mint kellene. De egy nappal 
sem fogok kevesebbet énekelni, mint amennyire 
képes vagyok.”

A spanyol világsztár Magyarországgal kü-
lönleges kapcsolatot ápol, gyakran utazik ide. 
A magyar klasszikus zenei tehetségkutató, a 
Virtuózok nemzetközi mentora és támogatója, 
mivel Maestro Domingo nemcsak hogy gyakran 
találkozik a Virtuóz tehetségekkel, hanem a sze-

rencsés fiatalok már több nemzetközi koncerten 
is felléphettek a Maestro vezényletével. 2020-ban 
pedig az öt országban sugárzott tehetségkutató 
műsor zsűrijében is helyet foglalt.

A 2023 márciusi koncertjén a klasszikus és 
legismertebb operarészletek hangzanak el a Bu-
dafoki Dohnányi Zenekar kíséretében. Az este 
különlegessége pedig, hogy vendégként fellép-
nek a 2022-es Virtuózok tehetségkutató győztesei 
és különdíjasai.

BUDAFOKI
2023. március 10.
19:00 Klauzál Ház

Poulenc: Sinfonietta
Orbán György: Missa Decima

Megyesi Schwartz Lúcia – mezzoszoprán
Budapesti Akadémiai Kórustársaság 
(karigazgató: Balassa Ildikó)
Vezényel: Werner Gábor

Koncertünk első felében Poulenc francia zene-
szerző egyetlen szimfonikus alkotását, a Sinfo-
niettát játssza el a Budafoki Dohnányi Zenekar. 
Poulenc a 20. század második felének egyik 
kedvelt francia zeneszerzője és zongoristája, 
szinte minden nagyobb műfajban alkotott: írt 
műdalokat, kamarazenét, oratóriumot, operát, 
balettet, és zenekari műveket. A Sinfoniettát 
1947-ben komponálta, bemutatójára egy évvel 
később Londonban került sor. A kicsinyítőkép-
zős cím – „szimfóniácska” – arra utal, hogy a 
szerző sokkal inkább a különböző zenei karak-
tereket és a hangszerelést tartotta szem előtt 
a szimfonikus formai szerkezettel szemben. 
A könnyed, táncritmusokkal teli dallamoktól 
kezdve a lírai hangvételen át a lobbanékony, 
dinamikus részekig sokféle zenei karakterrel 
találkozunk, talán ez teszi könnyen befogad-
hatóvá a művet.

A koncert második felében Orbán György Mis-
sa Decima – Tizedik Mise – című  műve hangzik 
el. Az idén 75 éves zeneszerző így vall művéről: 
„A mise írás részemről egy kihívás volt, tekintet-
tel arra, hogy református vagyok. Ugyanakkor 
hiszek a zeneszerző hivatás okos, célszerű rendel-
tetésében. Egy mindenkori magyar zeneszerző 
feladatának tekinti ezt a nagymúltú koncerttermi 
műfajt, kipróbálja, és hozzá teszi a maga ötleteit. 
A 10. mise a 90-es évek közepén keletkezett, és 
igényeiben, formálásában, nagyobb dimenzióiban 
majdnem hogy egy Missa Solemnis méreteit öltötte 
magára. Egyes miséimet amatőr iskolai kórusok 
is be tudják mutatni, ezt nem. Kétségtelen ünnepi 
hangulatban keletkezett. A hagyományosan 6 tétel 
(Kyrie, Gloria, Credo, Sanctus, Benedictus, Agnus 
Dei), nem bomlanak további tételekre. A hangzás-
világa hagyományos (nagyzenekarra, kórusra csak 
a fizikai törvények és a biológiai adottságok betar-
tásával lehet írni). Így egy világos, hagyományos 
tonális zene keletkezett ezúttal is. Ugyanakkor 
ebben az időben a sok évszázados technika már 
engem is foglalkoztatott, hogy a zenéimbe beemel-
jem a közösség zenei hagyományát (korál, népének, 
népdal). Ez az 1400-as évek óta Európa zeneszerzőit 
élénken foglalkoztatja. Fontos megállapítani, hogy 
a 10. misében előforduló és felismerhető intonációk 
(népdalok, regősének-szerű foszlányok) a szerző 
magánügyei, kifejezetten csak a saját liturgikus 
szövegértelmezésének produktumai. Ugyanaz a 
dallam képviseli a Homo factus és a Resurrexit 
sorait.”

DOHNÁNYI
2023. március 13.
19:30 Zeneakadémia

Sztravinszkij: Tűzmadár szvit (1919)
Levitas: Remembering Benny Goodman
Dvořák: IX. szimfónia

Duo Gurfinkel – klarinét
Vezényel: Vakhtang Kakhidze

A Tűzmadár című táncjátékát Sztravinszkij 
Gyagilev balettegyüttese számára írta. A szö-
vegkönyv alapját egy orosz mese képezi. A 
gonosz varázsló Kascsej király birodalmában 
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fogva tartja a hercegnőket. A cárevics vadá-
szat közben elfogja a tűzmadarat, de vergődő 
könyörgésének engedve megkegyelmez neki. 
A tűzmadár jutalmul egy tollát nyújtja neki, 
amellyel veszély esetén a herceg segítségül 
hívhatja őt. Az éjszaka leple alatt a fogva tar-
tott hercegkisasszonyok Kascsej kertjében, az 
aranyalmafa alatt táncolnak, amikor a herceg 
megpillantja szíve választottját. Kascsej ural-
mának a herceg a tűzmadár segítségével vet 
véget. Így válik a tűzmadár a halálon győze-
delmeskedő élet madarává.

A darab az 1910-es párizsi bemutatón óriási 
sikert aratott, és azonnal meghozta a világhírt a 
fiatal zeneszerző számára, aki a táncjátékból ké-
sőbb zenekari szvitet komponált, amelyet kétszer 
is átdolgozott. A mű jól mutatja Sztravinszkij ko-
rai korszakának stílusát meghatározó hatásokat. 
Részben mestere, Rimszkij-Korszakov briliáns 
hangszerelési technikáját követi, részben átve-
szi a francia impresszionisták festői és merész 
hangzásait, s zenéjén az orosz népzene hatása 
is érződik.

Levitas Remembering Benny Goodman című 
műve vérbeli jazz concerto, melyet a szerző 
két klarinétra és szimfonikus zenekarra írt. A 
műben a Duo Gurfinkel, azaz Daniel és Ale-
xander Gurfinkel működnek közre, akik már 12 
évesen Zubin Mehta felkérésre az Israel Phil-
harmonic Orchestra-val adtak közös koncertet. 
Azóta többek között a Zagreb Philharmonic, a 
Belgrade Philharmonic, a Vienna Tonkünstler 
Orchestra, és a National Ukraine Symphony 
Orchestra koncertjein működtek közre hatal-
mas sikerrel. Az ikerpár erős családi zenei 
gyökerekkel indult a világhír felé: nagyapjuk 
elismert klarinétművész, tanár és hangszerelő 

volt, apjuk pedig az Israel Symphony Orchestra 
első klarinétosa.  

Hangversenyünk Dvořák IX. szimfóniájával 
zárjuk. Dvořák a New York-i Filharmonikus 
Zenekar felkérésére írt IX. (Újvilág) szimfóni-
ájában az amerikai kontinens különféle típusú 
zenéit, köztük az ősi amerikai és az afroameri-
kai zene elemeit használja fel, amelyeket saját 
hazája zenei hagyományaival kever, ilyen mó-
don teljesen új, sajátosan amerikai szimfonikus 
stílust teremtve. A közismert címet – „Az Újvi-
lágból” – a szerző csak a komponálás befejezése 
után adta darabjának. Nem kétséges azonban, 
hogy kezdettől fogva tudatosan törekedett arra, 
hogy a kompozíciónak sajátos “amerikai” jellege 
legyen. A lassú bevezetéssel induló nagysza-
bású, szonáta jellegű első tételben például a 
melléktéma pentaton dallam. Nem “népdal”, 
de mégis olyan jellegű, amilyeneket Dvořák 
korabeli gyűjteményekben láthatott, s talán még 
az utcán is hallhatott. 

Az est karmestere Vakhtang Kakhidze grúz 
zeneszerző és karmester, édesapja a szintén 
karmester Jansug Kakhidze. A moszkvai 
Állami Zeneművészeti Egyetemen végezte 
zeneszerzés és hangszerelés tanulmányait. 
A karmesterséget világhírű édesapjától ta-
nulta. 1993 óta a Tbilisi Szimfonikus Zenekar 
karmestere. 

PASSIONE ALL’UNGHERESE
2023. március 19.
19:30 Wiener Konzerthaus

Gyöngyösi Levente: Szerelem
Liszt Ferenc: Magyar fantázia
Bartók Béla: Táncszvit
Kodály Zoltán: Galántai táncok

Balázs János – zongora
Szepesi Bence– klarinét
Berán Gábor– hegedű
Kusz Viktória– brácsa
Lázár Gyula– bőgő
Vezényel: Hollerung Gábor

Zenekarunk fennállásának 30. évfordulója al-
kalmából Bécsben is koncertet ad. A hangver-

seny a magyar zene szenvedélyes, virtuóz arcát 
mutatja be.

A hangverseny első darabja, a fiatal zeneszerző 
generáció kiemelkedő alakja, Gyöngyösi Levente 
I. szimfóniájának első tétele, mely a szerelem 
érzelmi sokszínűségét fogalmazza meg. A szerző 
zenei nyelvezetében egyaránt jelen van a klasz-
szikus zenei gondolkodás, jazzes ritmusok és a 
folklór elementaritása.

Liszt Magyar fantázia c. kompozíciója a ma-
gyarországi cigány muzsikusok által terjesztett 
népies melódiák, verbunkos zene és táncok 
anyagát dolgozza fel egy vérpezsdítően virtuóz 
zongoraszólóval. A darab szólistája Balázs János, 
a legendás Cziffra György utódjának tekintik 
világszerte, aki nemcsak fenomenális technikájá-
val, hanem improvizációs képességével is méltó 
folytatója a cziffrai hagyományoknak.

Bartók Táncszvitje Pest-Buda-Óbuda egyesíté-
sének 50. évfordulójára született. A mű az embe-
riség sorsközösségéről szól. Hat nemzet népzenei 
kincsét fűzi össze a szerző a művészetére olya 
jellemző, hatásos néptáncfináléval. Bartók mély-
séges hittel üzeni az utókornak, sokkal több az, 
ami összeköt minket, mint ami elválaszt.

Kodály Zoltán Galántai táncok c. műve egy 
felvidéki gyűjtés eredménye. A mű a magyar 
zene legjavát vonultatja fel: hallhatunk verbun-
kos zenét, ugrótáncot, dudatáncot, majd végül 
a pityókás ember dudorászását felidéző klari-
nétszólót egy sodró lendületű, igazi magyar, ör-
vényló tánc követi. Az előadás érdekessége, hogy 
a mű valamennyi zenei anyaga előtt a zenekar 
muzsikusaiból alakult „banda” előadja az eredeti 
népzenei dallamokat úgy, ahogy Kodály azokat 
gyermekkorában a cigányzenészektől hallhatta.

DUBROVAY 80
2023. március 23.
19:30 Zeneakadémia

Dubrovay: Ünnepi zene
 II. zongoraverseny
 II. trombitaverseny
 Magyar szimfónia

Balázs János – zongora
Pálfalvi Tamás – trombita
Budafoki Dohnányi Zenekar
vezényel: Guido Mancusi

Dubrovay László több, mint kétszáz művet kom-
ponált, többek között operát, táncjátékot, zeneka-
ri-, kamara-, szóló- és kórusdarabokat, elektroni-
kus és komputerzenei darabokat. Kísérletező és 
felfedező típus, aki a hangszerek új kombináci-
ójára és megszólaltatásának kidolgozására egy-
aránt fogékony. Hosszú évek munkássága alatt 
kiforrott zenei stílusa, a közönség berkeiben is 
értik, érzik, szeretik népszerű zenéit. Az ünnepi 
hangversenyen világsztárok közreműködésével 
csendül fel négy lebilincselő, izgalmas, a világ 
színpadjain gyakran játszott Dubrovay alkotás.

BUDAPESTI NEMZETKÖZI 
KÓRUSVERSENY 
– ZÁRÓHANGVERSENY
2023. április 5.
19:30 Müpa

Carl Orff: Carmina Burana

Rácz Rita – szoprán
Szerekován János - tenor
Haja Zsolt - bariton
Budapesti Akadémiai Kórustársaság
Budafoki Dohnányi Zenekar
vezényel: Hollerung Gábor

A Carmina Buranát a kórusirodalom legnép-
szerűbb alkotásai között tartják számon, nem 
véletlenül: Dallamai a szívig hatolnak, a múlt ál-
mába repítenek. Időtlen zene, amely megragadja 
a változó világot. Orff zenéjének legjellemzőbb 
sajátossága a primitív dallamkészlet, az erőteljes 
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dinamika és a motívumok mágikus ismétlődése 
– ezek pedig az ősi törzsi énekek dobbal kísért 
lüktetését, kábító varázsát, ösztönös és erotikus 
szenvedélyét idézik. A Carmina Buranának nincs 
története, a világot mozgató erőt, az életörömöt 
állítja a középpontba. A mű a szerelemről, a kike-
letről, az ifjúságról, a természet megújulásának 
élményéről szól. Ezen az estén látványos vizuális 
effektekkel kiegészülve élvezheti a közönség ezt 
a népszerű darabot.

BARTÓK TAVASZ 
– A KÉTKEDŐ SZELLEM
2023. április 12.
19:30 Müpa

Richard Strauss: Imígyen szóla Zarathustra
Gyöngyösi Levente: Tragoedia temporis

ÉVA: Balga Gabriella
ÁDÁM: Megyesi Zoltán
GYERMEK: Zemlényi Eszter
LUCIFER: Sándor Csaba
AZ ÚR: Cser Krisztián
próza: Ónodi Eszter
Budafoki Dohnányi Zenekar
Nyíregyházi Cantemus Kórus
Házigazda: Lukács Sándor
Vezényel: Hollerung Gábor

A Budafoki Dohnányi Zenekar műsorán sze-
replő két zenemű a világ folyásával foglalkozik, 
Richard Straussé Nietzsche korszakos munkája, 
míg Gyöngyösi Leventéé nemzeti klasszikusunk, 
Madách fő műve nyomán. Ez utóbbi ősbemuta-
tóként szólal meg, a nagyszabású, négyrészesre 
tervezett szcenírozott oratórium, a Tragœdia 
Temporis első része a Teremtést, az első ember-
pár édenkerti életét és a Paradicsomból való ki-
taszíttatását meséli el.

A Kiss Judit Ágnes és Visky András librettójára 
készülő darab különösen fontos szereplőjét nem 
találjuk meg Madách művében: ő egy gyermek, 
egy angyali személy, aki már az Úr oldalán volt 
a Teremtés előtt. A Példabeszédek könyvében ezt 
találjuk: „Az Úr útjának kezdetén alkotott en-
gem, művei előtt réges-régen. Az ősidőkben for-
mált engem, kezdetben, mielőtt a föld létrejött.” 

Majd valamivel később: „Mellette voltam, mint 
kedvence, és gyönyörűsége voltam mindennap, 
színe előtt játszadozva mindenhol.” Madáchnál 
az opus magnum már készen áll, amikor a darab 
elkezdődik, ebben az oratóriumban viszont „a 
világ a mű prológusaként születik meg, a néző 
tanúsító részvételével, a nyelv Gyermek által tör-
ténő elsajátításának a módján” – fogalmazott 
Visky András.

HAYDN: A TEREMTÉS
2023. április 16.
19:30 Pesti Vigadó

Haydn: A teremtés

Sáfár Orsolya – szoprán
Cser Krisztián – basszus
Budafoki Dohnányi Zenekar
Budapesti Akadémiai Kórustársaság
(karigazgató: Balassa Ildikó)
vezényel: Guido Mancusi

Haydn angliai útjai során ismerekdett meg  a 
helyi zenei élettel, és több Händel-mű, többek 
között oratóriumok előadásain is részt vett. 
Lenyűgözték Händel oratóriumai, és – noha 
korábban már írt oratóriumot – a kórus al-
kalmazása, a zenekar, a kórus és szólóének 
felhasználásának a drámai hatás szolgálatába 
állítása újszerű élményt adott számára. Peter 
Salomon, Haydn első angliai útjának szervező-
je, megmutatta neki Thomas Linley (1733–1795) 
költő szövegét (The Creation of the World, A 
Világ teremtése), ami John Milton Elveszett 
Paradicsom című műve nyomán született. Ezt 
a szöveget már Händel is megkapta, de ő túl 
aprólékosnak, részletezőnek találta a szöveget, 
ezért nem foglalkozott vele.
Haydnt viszont éppen a részletesen megírt 
természeti képek ragadták meg, ezért hazavit-
te magával Bécsbe. Ott Gottfried van Swieten 
báró, diplomata, irodalmár, a bécsi zenei élet 
egyik központi alakja fordította le németre, és 
néhány zsoltáridézetet is hozzáfűzött. Bécsen 
kívüli első előadására 1800. március 8-án, Budán 
került sor Haydn vezényletével, József nádor és 
Alekszandra Pavlovna Romanova esküvői-szüle-

tésnapi ünnepségei keretében. A darab annyira 
népszerű volt Magyarországon, hogy 1820-ban 
utcát neveztek el róla – tévesen fordítva: a buda-
pesti Alkotás utcát.

A zenemű három énekes szólistát (szoprán, 
tenor és basszus) és egy teljes vegyeskart fog-
lalkoztat, összesen 34 tételből áll. Az első rész a 
teremtés első négy napjáról, a második az ötödik 
és hatodik napról, míg a harmadik rész az első 
emberpárról, Ádámról és Éváról szól. A Budafoki 
Dohnányi Zenekart és a Budapesti Akadémiai 
Kórustársaságot ezen az estén az együttes első 
vendégkarmestere, Guido Mancusi vezényli.

ZENEPLUSZ
2023. április 22.
19:30 Müpa

Haydn: Sinfonia Pasticcio
Mozart: G-dúr hegedűverseny KV 216
Scsedrin – Bizet: Carmen-szvit

Julian Rachlin – hegedű
Cakó Ferenc – homokanimáció
Budafoki Dohnányi Zenekar
vezényel: Hollerung Gábor

Különleges koncert várja ezúttal is a BDZ közön-
ségét. Az est világhírű vendégművész Julian Ra-
chlin Mozart G-dúr hegedűversenyét adja elő. A 
műsor további részében mindkét szám közismert 
zene, mégis meglepetésekkel szolgál.
Haydn életművében a ciklikusság, a tételek 
egymásutánja még nem feltétlenül jelenti azok 
szerves összetartozását, amint azt Beethoven óta 
a romantikában megszoktuk. Ezért egy olyan 

képzeletbeli Haydn szimfóniát hallunk, amely-
nek mindegyik tétele különböző szimfóniából 
van, mégis úgy hat, mintha ezt Haydn is épp 
így szerette volna megírni.

Bizet Carmenje, az operairodalom egyik leg-
népszerűbb alkotása, és a belőle készült zenekari 
szvitek is a közönség kedvencei közé tartoznak.
Scsedrin Carmen feldolgozása a legizgalmasabb 
ezek közül. Balettzenét írt a Carmenből felesége, 
a híres Maja Pliceszkaja számára. Különleges 
az előadó apparátus: a vonósok mellett jelentős 
szerephez jut a szokatlanul nagylétszámú ütő-
kar. Különleges a feldolgozásmód azért is, mert 
Scsedrin szabadon bánik a Carmen zenei anya-
gával, mind hangszerelés technikájában, mind 
dramaturgiájában és számít a hallgató fülében 
ott csengő, jól ismert dallamok emlékezetére, 
arra, hogy több olyan dallamot ismerünk fel a 
műben, amely valójában meg sem szólal, mégis 
hallani véljük.

Az előadáson ezúttal nem tánckar működik 
közre, hanem Cakó Ferenc, aki bámulatos ho-
mokanimációs technikájával egy általa elképzelt 
történetet mesél majd el.

DOHNÁNYI
2023. április 30.
19:30 Zeneakadémia

Friedrich Gulda: Csellóverseny
Johann Strauss: Waldmeister-nyitány
Franz Schubert: Befejezetlen szimfónia
Guido Mancusi: „Stil & Eleganz“ keringő

Lida Limmer – cselló
Vezényel: Guido Mancusi

Mai hangversenyünk első részében a minden-
kori konvenciókkal előszeretettel és zseniálisan 
szembenő  Friedrich Gulda osztrák zongoravir-
tuóz és zeneszerző egyik legismertebb műve, az 
1982-ben komponált Csellóverseny hangzik el. 
A szerzőnek a nemes és elegáns csellóhang, va-
lamint a gyakran triviális katonazene ellentétét 
sikerült ebben a műben összebékítenie. A szólót 
Lida Limmer fiatal, osztrák csellóművész játssza.
A koncert második részét ifj. Johann Strauss 
egyik kevésbé ismert operettjének nyitányával 
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kezdjük. A Waldmeister (Szagos müge) című 
színpadi műben a szerző fő motívumként egy 
olyan keringőtémát álmodott meg, amely ma-
gában foglalja a híres Kék Duna keringő első 
három hangjának fordított arpeggioját. S bár a 
kortárs kritikusok fanyalogtak e késői mű halla-
tán, Brahms csodálatát fejezte ki: Strauss pompás 
hangszerelése Mozartra emlékeztette őt.

A klasszikus zenekari repertoár kevés da-
rabját övezi annyi rejtély, mint Schubert VIII., 
„Befejezetlen” szimfóniáját. Egyrészt általában 
nyolcadikként aposztrofáljuk, pedig korábban 
keletkezett, mint a hagyományosan hetedikként 
számozott, „Nagy”, C-dúr szimfónia. De vala-
melyest problematikus a „befejezetlen” jelző 
is, hiszen az elmúlt másfél század során sokan 
vélték úgy, Schubertnek valójában nem is igazán 
állt szándékában további tételekkel kiegészíteni 
a kompozíciót, miután felismerte, hogy e két 
tételben már mindent elmondott, amit akart. 
Annyi mindenesetre bizonyos, hogy a zene-
szerző hozzákezdett egy harmadik tételhez is, 
amelynek Scherzóját egészében felvázolta, sőt 
a Trio-szakasz első ütemei is ránk maradtak. 
Akárhogyan történt is a dolog, a mű létezése 
hamarosan feledésbe merült, s a két befejezett 
tételt tartalmazó kéziratra csupán 1865-ben 
bukkant rá Johann von Herbeck, a komponista 
egykori barátja.

Az estet első vendégkarmesterünk, Guido 
Mancusi saját művével, a „Stil & Eleganz”, azaz 
Stílus és Elegancia című keringővel zárjuk.

ÉNEKEL AZ ORSZÁG 2023 – 
VERDI: REQUIEM
2023. május 7.
11:30, 19:30 Müpa

Verdi: Requiem

Országos Egyesített Kórus
Budafoki Dohnányi Zenekar
vezényel: Hollerung Gábor

Évről évre az ország minden tájáról, sőt határain-
kon túlról is több száz kórusénekes gyűlik össze, 
hogy több hónapos felkészülést és egy intenzív 
kórushétvégét követően a zeneirodalom legje-
lentősebb alkotásait szólaltassák meg Hollerung 
Gábor vezetésével. A kezdeményezést az éneklés 
iránti szenvedély vezérli, mely olyan fontos sze-
repet tölt be az amatőr kórusok életében, hogy 
még a pandémia alatt is meg tudott valósulni.
A Requiem ötlete Rossini halálakor fogalma-
zódott meg Verdiben. Elképzelése szerint ze-
neszerzők egész sora írt volna egy-egy tételt a 

Requiemhez, hogy így tisztelegjenek Rossini 
emléke előtt. A kezdeményezésből azonban a 
zeneszerzők vetélkedése miatt nem lett semmi, 
ám Verdi a tervezett Libera me tételhez később 
megzenésítette a teljes szöveget.

A 19. századi komponisták a Dies irae látomás-
szerű szövegét egyre inkább dramatizált műként 
fogják fel. A requiemek így kinőtték a templomot, 
egyre inkább hangversenydarabbá váltak.

Verdi Requiemjét leegyszerűsítve legnépsze-
rűbb operájának is tekintjük, hiszen ebben a mű-
ben a szerző konzekvensen lírai és drámai képek 
sorozatában gondolkodik, melyekben fantaszti-
kus módon állítja szembe egymással az esendő 
embert megjelenítő szóló- és a drámai freskókat 
megjelenítő kórustételeket.

VIDEO GAME SYMPHONY
2023. május 13.
19:00 MVM Dome

Budafoki Dohnányi Zenekar
Vezényel: Hollerung Gábor

Lenyűgöző látvány, lebilincselő történet, epikus 
zene: a modern videojáték már igazi mestermű, 
ami sokszor egymástól távoli tudományágak 
képviselői precíz és összehangolt munkájának 
eredménye. Ebbe a varázslatos világba invitál-
juk önöket Gamer Symphony elnevezésű hang-
versenyünkön, ahol a legnépszerűbb, mára már 
kultikussá vált korai videojáték zenék mellett a 
mai, ikonikus zenék is felcsendülnek, pazar, az 
eredeti videojátékok hangulatát idéző látvánnyal, 
táncprodukcióval.

MEGÉRTHETŐ
2023. május 14.
11:00 Zeneakadémia

Holst: Planéták

Előad és vezényel: Hollerung Gábor

Gustav Holst Planéták című műve a XX. század 
egyik emblematikus alkotása, és az egyik legerő-
sebb mintája a modern filmzenének. Valamennyi 
tétel egy-egy bolygó és egyúttal egy-egy mitoló-
giai istenség nevét viseli. Holst mindegyik tétel 
címében megjelöl bizonyos fajta emberi tulajdon-
ságot, vagy az emberi léthez kapcsolódó jellegze-
tességet, emberi érzelmet, élményt, karaktert. A 
mű összesen hét tételéből öt szólal meg a hang-
versenyen. Maga Holst sokat merít a szimfoni-
kus költemény mechanizmusából, ugyanakkor 
egyértelmű a tételek karakterizálásában egyfajta 
ábrázoló jelleg. Szinte valamennyi tétel önálló, 
zárt szám. A mű egyik leghíresebb részlete a nyi-
tótétel (Mars, a háború hozója), amelynek zenei 
karaktere szinte egy az egyben jelenik meg John 
Williams Csillagok háborújában.

BUDAFOKI
2023. május 19.
19:00 Klauzál Ház

Beethoven: III. Leonóra-nyitány
Haydn: L’incontro improvviso – nyitány
Mozart: D-dúr (Koronázási) 
zongoraverseny KV 537
Schubert: VII. (E-dúr) szimfónia 
(Richard Dünser rekonstrukciója) 
– magyarországi bemutató

Anna Magdalena Kokits – zongora
Vezényel: Guido Mancusi

Beethoven 1804-ben kapott felkérést a Bécsi 
Operaház intendánsától egy opera megírására, 
s ennek a felkérésnek eleget téve született meg 
egy évvel később a Leonóra című opera. A be-
mutató különböző okok miatt elhúzódott, ezért 
Beethoven átírta a nyitányt, s ezzel a második 
változattal mutatta be a művet. Az opera nem 
aratott sikert, három előadás után megbukott, és 
lekerült a műsorról. 1806-ban Beethoven újra elő-
vette a művet, átdolgozta az operát, s a nyitányt 
is lecserélte: ez lett a nyitány harmadik változata, 
mely III. Leonóra-nyitányként maradt fenn. Az 
opera sajnos ebben a változatban sem nyerte el a 
közönség tetszését, így pár előadás után megint 
lekerült a műsorról. A diadalig nyolc évet kellett 
várnia Beethovennek, 1814-ben megint átdolgoz-
ta a darabot, immár Fidelio címmel, a nyitány 
ennek az átdolgozásnak újra áldozatául esett, 
mivel maga a szerző is túl grandiózusnak és túl 
drámainak találta az operához képest. Az opera 
új változata az új nyitánnyal végül sikert aratott. 
A III. Leonóra-nyitány mégis túlélte az évszáza-
dokat, önálló műként is gyakran játsszák hang-
versenyeken. A nyitány szimfonikus formában 
az opera sűrített összefoglalását adja: Leonóra 
beöltözik férfinak, hogy igazságtalanul börtönbe 
vetett szeretett férjét kiszabadíthassa. A nyitány 
sötét tónusokkal indul, aztán kifényesedik, hogy 
végül diadalittasan hirdethesse a győzelmet.

Haydn a bécsi klasszicizmus nagy mestere, 
gazdag életművet hagyott maga után. Mai napig 
népszerűek darabjai, melyek rendszeres szereplői 
hangversenyeknek. A mai estén egy talán kevés-
bé ismert műve hangzik el, a L’incontro improv-
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viso című opera nyitányát adja elő a Budafoki 
Dohnányi Zenekar. Ez a mű Haydn 13 operája 
közül a hatodik, melyet az Eszterházy udvar 
magán színházának írt 1775-ben. Cselekménye 
a Közel-Keleten játszódik, orientalista témájú. 
S bár nem tartozik a legsikeresebb művei közé, 
nyitánya nagyon népszerű, és mindent tartal-
maz, ami miatt a Haydn műveket szeretni lehet.

A hangversenyen ezt követően Mozart D-dúr 
zongoraversenye hangzik el. A mű a köztudatban 
mint „koronázási zongoraverseny” él; Mozart 
ugyanis 1790 októberében Frankfurtban, a koro-
názási ünnepségek alkalmával játszotta. A ver-
senymű az 1784-86-os évek zongoraverseny-so-
rozatával tart szoros rokonságot. Talán csak a 
zongoraszerűség nyilatkozik meg fokozottabb 
mértékben ebben a versenyműben, amelynek 
mindjárt legelső témáját ebben a szellemben 
mintázta a zeneszerző. Az első tétel kidolgozá-
sa során mintegy kompendiumát adja Mozart 
mindannak, amit a szólóhangszer ebben a mű-
fajban elért, s maximumát annak, amit a korabeli 
zongoratechnika nevében megkövetelhetett. A 
lassú tétel – bár típusával több alkalommal ta-
lálkoztunk már Mozart Andantéi során – ismét 
egyedülállónak hat a maga nemében, kristályos 
nyugalmával, nemességével: olyan, mint egy 
tiszta vizű, mozdulatlan tó. Ugyancsak kifeje-

zetten zongorára termett a záró rondó témája, 
de ennek a tételnek megformálásába és kivitele-
zésébe olyan gondos művészi munkát fektetett a 
komponista, amely nemcsak a koronázás ünnepi 
aktusához, de a maga érett korszakának színvo-
nalához is minden tekintetben méltó lehetett. A 
versenymű a mai estén Anna Magdalena Kokits 
előadásában hangzik el.

Schubert öt szimfóniát hagyott hátra befejezet-
lenül, ezek közül a VII. szimfónia az egyetlen, 
amely szerkezeti szempontból készen volt, és 
amelynek mindegyik tételéhez Schubert elkészí-
tette a vázlatait, a mű lassú bevezetőjénél pedig 
a hangszerelést is elvégezte. A művet aztán egy 
opera megírása miatt félretette, és végül soha 
többet nem nyúlt hozzá. Az évszázadok alatt 
többen próbálkoztak azzal, hogy a közönség 
számára elérhetővé tegyék ezt a szimfóniát, a 
mai estén azt a változatot játssza a zenekar, mely 
Richard Dünser osztrák zeneszerző és Mario 
Venzago karmester munkájának köszönhető. 
Ez a változat azért is különleges, mert a kevésbé 
inspiratív középső tételt lecserélték, s helyére 
Schubert halálának évéből származó vázlatokat 
tettek. Ennek köszönhetően jött létre az a gran-
diózus, VII. szimfóniaként nevezett mű, mely 
a mai estén először hangzik el ilyen formában 
Magyarországon. ■

Új fuvallat a hangversenyéletben
Modern hangversenydramaturgia a Dohnányi bérletsorozatban 

Szöveg: Ortutay Réka

A covid-időszak nemcsak az emberek egészségére 
volt jelentős hatással, de megváltoztatta a koncert-
látogatási szokásokat is. Sok mindent nézhetünk 
meg online, anélkül, hogy el kellene hagynunk ké-
nyelmes otthonunkat. Így láthatjuk, hogy nem csak 
a magyar, hanem a nemzetközi előadó-művészeti 
életben is jelentős újítások mennek végbe. Egyre 
több olyan előadással találkozhatunk, melyek kü-
lönböző művészeti ágakat kapcsolnak össze, vagy 
rendhagyó szerkesztésmódot választanak. És úgy 
tűnik, közönségünk ezt szereti.

Ezt, a világ vezető zenekarainál már bevált 
trendet követve szeretnénk a magyarországi 
koncertéletbe is egy új fuvallatot hozni. Hosszú 
gondolkodás és tervezgetés után jelentős újításra 
szántuk el magunkat, hiszen ez a modern, kicsit 
kalandozó, kicsit ismeretterjesztő attitűd nem áll 
távol zenekarunktól, így hangversenyeink műsorá-
nak szerkesztésénél nagysikerű, saját ötleteinkből 
tudunk meríteni.

A jövő évi Dohnányi bérletünkben friss, újszerű 
zenei kalandozásra hívjuk önt. A hangversenyek 
műsorának összeállításában Mozart korának dra-
maturgiai szabadságát vesszük alapul, ahol egy 
szimfónia nem feltétlenül teljes egészében, vagy 
nem egyben hangzik el, hanem tételeit más ze-

neművekkel kommentáljuk. Ez lehet egy hangu-
latában, zenei koloritjában hasonló mű, de lehet 
egy zenei előkép vagy más korokból származó 
analógia is. Ezek egyfajta zenés magyarázatok, 
melyek, hitünk szerint, segítik a zene megértését, 
többletinformációval szolgálhatnak, ugyanakkor 
szórakoztatnak is.

Dohnányi -bérletsorozatunkban – többek között 
– bemutatjuk azokat az eredeti népi dallamokat, 
illetve zenei asszociációkat, melyek Bartók Concer-
tójából hallhatók ki; elhívjuk önt egy zenés játékba, 
amelyben a spanyol zene arcait vesszük górcső alá; 
de elrepülünk a szerelem világába is, ahol kiderül: 
a szerelem örök, és a zeneszerzők elképzelése erről 
– legyenek bármennyire különbözőek – nagyon is 
hasonló. Kalandozásaink során betekintést adunk 
az olasz vígoperák kínálta zűrzavar szépségeibe, 
és nem utolsósorban együtt ünnepelnénk önnel 
zenekarunk fennállásának 30. évfordulóját egy 
ünnepi zenéket felvonultató hangversenyen a BDZ-
NAP keretében.

Legyen társunk ebben a kalandban: fedezze fel 
velünk a zene gyökereit, hátterét, utóéletét, ismerje 
meg az adott zeneművek szellemi rokonait, engedje 
szabadjára ön is az asszociációs készségét, és élvez-
ze velünk a zene nyújtotta lebegést! ■

Újdonság
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Ügyvezető, zeneigazgató
Hollerung Gábor

Karmester
Werner Gábor

Első vendégkarmester
Guido Mancusi

Rezidens zeneszerző
Gyöngyösi Levente

Zongorista, zeneszerző,
korrepetitor
Szüts Apor

Első hegedű
Berán Gábor – koncertmester
Gazda Bence – koncertmester
Harsányi Elina – koncertmester
Balog Barbara
Baranyai Gábor
Kristó-Varga Nikolett
Nagy Szilvia
Nádasdi Szilvia
Pánczél Tamás
Remenyik Gabriella
Sass Magdolna
Sawada Aya
Szilágyiné Kirkósa Ágnes
Szilágyi Péter
Szilágyi-Gárdián Rita
Véghelyi Márk

Második hegedű
Bánhegyi Tünde – szólamvezető
Kalla-Tóta Hajnalka – szólamvezető
Bajmóczi Tünde
Fábiánné Fellegi Anna
Füzesséry Attila
Gáblik Judit
Horváth Anita
H. Kovács Emese
Kaizler-Nagy Sára Alexandra
Lajhó Barbara
Mikolay Zsófia
Puskás Marica, dr

Brácsa
Kusz Viktória – szólamvezető
Markó János – szólamvezető
Amirás Kinga
Bakay Viktória
Hundt Boglárka
Konrád Barnabás
Megyes Krisztina
Skripeczky-Buzás Beáta
Tuza Boglárka

Cselló
Helecz Dániel – szólamvezető
Kószás Ágnes – szólamvezető
Garami Eszter
Mohai-Slodkowska Kamila
Nagy Veronika
Simkó-Várnagy Mihály
Szabó Anna
Szontagh Márton
Török Beáta

Nagybőgő
Budai Krisztián – szólamvezető
Lázár Gyula – szólamvezető
Baranyi Roland
Bartányi Réka
Bóni Andor
Botár Bence

Fuvola
Bene Hajnalka – szólamvezető
Bánki Berta
Kanyó Dávid
Márfi Eszter
Réman Zsófia

Oboa
Kőházi Edit – szólamvezető
Czápos Benedek
Rajnai Marianna
Villányi Péter

Klarinét
Szepesi Bence – szólamvezető
Ablonczy Keve
Horváth Marcell
Sándor Balázs

Fagott
Bazsinka Ivett Éva – szólamvezető
Keszera Éva
Korda Nikoletta
Kotroczó Szabolcs

Kürt
Borbély Balázs – szólamvezető
Börzsönyi Máté
Chlebovics András
Flammer István
Mészáros Bence
Südi Bálint
Szokola János

Trombita
Csatos Ferenc – szólamvezető
Monoki Attila
Nagy Antal
Somorjai István

Harsona
Sütő András – szólamvezető
Gáspár Olivér
Pálinkás Péter
Hegyi Gábor

Tuba
Kovács Péter

Hárfa
Roskó Bernadett

Ütő
Nagy Zsolt – szólamvezető
Kiss Helga
Kovács Hajnalka
Kovács Péter Zoltán
Tóth Péter
Vörös Gergő

Alapító igazgató, tanácsadó
Nemes László

Művészeti titkárság
Ortutay Réka – cégvezető
Czingráber Eszter – 
kommunikciós vezető 
Borbély Linda – 
kommunikációs menedzser 
Drucker Zsuzsa – zenekari titkár
Galambos Evelin – művészeti titkár
Kalán Erika – 
közönségkapcsolati menedzser
Kurta Klaudia – kottatáros, ügyelő
Ortutay Romola – pártolói klub 
Pásztor Viktor – berendező
Turcsányi Ildikó – produkciós menedzser
Varga Ágnes – produkciós menedzser

Gazdasági iroda
Szatur Márta – gazdasági vezető
Ódor Lajos – intendáns
Behofsits Zsuzsa – gazdasági ügyintéző
Mácsainé Blahó Franciska – pénztáros

BDZ



Együttműködő partnerek: Médiatámogatók:

2022. 12. 07. – 2023. 03. 19.
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